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«Світ у 2015» – українська версія щорічного спецпроекту журналу The Economi	: аналіз, прогнози на майбутній рік від 
впливових експертів, політиків і ділових людей. Унікальність української верс� видання – це не лише мова, а й акценти 
на національних проблемах і тенденціях, залучення провідних вітчизняних експертів.

Щонайменше 20% контенту видання буде присвячено Україні.  «Український тиждень» уже четвертий рік поспіль спільно із The Economi	 
видає проект «Світ у…», третій рік поспіль наше видання дістає ексклюзивне право в Україні на друк цього спецпроекту.  Змістову частину 
спецпроекту «Світ у 2015» буде традиційно представлено статтями та колонками найвідоміших політиків, посадовців, бізнесменів, 
аналітиків, громадських діячів та журналістів.

Це забезпечує авторитетність і точність заявлених прогнозів та трендів, сценар�в розвитку ключових подій 
ділового світу в 2015 році.
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Навчитися  
з цим жити

автор: 
роман малко

Н
ині Україна, попри своє бажання, змушена 
прийняти цю нову реальність – терор, 
жертвами якого вже почали падати зовсім 
неповинні цивільні громадяни. На жаль, 

відкрутитися від неї і пересидіти на печі не 
вдасться. Вона вже прийшла, не питаючи до-
зволу, і набула цілком реальних обрисів, як і вій
 на, яку колись навіть неможливо було собі уя-
вити, але яка врештірешт змушує до себе зви-
кати. Звикнеться і до цього, хоч як страшно це 
звучить. Питання вибору: хочу – не хочу, боро-
тися – не боротися або ховатися чи не ховатися – 
у цьому випадку навіть не стоїть. Українці не 
перші й не останні у світі, у чиї двері постукався 
такий жах. І це, звісно, аж ніяк не спрощує та не 
пом’якшує проблеми, просто хоч трохи додає 
впевненості, що з цим як мінімум можна боро-
тися, а за бажання ще й побороти. 
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Прикро, але світ анітрохи не 
подобрішав від часу свого ство-
рення. Люди як вбивали одне 
одного на виході з Едемського 
саду, так і роблять це до сьогодні. 
Винаходяться лише досконаліші 
й технологічніші способи, як від-
правити свого ближнього хроба-
кам на поживу, благо поступ ци-
вілізації таке дозволяє. Вбивати 
можна як завгодно і чим зав
годно, на відстані й навіть не ви-
ходячи з дому. І коли лінія 
фронту більшменш окреслена 
та зрозуміла, позиції прогляда-
ються і їх можна намалювати на 
карті, то тероризм – це кошмар, 
що, мов вірус, може вразити все і 
всіх, з’явитися з нічого й пере-
творити життя на справжнє пе-
кло. Мешканці Харкова й Одеси 
вже мали нагоду на власній 
шкурі це відчути. Але на тому 
не закінчиться. Під прицілом 
вся Україна, і можна не сумніва-
тися, куди ведуть смертельні ни-
точки, хто замовник і з якою ме-
тою все це відбувається. Власне, 
думка про те, що до Києва, Рів-
ного чи Львова той жах не доко-
титься, щонайменше неакту-
альна. Або в убивць туди ще не 
дійшли ру  ки, або вдало спрацю-
вали спецслужби на місцях. А 
завдання з дестабілізації Укра-
їни, а ще кра  ще знищення її, 
дане в Кремлі своїм кілерам, 
точно ніхто ніколи не скасує. 
Принаймні поки цей Кремль 
стоятиме неушкоджений.

Терористи поки що обережні. 
Часто обирають символічні цілі: 
офіси волонтерів чи стелу з укра-
їнським прапором, якот недавно 
в Харкові. Але хижак уже відчув 
запах крові й не зупиниться, доки 
його не зупинять. 

Утім, панікувати не варто. Як 
показує невеликий, але все ж 
таки досвід, боротися українці, 
якщо дуже захочуть, можуть із 
будьяким злом. А коли ще оз  бро 
їтися передовими напрацюван-
нями таких спеців, як Британія, 
Ізраїль та США, котрі боротьбу з 
тероризмом відточили до дріб-
ниць, то можна буде спати спо-
кійно й ходити не оглядаючись. 
І, власне, відносно успішна анти-
терористична профілактика та 
протидія в столиці України, коли 
за рік війни в країні нічого суттє-
вого не сталося, це гарно під-
тверджує. Бо навряд чи варто 
сумніватися, що за фактично 
прозорої лінії фронту й такого са-
мого прозорого кордону, за неза-

чищеної феесбешної агентури та 
й просто доволі значної кількості 
в деяких регіонах неадекватних 
поціновувачів «русского міра» 
ніхто ніколи не робив хоча б яки-
хось спроб щось організувати в 
Києві. Дякувати Богу, пронесло. 
Або професійність українських 
спеців виявилася в рази вищою, 
тому біди вдалося уникнути, чого 
не скажеш про ті самі Одесу й 
Харків. Там, звісно, своя специ-
фіка. Вони і вразливіші, і більше 
потребують опрацювання та за-
чисток. Та й концентрація п’ятої 
колони там, очевидно, вища. І в 
цьому світлі призначення, на-
приклад, у Харкові керівником 
міліції легендарного горлівського 
борця із сепарами Андрія Кри-
щенка – хороший знак. Це той 
випадок, коли професіоналізм 
може чудово накластися на осо-
бисті порахунки. Харківська мілі-
ція, яка багато років усетаки іс-
нувала під дбайливою опікою 
Гепи, а хто ж не знає, що міліція 
(та сама, яка рік тому безпере-
шкодно запустила антимайдан 
до облра  ди, звідки його «викурю

ва  ли» вже вінницькі підрозділи) 
завж  ди тісно співпрацює з місце-
вою владою, вже давно потребу-
вала апгрейду, особливо у верхах. 
Запитань накопичилося чимало, 
а системні провали в боротьбі з 
тероризмом просто довели ситуа-
цію до абсурду. Так, Харків – при-
фронтове місто, так, воно дуже 
близьке до кордону з окупантом, 
але це не аргумент, щоб дозво-
ляти вбивцям влаштовувати там 
вакханалії. В Ізраїлі також де не 
плюнь всюди дуже близенько до 
ворожих територій, але там якось 
дають собі раду. Доведеться й 
українцям так навчитися. Адже 
ціна питання доволі перекон-
лива, хіба ж не так?

І, мабуть, замало буде замі-
нити кількох керівників на більш 
професійних та патріотичних. За-
мало буде змінити і всіх керівни-
ків. Щоб забезпечити спокійне 
життя в містах і селах, обрубати 

щупальця спрута й робити це 
якісно та регулярно, потрібні 
нова філософія життя і нова сис-
тема, досконала й жорстка. З її 
створенням, безумовно, можуть 
виникнути певні проблеми, як, 
власне, і з функціонуванням. Бо з 
нашими специфічними особли-
востями характеру та хибами 
виховання інакше неможливо. 
Але очевидно, що у світлі нової, 
страшної реальності українська 
влада нарешті буде змушена ви-
значитися, у якому напрямку їй 
рухатися, і деякі рішення прий
матиме швидше, ніж зазвичай. 
Наприклад, щодо перекриття 
кордону з країноюагресором. А 
ще приділить трохи більше уваги 
своїм спецслужбам і, можливо, 
дещо їх осучаснить та модерні-
зує, принагідно займеться фор-
муванням правильної громад-
ської думки, дещо поприкручує 
гайки, стане менш доброю і таки 
заборонить або хоч приструнить 
сумнівні товариства та організа-
ції, яких наплодилася в минулі 
роки силасиленна. Так, буде очі-
кувано багато плачів і смороду з 
цього приводу.  Але...

Не вдасться, напевно, оми-
нути й надмірності в роботі пра-
воохоронців, не обійдеться без 
зловживань. І не варто навіть 
сумніватися, що такі зловжи-
вання й справді часом будуть, бо 
всі живі люди. Але завдяки цьо
 му українське відділення Am
nesty International, наприклад, 
отримає трохи свіжої роботи й 
зможе освоювати більше гран-
тів, що теж у принципі непогано. 
Звичайно, можуть виникнути й 
традиційні фінансові питання 
про невиправдані космічні бю-
джети, виділені на таку роботу, 
чи нечемно освоєні кошти, але 
куди без цього. Країна лише 
вчиться жити, лише намагається 
стати на ноги, змінити правила 
гри, знищити корупцію і так 
далі. 

Питання, які порушує нова 
реальність, доволі жорсткі, і від-
повіді на них, хоч як це прикро, 
також мають бути чіткі й лако-
нічні. Нова реальність змушує 
коригувати звички й розставляє 
крапки над «і». Те, що не вирішу-
валося роками, а то й століттями, 
закривається в одну мить. І це 
таки добре, бо краще пізно, ніж 
ніколи. Гірше, що платити за весь 
цей прогрес доводиться люд-
ською кров’ю. Але такою, мабуть, 
є ціна свободи. 

Щоб ЗабеЗпечити СпокійНе 
життя, обрубати 
ЩупальЦя Спрута й робити 
Це якіСНо та регулярНо, 
потрібНі Нова філоСофія 
життя і Нова СиСтема, 
доСкоНала й жорСтка
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автор:  
едвард лукас, велика британія

якби росія  
перемогла

п
ідігрівати панічні настрої – це погано. Але 
видавати бажане за дійсне – а саме таким 
принципом десятки років Захід керується в 
підході до Росії – нічим не краще. Тож 

варто замислитися, який вигляд мав би світ, якби 
ми програли, а Владімір Путін отримав те, що 
хоче.

Поперше, склавши на плечі України, нашого 
найслабшого союзника, тягар найбільшої безпе-
кової кризи, нам не варто надто дивуватися, якщо 
під цією ношею вона впаде. Її втомлене війною 
населення збунтовується проти труднощів, викли-
каних реформами. Росія доводить це до потріб-
ного їй завершення. Європа дістає обізлену 
державуобрубок, що потерпає від насильства, го-
лоду й екстремізму, і джерело злочинності та бі-
женців.

Надихнувшись таким успіхом, Росія береться 
за держави Балтії. Вона кидає виклик Північноат-
лантичному Альянсу, влаштовуючи провокації та 
інші витівки. Жодна з них не є достатньо серйоз-
ною, щоб спровокувати передбачену ст. 5 Статуту 
НАТО реакцію, але кожна дедалі чіткіше показує, 
що у випадку інших загроз – злочинів, безладу, 
корупції, пропаганди, диверсій, зриву енергопос-
тачання чи кібератак – естонці, латвійці та ли-
товці залишаються з ворогом сам на сам. Такий 
тиск деморалізує населення. У результаті в одній 
із трьох країн відбувається зміна влади – не без 
допомоги агентів впливу, глибоко інфільтрованих 
у політику та державний 
апарат.

НАТО розгублене. Но
ва влада у, скажімо, Лат-
вії, прийшла до влади кон-
ституційним шляхом. І що 
в такому випадку робити 
Пів  нічноатлантичному 
Аль  янсу? Вторгатись у цю 
країну?

Хай там як, та особливої реакції, зрештою, 
не видно. На відміну від 1940 року Кремль не 
вимагає створення там своїх військових баз. Пле-
бісцитів із вимогами про анексію не проводить. 
Просто із провідних посад, пов’язаних із розвід-
кою, безпекою, контролем за дотриманням пра-
вил та обороною усувають кількох відомих атлан-
тистів. ЗМІ стають більш слухняними. Хтось виїж-
джає із країни. Змінюються закони про державну 
мову та громадянство.

А глибинні зміни відбуваються деінде. Після 
такої символічної поразки довіра до НАТО падає 

нижче плінтуса. Москві уже не потрібно відкрито 
перемагати в Балтії. Їй залишається показати, що 
концепція багатосторонньої безпеки провалилася. 
Росія наголошує на цьому своїм громадянам – 
приводить ядерні сили в боєготовність, регулярно 
влаштовує показові військові навчання, що симу-
люють застосування ядерної зброї. Європейські 
уряди, зіткнувшись із економічними проблемами 
та політичним хаосом (не без допомоги, скажімо, 
греків або через вихід Британії з Євросоюзу), в ре-
зультаті яких оборонні бюджети вкрай скорочені, 
а серед громадськості панують скептичні настрої, 
не здатні протистояти діям РФ. Ключовий момент 
настає тоді, коли американські політики дають 
чітко зрозуміти, що не підуть на ризик Третьої сві-
тової війни, щоб захистити Європу, яка не хоче за-
хищати себе сама.

Тоді європейські уряди починають намагатися 
поодинці домовитися з Росією. Та роздає їм щедрі 
прянички: довгострокові контракти на поста-
чання газу зі знижками замість правління дискре-
дитованого ЄС; гарантії для іноземних інвесторів; 
постійні фінансові потоки під прикриттям нових 
правил щодо приватності; тісну співпрацю в пи-
таннях безпеки, особливо протидії тероризму. В 
обмін на все це Росія лишень просить гарантій не-
втручання в її внутрішні справи, а ще екстрадиції 
людей на Заході, яких вважає «екстремістами» (ті, 
кому пощастить, встигають утекти з Європи до 
США).

Укладені поодинці, 
такі домовленості, звісно, 
значно гірші за ті, яких 
Європа могла б домог-
тися, якби діяла колек-
тивно. Блок із півмільярд-
ним населенням і $20 
трлн ВВП однозначно має 
перевагу перед країною, 

де живе 140 млн осіб, а валовий внутрішній 
продукт становить $2 трлн. Але багатосто-
ронні переговори безнадійно провалилися. У 

цій новій епосі білатералізму Росія стає сильною 
країною. Вона й далі ввічливо обходиться з вели-
кими державами, але жорстко давить своєю вагою 
на менших. Америка виводить залишки свого вій-
ськового контингенту з Європи за взаємною зго-
дою. НАТО продовжує якесь рудиментарне існу-
вання, але функціонує виключно як форум безпе-
кової співпраці з Росією. Такий вигляд має світ, у 
якому ми програли: він не неминучий, але ближ-
чий, ніж здається. 

варто ЗамиСлитиСя, 
який вигляд мав би 

Світ, якби ми програли, 
а владімір путіН 

отримав те, Що хоче
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Сіім каллас: 
«коли розумієш, що твоя доля  
у власних руках, це допомагає»

т
иждень розмовляв із ко-
лишнім прем’єрмініст ром 
Естонії Сіімом Калласом про 
естонський досвід європей-

ської інтеграції, основні рефор  ми, 
які провела країна після віднов-
лення незалежності, та уро ки, які 
Україна може винести з цього.

у. т.: ви є одним з ідеологів 
нового мислення та економіч-
ної незалежності естонії, але 
для маленької пострадянської 
країни було досить важко до-
сягти таких цілей. які основні 
кроки допомогли вам у 
цьому?

– Важливим для нас було 
фундаментальне заперечення 
наявної на той час системи. Тоді 
думки про незалежність країни 
та належність до західного світу 
ще, звісно, частково видавалися 
мрією, але всі були готові до 
будьяких змін незалежно від 
того, скільки за це треба буде за-
платити. Звичайно, у нас також 
були старі менеджери, радян-
ського зразка фабрики й заводи, 
колгоспи, але загалом усе сус-
пільство було готове робити щось 
абсолютно нове. Ми, утім, також 
зрозуміли, що не маємо ресурсів, 
людей, знання і досвіду, щоб 
створити таку державу, як Фін-
ляндія чи Німеччина, тож дове-
лося обрати дуже просту версію. 
Крім того, була проблема «кому-
нального виживання», тому що 
радянське суспільство не піклу-
валося про вас узагалі. Ви були 
абсолютно одинокі, мали відре-
монтувати свій автомобіль, квар-
тиру, податися кудись, щоб зна-
йти необхідну їжу. Ніхто вам не 
допомагав, і це створювало пев-
ний менталітет та дух індивідуа-
лізму. Хоча то, звісно, мої спо-
стереження, вони не наукові.

Напевно, ми мали трохи 
більший доступ до інформації 
завдяки знанню іноземних мов. 
Люди в нашій країні досі роз-
мовляють німецькою. Мої бать
 ки говорили вільно цією мовою. 
Мати дружини була вчителькою 
німецької. Вони слуха  ли різні 
іноземні радіостанції. Ми також 
мали досить велику естонську 
громаду за кордоном, яка пере-
давала нам інформацію. Не вар
 то недооцінювати тісні контакти 
з Фінляндією. Фінська мова дуже 
близька до нашої. Ми могли ди-
витися фінське телебачення. Звіс
 но, радянська влада піддавала 
його жорсткій цензурі, чинила 
тиск на фінів, щоб ті були добро-
зичливіші до СРСР, але це все 
одно не було радянське ТБ, ми 
почерпнули з нього багато ін-

Спілкувалась 
ольга 

ворожбит 
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формації. Наприклад, дізналися 
про чорнобильську аварію.

Коли відкрилися кордони і ле-
галізувалися контакти, був вели-
кий наплив фінів. Звичайно, деякі 
з тих фінів мали не зовсім чисті 
наміри, але то інша проблема. 
Фінські контакти були важливі. В 
Естонії існував досить узгоджений 
підхід до основних проблем. Ми 
ніколи не мали значної конфрон-
тації між великими групами. Були 
демонстрації, були ті, хто виступав 
проти певних законів, і так далі, 
але ви не побачите в Естонії вели-
ких конфліктуючих таборів.

у. т.: а як щодо російської мен-
шини? чи не конфліктують вони?

– Інтеграція людей, які приї-
хали до Естонії, не була настіль
 ки успішною, як нам хотілося б. 
Загалом їхні лідери вільно гово-
рять естонською, беруть участь у 
нашому політичному житті. На-
селення порізному ставиться до 
багатьох питань, вони також 
більше підтримують офіційну 
російську позицію щодо Укра-
їни, ніж естонці. Але водночас не 
стають у якусь опозицію до ес-
тонської держави й намагаються 
пристосуватися. Це інша куль-
тура, люди дивляться російське 
телебачення. Але знову ж таки 
зіткнення між групами сталося 
тільки один раз, у 2007 році, че-
рез так званого бронзового сол-
дата, якого перенесли з одного 
місця в інше.

у. т.: інший колишній естонський 
прем’єр-міністр март лаар в од-
ній зі своїх статей писав, що в 
перші роки після відновлення 
незалежності естонською страте-
гією було «дайте нам більше 
торгівлі, ніж допомоги». як пост-
радянська країна з перехідною 
економікою залучала інвесторів 
і торгувала з європейськими дер-
жавами, що були набагато роз-
виненішими?

– І дуже субсидованими, осо-
бливо що стосувалося сільського 
господарства... Наше сільське гос-
подарство не субсидується, але ми 
змагалися дуже успішно. Справді, 
ми були одні, й ніхто не вірив у 
нас від самого початку. Пам’ятаю, 
якось дуже поважний гість із ша-
нованого банку підійшов до мене 
й запитав, чому Естонія досі не по-
зичає грошей. У нас досі не було 
державних облігацій, але це наслі-
док тих перших років, тому що 
нам ніхто не позичав. Усе дуже 

просто. Ми повинні були вижити 
і, звичайно ж, хотіли відкритої 
торгівлі, бо зрозуміли, що нам не 
вдасться встановити митні ба
р’є ри, як в інших країнах. Коли 
Естонія провела грошову ре-
форму, МВФ ніколи не надавав 
країні жодних коштів. Там була 
певна сума, але згідно з нашими 
правилами ми не могли позичати 
гроші у Фон  ду. В умовах фіксова-
ного обмінного кур  су це не було 
потрібно, і тоді я попросив за-
крити той рахунок.

Щодо України я думаю, що, 
можливо, вашій країні варто від-
чути себе більш одинокою. Коли 
розумієш, що твоя доля у влас-
них руках і все залежить від тебе, 
це допомагає. Звичайно, україн-
ське питання зараз має високу 
ціну, але, думаю, ментально 
краще ставитися до всього так, 
ніби ви одні. Бо завжди так вихо-
дить, що коли ви не потребуєте 
допомоги, кожен хоче її надати, 
а коли потребуєте, то неймо-
вірно складно знайти цю допо-
могу. На такі самі приклади 
можна натрапити в банківській 
історії, коли видається пара-
солька, поки світить сонце, і за-
бирається, коли йде дощ.

у. т.: чи вдавалися ви до подат-
кових пільг, щоб залучити в кра-
їну іноземних інвесторів?

– У нас були низькі податки. 
На початку це був низький по-
даток на прибуток. Звичайно, 
мала заробітна плата також 
була спокусливою для інвесто-
рів. Крім того, у нас було пропо-
рційне оподаткування на прибу-
ток, а пізніше, з 2000 року, ми 
скасували податок для бізнесу 
на доходи від реінвестування 
прибутків, щоб залучити інвес-
торів, і це спрацювало. Гадаю, 
іноземних інвесторів здебіль-
шого приваблював процес при-
ватизації, оскільки все робилося 
на відкритих тендерах і всі вва-
жали цей процес справедливим. 
Крім того, інвестори заходили зі 
Швеції та Фінляндії, тому знали 
нашу ситуацію, мали тісні кон-
такти, чимало купували і вкла-
дали в Естонію. У нас значно 
менше німецьких, латвійський 
та литовських інвесторів. Часто 
в дебатах із фінами можна по-
чути, що вони багато вклали в 
Естонію, але я завжди відпові-
даю, що вони й прибутку чи-
мало отримали, тож процес був 
взаємовигідним.

у. т.: як вам вдалося повернути 
естонське золото з іноземних 
банків після відновлення неза-
лежності?

– Золото було в Банку Англії, 
Банку міжнародних розрахунків 
і Центральному банку Швеції. Я 
очолював делегації до них, вів 
переговори. Це три різні історії. 
Найтривалішим був процес по-
вернення коштів із Банку міжна-
родних розрахунків. Там це не 
була політична проблема, вони 
готові були повернути гроші, але 
питання стосувалися офіційної 
процедури. У Великій Британії 
повернення бачилося найбезна-
дійнішим. Там було найбільше 
золота (разом у трьох банках  
11 т). У нашій делегації був я, 
мені було близько 40, два дипло-
мати, яким ще не було 30, й один 
британський юрист; з британ-
ської сторони було дев’ять до-
свідчених осіб. Нам допомогло 
те, що в них саме тривала ви-
борча кампанія, це був уряд 
Джона Мейджора. Він раптом 
виявив, що золото Естонії повер-
нули до СРСР за лейборист-
ського уряду Гарольда Вілсона в 
1969 році. І, звичайно, викорис-
тав це у виборчій кампанії, але 
політичне рішення було при-
йнято й усі формальності залаго-
джено. Наступна наша зустріч 
пройшла дуже гладко, і врешті
решт вони допомогли нам підго-
тувати всі необхідні документи 
та угоди. Зі шведським урядом 
також були проблеми, тому що 
він повернув гроші СРСР ще в 

1940 чи 1941 році, а потім мав ба-
гато неприємностей. Тож вони 
казали нам їхати до Москви по-
вертати золото. Ми ж наполя-
гали на тому, що це не наша про-
блема. Карл Більдт був на той 
час прем’єрміністром, і він при-
йняв рішення відновити наш де-
позит. З погляду монетарної ре-
форми те золото відіграло вирі-
шальну роль, тому що ми змогли 
гарантувати конвертованість на-
шої валюти на основі цього ре-
зерву. 
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у НаС також були Старі 
меНеджери, радяНСького 
ЗраЗка фабрики й Заводи, 
але Загалом СуСпільСтво 
було готове робити ЩоСь 
абСолютНо Нове
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Непомітний фронт
автор: 

юрій макаров

м
и на війні. Точніше на 
двох війнах одразу. 
Одна – наочна, всім 
зрозуміла: безпосе-

редня агресія сусідньої дер-
жави із залученням місцевого 
люмпену. Друга – менш оче-
видна: шалені зусилля частини 
суспільства щодо трансформа-
ції держави й не менш шале-
ний опір політичних та бізнес
еліт (а в нас вони давно зли-
лися) будьяким перетворен-
ням. Я зважився б назвати її 
прихованою громадянською.

У таких випадках – а Укра-
їна з її прагненням модерніза-
ції геть не унікальна у світовій 
історії – провідником реформ 
зазвичай виступає вище керів-
ництво держави, спираючись 
на соціальну базу щоразу різ-
них верств (інший варіант – 
окупаційна адміністрація, як у 
повоєнній Західній Німеччині, 
Японії тощо). Політологи та 
економісти давно зламали ар-
сенали списів навколо питання: 
чи є авторитарна фаза абсо-
лютно необхідною для нейтра-
лізації саботажу, а відтак для 
ефективних перетворень? Від-
повідь уже відома з досвіду: ав-
торитаризм полегшує завдання 
організаційно, але позбавляє 
реформатора зворотнього 
зв’язку й таким чином прирікає 
на помилки, яких можна було б 
уникнути за умови, що весь 
процес зазнавав би конструк-
тивної критики суспільства.

Безумовно, якби не Майдан, 
значна частина українців сві-
домо чи підсвідомо воліла б за-
лишити все як є. Не лише ті, 
хто обіймає хлібні посади, а й 
прості люди «з вулиці», які, не 
дотримуючись ретельно букви 
закону, натомість завжди роз-
раховують перевести зіткнення 
з тим чи тим представником 
влади в неформальну площину. 
Грубо кажучи, значно простіше 
вкласти в заліковку 500 грн, 
ніж учити ту кляту теормеха-
ніку (або конституційне право, 

або гістологію з цитологією) – 
це я так, для прикладу. Позбу-
тися цих звичних «зручностей» 
громадянин погодиться тільки 
побачивши перспективу змі-
нити цілу конструкцію життя, в 
яку він вбудований.

Можливо, ми сьогоднішні 
самі не чекали від себе вчораш-
ніх безкомпромісності. Але 
після сплеску гідності все одно 
залишається величезна спокуса 
повернутися до відпрацьованих 
технологій виживання. У цьому 
сенсі лінія фронту «прихованої 
громадянської» проходить усе-
редині кожного, буквально 
кожного з нас, за винятком 
окремих пасіонаріїв. Тому для 
перемоги потрібна низка по-
стійних стимулів.

Від квітня громадяни Укра-
їни можуть отримувати довідки 
від Мін’юсту в режимі онлайн 
після ліквідації окремих старих 
служб, уражених зловживан-
нями. Генпрокуратура оголо-
сила прийом на роботу свіжих 
кадрів, не заплямованих 
участю в попередніх схемах. 
МОЗ розпочало у столиці пі-
лотний проект перетворень 
усієї галузі із запровадженням 
страхової медицини, а також 
нібито перекрило корупційно 
небезпечні схеми закупівлі лі-
ків. МВС уже за два місяці ви-
пустить на вулицю нових па-
трульних поліцейських, які не 
братимуть хабарів, а виконува-
тимуть свої прямі функції. У 
Мінфіні, Мінекономіки, інших 
відомствах ліквідуються або 
змінюються департаменти, які 
довгий час були годівницею 
для афілійованих бізнесів. Ан-
тикорупційне бюро нарешті 
осьось запуститься. Якби все 
це відбувалося рік або навіть 
півроку тому, то нічого, крім 
оплесків, не викликало б. Зараз 
ті самі дії провокують нові 
хвилі скепсису й утоми. Чому? 
Бо, поперше, із запізненням, 
подруге, в оцінці дій держави 
суспільство виходить із пре-
зумпції винності. Має право! 
Завжди й скрізь, а в нашому ви-
падку поготів.

Для підтримання тонусу 
громадськості конче необхідні 
регулярні сигнали, що ці 
зміни постійного й глибин-
ного, а не тимчасового й кос-
метичного характеру. Якоюсь 
мірою позитивна інформація 
(як і конструктивна критика) 
є зброєю в цій війні, що за 
всіма ознаками так само «гі-
бридна».

На жаль, публічне висвіт-
лення ходу реформ в Україні є 
епізодичним, кричущо недо-
статнім і, головне, несистем-
ним. Вочевидь, це не пріори-
тетний напрям інформаційної 
політики держави. Скажімо, 
відповідне міністерство ство-
рювали, за словами одного з 
ініціаторів проекту, «з метою 
захисту інформаційного про-
стору від російської пропа-
ганди», себто як інструмент 
першої, а не другої війни – 

принаймні так було попервах. 
Утім, навіть без міністерства 
можна було б малою кров’ю 
задовольнити апетит суспіль-
ства щодо новин із другого 
фронту. Ну хоча б запрова-
дити регулярні брифінги в Ад-
міністрації президента й Каб-
міні за зразком США. А можна 
було б і самому главі держави 
виступати частіше, в нього це 
непогано виходить.

На початку 1980х на Ук-
ртелефільмі зняли ігрову на 
диво вдалу стрічку про зако-
лот у Білому домі (за чутками, 
його вшанував схвальним від-
гуком сам Рональд Рейґан). 
Мене тоді буквально вбила 
одна фраза з діалогу: «Якщо 
ви завтра не виступите, аме-
риканський народ питатиме, 
що робив цілий тиждень пре-
зидент»... 
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публічНе виСвітлеННя 
ходу реформ в україНі  
є епіЗодичНим, кричуЩо 
НедоСтатНім і, головНе, 
НеСиСтемНим



тернистий шлях

у 
країні останнім часом 
тільки й мови, що про ре-
форми. Відрадно. Наре-
шті всім стало очевидно, 

що далі зволікати ніяк, і в сус-
пільстві з’явився запит на зміни. 
Здається, зараз потребу в невід-
кладних перетвореннях усвідом-
люють навіть бабусі й немов-
лята. Склалася така ситуація, 
коли без реформ уже не можуть 
ані верхи, ані низи.

Та водночас не приховаю, що 
реформи в нас просуваються 
туго, бо здатність до спротиву в 
старого бюрократичного апарату 
ще доволі висока. Та що казати, 
певно, всі це бачать. Саботаж 
відбувається практично на всіх 
рівнях, і немає такої сфери, де 
реформи втілювалися б успішно. 
Колись мені здавалося, що на-
родний депутат в Україні прак-
тично всемогутній напівбог, але 
зараз іноді хочеться кусати лікті 
від нестачі повноважень. Сис-
тема не піддається.

Які головні причини невдач?
Перша величезна проблема 

– кадровий голод. Думаю, під-

приємці та керівники навіть ма-
леньких колективів мене зрозу-
міють. В Україні колосальний 
дефіцит кваліфікованої робочої 
сили. Знайти відповідального, 
освіченого працівника – за-
вдання часто нереальне. Осо-
бливо коли йдеться про держ-
службу з її крихітними зарпла-
тами. Потрібно брати на роботу 
й навчати нових людей, моло-
дих, без досвіду держслужбовця. 
При цьому слід обіцяти їм у май-
бутньому гідні винагороди і 
прагнути до того, щоб оклади 
справді зростали.

Але нинішня система до 
цього просто не готова. І це друга 
причина гальмування реформ. 
Відсутність волі.

Нікому не кортить напружу-
ватися, навчати новачків, ла-
мати звичні схеми роботи 
(включно з корупцією). У під-
сумку бачимо картину, коли всі 
працюють за принципом «краще 
візьмемо старого перевіреного 
злодія, який не зіпсує борозни, і 
вміло створимо ілюзію бурхли-
вої діяльності, ніж морочити-
мемо голову з якимись молоди-
ками, що все одно будуть такі 
самі». На жаль, навіть оточення 

нашого президента мислить схо-
жим чином і підштовхує його до 
тихтаки кроків. Головами ра-
йонних державних адміністра-
цій Петро Порошенко сьогодні із 
задоволенням призначає вчо-
рашніх регіоналів, які адаптува-
лися до зміни режиму й за 
першоїліпшої нагоди кричать: 
«Слава Україні!». У Дніпропе-
тровській області очільниками 
РДА призначено 16 колишніх 
членів Партії регіонів. Це вже 
перебір. Із таким підходом жод-
них реформ, певна річ, не буде. 
Давно пора скасувати через не-
потрібність і самі РДА, хоча за-
мість цього їх роблять годівни-
цею для представників режиму 
Януковича.

Зі старими кадрами не побу-
дуєш нового життя, хоч би яким 
болючим і складним був процес.

Єдиний можливий спосіб – 
радикальні скорочення штату 
чиновників та правоохоронців і 
одночасне збільшення зарплат 
тим, хто продовжуватиме ро-
боту. Середній ланці управлінців 
потрібно платити не менше ніж 
30 тис. грн. Тільки в цьому ви-
падку можемо розраховувати, 
що корупція не буде такою всео-
хопною і люди йтимуть працю-
вати справді заради зарплат, а не 
хабарів. Державна служба пови-
нна бути престижною і збирати з 
усієї країни найкращі кадри. А 
як знайти найкращих на зарп-
лату 2 тис. грн? Це просто не-
можливо.

Керівник області нині одер-
жує близько 5 тис. грн. Кого ми 
обманюємо? Заради економії 40 
тис. грн ми породжуємо коруп-
цію, яка завдає нам шкоди на мі-
льярди. Де живе обласний го-
лова, як він їздить на роботу, 
яким коштом платить помічни-
кам і т. ін. Не може чиновник, 
через руки якого проходять 
мільйони, отримувати 3 тис. грн. 
Не потрібно слухати популістів. 
Тільки гідні оклади правоохо-
ронців та управлінців справді 
допоможуть змінити ситуацію. І 
суспільству слід тиснути на 
владу, змушуючи її приймати 
такі рішення.

автор:  
єгор фірсов
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Механізм реєстрації 
приватного підприємства  
в Тбілісі займає 10 хв. 
Загалом процедура 
мало відрізня ється від 
замовлення меню в 
McDonalds



Я прихильник впровадження грузинського 
ліберального досвіду. Менше законів – більше 
порядку, як казав Лаоцзи. Необхідно давно ска-
сувати пожежну інспекцію, санстанцію та інші 
пережитки радянських часів, які давно вже пе-
ретворилися на доїльні апарати для викачу-
вання грошей із підприємців. Але ж цим струк-
турам неохота втрачати свій заробіток. Тому й 
гальмують щосили процес реформ, б’ються за 
власне існування. Як б’ються? Та дуже просто. 
Всім відомо, що в нас у країні по будьякій вер-
тикалі нагору передають частку від хабарів і по-
борів. Тепер стали передавати навіть більше, 
щоб зацікавити тих, хто ухвалює рішення на са-
місінькій верхівці. Уже не знаю, деруть вони ці 
гроші з нещасних бізнесменів чи дістають зі ста-
рих «засіків».

Іще одна причина гальмування наших ре-
форм – страх. Уряд боїться настроїти проти себе 
громадян. Боїться втратити залишки рейтингу, 
намагається вживати якнайменше непопуляр-
них заходів. Від такого, звичайно, завжди тільки 
гірше, але прем’єрові цього не поясниш. Тому 
влада, як і раніше, не готова діяти радикально й 
прагне відбутися напівзаходами. Та й суспіль-
ство загалом теж боїться різких перетворень. 
Отожбо виходить, що пасивні всі й незадово-
лені теж усі.

Найперше завдання сьогодні запустити біз-
нес. Щоб максимальна кількість людей працю-
вала в приватному секторі й не озиралася на 
державу. Але й тут у нас, як виявляється, брак 
реформ. Адже нічого в роботі з підприємцями 
не покращилося. Та сама стара бюрократія, та ж 
таки тяганина й недосконалість податкового за-
конодавства. Хоча готовий рецепт уже є. Це гру-
зинський досвід. Винаходити нічого вже не по-
трібно, досить реалізувати ті інструкції, що існу-
ють. Не конче будувати якісь «палаци юстиції», 
як це робив Міхеїл Саакашвілі для більшого 
ефекту. Можна реалізувати грузинський спро-
щений механізм реєстрації приватних підпри-
ємців і в уже наявних будівлях. Аби лиш ба-
жання...

Механізм реєстрації ПП в Тбілісі займає 10 
хв. Загалом процедура мало відрізняється від 
замовлення меню в McDonalds. Упевнений, що 
аналогічний спосіб реєстрації бізнесу в нас від-
разу викликав би сплеск підприємництва.

Гадаю, ні для кого не секрет, що наша кра-
їна насправді зовсім не така бідна, як прийнято 
казати. Реальні доходи не відповідають декла-
рованим. Великі обсяги готівки курсують «у 
чорну», повз бюджет – у конвертах, із рук у 
руки. Легалізувати всю цю грошову масу 
можна, якщо зробити максимально простим 
сам процес легалізації. Стимулювати людей 
офіційно оформляти свою діяльність і платити 
невеликий податок без усіляких проблем. А 
сьогодні бабусі, котрі торгують у метро пиріж-
ками, звісно, бояться будьякої реєстрації як 
вогню, бо не хочуть платити хабарів інспекціям 
та санстанціям. У підсумку пиріжки прода-
ються, санстанція торговок не чіпає, а втрачає 
тільки наш бюджет.

Реформи мають бути не тільки болючі, а й 
зручні. Тільки тоді в них є якийсь сенс. Із повним переліком заходів та його можливими 

змінами ви можете ознайомитися в Книгарні «Є» 
у вашому місті та на сайті book-ye.com.ua 

13 – 19  квітня     
чекаємо Вас на таких заходах 
у Книгарнях «Є»
Київ (вул. Лисенка, 3):
14 квітня, 18:00 – презентація другої частини проекту Ірини Славінської 
«Істор� талановитих людей».
15 квітня, 18:00 – «Як колекціонувати марки». Презентація книжки 
Валерія Чередниченка «Про філателію всім» від видавництва 
«Смолоскип».
16 квітня, 18:00 – розмова навколо збірника статей Степана Бандери 
«...коли один скаже: Слава Україні!». Ініціатор – літературна агенція 
Dіsсursus. 
17 квітня, 18:00 – презентація книжки Анни Гавальди «Мені би хотілося, 
щоби хтось мене десь чекав». Переклад Євген� Кононенко. 
Модерує Лариса Денисенко. 

Львів (просп. Свободи, 7):
16 квітня, 18:00 – Коло книжки для підлітків 14–16 років. Спільно 
з Центром дослідження літератури для дітей та юнацтва, студентським 
центром «Гілель» та організацією «Пласт».
17 квітня, 18:00 – презентація книжки Дари Корній «Крила кольору 
хмари». Спільно з видавництвом «Клуб Сімейного Дозвілля».

Вінниця (вул. Соборна, 89):
16 квітня, 18:00 – презентація роману Ольги Деркачової 
«Коли прокинешся».
17 квітня, 18:00 – презентація книжки Франсуази Барб-Ґалль 
«Як розмовляти з дітьми про мистецтво» за участю перекладачки 
Соф� Рябчук.

Івано-Франківськ (вул. Незалежності, 31):
16 квітня, 18:00 – презентація книжки Юл� Смаль «Теплі істор� 
з корицею».

Харків (вул. Сумська, 3):
13 квітня, 19:00  – дискусія «Дива у нашому житті. Матеріалізація книг». 
Модератор Сармад Алнажар.
15 квітня, 18:30 – лекція «Людина і � характер». Модератор Олеся 
Горбун.

Тернопіль (вул. Валова, 7–9 ):
17 квітня, 15:00 – Анета Камінська. Лекція на тему «Українська література 
очима поляків» (у рамках мистецького фестивалю «Ї»).
18 квітня, 14:00 – презентація книжки Григорія Семенчука «More»
(у рамках мистецького фестивалю «Ї»).
19 квітня, 12:00 – презентація книжки Олега Коцарева «Цирк» 
(у рамках мистецького фестивалю «Ї»).
19 квітня, 15:00 – творча зустріч Тараса Прохаська 
(у рамках мистецького фестивалю «Ї»).



микола Сунгуровський: 
«Зараз не можна проводити реформу 
армії, можна тільки вдосконалювати 
те, що існує»

д
иректор військових про-
грам Центру Разумкова 
розповів Тижню про хід 
реформ у сфері націо-

нальної безпеки та оборони, мо-
дернізацію війська і зміни, які 
можна провести в ЗСУ вже зараз.

у. т.: Що вдалося зробити новій 
владі в реформуванні Збройних 
сил?

– У квітні минулого року 
було рішення Ради національної 
безпеки і оборони щодо підго-
товки та проведення комплекс
ного огляду сфери безпеки в чо-
тиримісячний термін. На жаль, 
бюрократична тяганина та сабо-
таж завадили це зробити. Були 
певні спроби Кабміну запустити 
процес, але це більше скидалося 
на формалізм. Я особисто був 
свідком того, як до Міністерства 
оборони надійшло прохання по-
сприяти у проведенні такого 
комплексного огляду, тим паче 
воно єдиний орган, що з кінця 
2008 року його здійснював. Од-
нак міністерство не захотіло 
брати на себе цю відповідаль-
ність. Усе закінчилося на вико-
нанні конкретно оборонного ас-
пекту комплексного огляду, але 
не всієї сфери безпеки. Зараз на 
порядку денному – реформа 
правоохоронної системи, яка 
мала бути втілена повсюди у 
сфері безпеки. Якщо рухатись у 
такому напрямку, тобто прово-
дити окремо реформу оборони, 
правоохоронної системи, судів, 
ДСНС, у результаті дістанемо 
руйнування всіх вертикальних та 
горизонтальних зв’язків. По-
трібно стабілізувати ситуацію і 
братися за ті реформи, які мож-
ливо втілити уже сьогодні. На-
приклад, розпочати антикоруп-
ційні дії, чистку кадрів, покра-
щувати системи їх підготовки, 
регламентувати процедури, які 
просто не працюють.

у. т.: Наскільки війна є зручним 
моментом для змін в армії?

– Зараз не можна проводити 
реформу армії, можна тільки 
вдосконалювати те, що існує. 
Скажімо, за прикладом Сполу-
чених Штатів запустити про-
граму перегляду кадрової полі-

тики. Якщо офіцер добре про
явив себе на полі бою, то він за-
служив на підвищення та просу-
вання по кар’єрній драбині, 
якщо ж ні – має іти або на пере-
дову, або на пенсію. Нині можна 
також впроваджувати реформу 
щодо створення нових бойових 

Спілкувався 
дмитро 

крапивенко 
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структур, наприклад штурмових 
підрозділів із бійців «Правого 
сектору».

у. т.: чи потрібно україні віднов-
лювати призов до війська на по-
стійній основі?

– Контрактник не народжу-
ється контрактником, а потра-
пляє до Збройних сил із ринку 
праці. Має бути підготовлений 
кадровий резерв для поповнен ня 
контрактної армії. Якщо подиви-
тись на темпи контрактизації, то 
щороку ми набирали майже 9 
тис. призовників, із яких 8 тис. 
звільнялись за перший рік 
служби. Не було бази, соціаль-
ного мотиву, щоб іти на контр-
акт. Коли ми проводили опиту-
вання тих, хто його підписав, на 
першому місці серед відповідей 
опинилась можливість здобути 
професію, а не гроші за службу. 
Нормальний військовий фах ба-
гато чого вартий. Під час ство-
рення професійної армії (контр-
акт не те саме, що професійна 
армія) потрібно збільшувати 
термін служби від року до двох 
або навіть двох із половиною. 
Коли людина служить рік, то 
вона півроку проходить почат-
кову підготовку і ще півроку го-
тується до звільнення. Добрий 
професіонал повинен опанову-
вати навички довше. Для тих, 
хто служить у піхоті, оптималь-
ними будуть два роки, для тих, 
хто працює з високотехнологіч-
ною зброєю та обладнанням, – 
більше. За рік опанувати цю про-
фесію неможливо. Ті фактори 
потрібно враховувати, але ніхто 
не хоче цього робити. Усі праг-
нуть популізму. Поки ми не пе-
ретворимо себе з електорату на 
народ, усі реформи марні.

у. т.: тобто зараз немає бачення, 
якою повинна бути армія?

– Ядро її має бути контракт
ним. Важко уявити собі доброго 
професіонала, що володіє нави-
чками призовника. Це повинен 
бути не призовник. Ми не ка-
жемо, що постійно житимемо у 
стані війни, прийде мирний час, 
коли Україна буде членом між-
народних систем безпеки, на-
правлятиме миротворчі сили, до 
яких входитимуть тільки конт
рактники. Потрібна добра воля, 
щоб потрапити до миротворчих 
військ. Тому ядро армії має 
бути контрактним, а призов
ники можуть бути використані 

для укомплектування армії куха-
рями, перукарями тощо. На ці 
спеціальності можна просто най
няти службовців, але робити це 
потрібно без корупції, яка існує. 
Були адекватні пропозиції щодо 
переведення харчування на аут-
сорсингову основу, але їх відки-
нули. Усе, що пропонують, 
можна зіпсувати корупцією. На 
одну компанію скидають усе 
держзамовлення й за відсутності 
конкуренції підвищують ціни у 
кілька разів таким чином, що 
можливості відмовитись немає. 
Так діє схема.

у. т.: чи виправданою є модер-
нізація армії та її оснащення, 
оскільки вона досить витратна?

– Модернізації та розвиткові 
армії заважає безлад у системі 
управління. Я брав участь у бага-
тьох нарадах, і завжди одним із 
ключових було питання удоско-
налення системи управління, а 
потім – створення посади віце
прем’єра чи будьякого органу, 
що координуватиме роботу. Сис-
тема, про яку ми говоримо, – це 
віддзеркалення технологій орга-
нізаційної системи. Якщо ви не 
бачите технології, то жодні ор-
гани не запрацюють. Спочатку 
потрібно побудувати цю техно-
логію та відповісти на запи-
тання, чим ми хочемо керувати. 
Якщо ви говорите, що потрібно 
керувати підприємствами, то я 
скажу, що головне – уміти управ-
ляти процесом створення поста-
чання цього озброєння військо-
вим, тобто всім життєвим ци-
клом. Логічною є необхідність 
технології взаємопов’язаних дій, 
а тих, хто має це робити, ми мо-
жемо створити: посади, уста-
нови, органи тощо. Тоді стане 
зрозуміло, для чого проводимо 
реформи. Усі ланки мають взає-
модіяти. Йдеться не тільки про 
повноваження конкретного ор-
гану. Будьяку систему управ-
ління можна назвати такою, але 
вона від того не стане кращою чи 
гіршою. Нещодавно відбулася 
пресконференція, на якій були 
присутні представники Укробо-
ронпрому та Міністерства обо-
рони. Якщо говорити про діяль-
ність цих двох установ, то перша 
повинна забезпечити замов-
лення (отримати вимоги, номен-
клатуру озброєння та кошти, на 
які відбуватиметься реалізація 
замовлення), а друга – зробити 
держзамовлення. У попередні 

роки армію фінансували за прин-
ципом повної економії, коли з ви-
ділених грошей 86% ішло на 
утримання особового складу. 
Розмови про нормальну струк-
туру, за якої 25% припадає на 
озброєння, нереальні. З міні-
мального бюджету ніколи не ви-
ділятимуться потрібні кошти на 
нього. Особовий склад потрібно 
забезпечувати продовольством. 
Менша сума неможлива, тому на 
озброєння зазвичай залишається 
до 6–7%. На поставлене мною за-
питання про те, скільки з прий
нятих на озброєння зразків не 
потрапило в серію, дістав відпо-
відь: «100%». Тобто в серію вони 
так і не пішли, як і до військ.

у. т.: чому вони не запущені в 
серію?

– Тому що грошей немає. 
Бюджет цього не передбачає. За-
пуск вимагає грошей на заку-
півлю тих зразків, які мають 
бути вироблені. Серія – випуск 
тієї кількості озброєння, що була 
замовлена Збройними силами, а 
коли замовлення немає, то і в 
бюджеті на це гроші не виділя-
ються. Ми говоримо про такі 
системи, як «Стугна», оборонні 
гелікоптери, протиракетні уста-
новки, але якщо бюджетом ці 
витрати не передбачені, то й за-
мовлення не буде.

у. т.: чи є зараз потреба в ре-
формуванні Статуту? як забезпе-
чити його виконання?

– Це питання відповідаль-
ності. Вона повинна йти згори 
донизу. Якщо середня ланка від-
повідає за все, а верхня – ні за 
що, то середня не зацікавлена. 
Решта стосується виключно сис-
темних питань. Неможливо при-
водити у відповідність окремі 
положення, потрібно змінювати 
все з урахуванням зростання не 
лише форм бойових дій, а й 
структури самої армії. А вона 
ставатиме іншою тоді, коли ми 
проведемо комплексний огляд і 
запровадимо реальні реформи 
щодо створення тієї моделі, яку 
ухвалимо. І якщо її немає, то не-
можливо змінити й Статут. 
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показовий 
рівень

З 
перших днів приходу до 
влади новоїстарої команди 
Порошенка – Яценюка – 
Турчинова від них очіку-

вали рішучих дій із реформу-
вання силового блоку та суддів-
ської системи, які слугували ка-
ральним вістрям режиму Януко-
вича. Слова «міліціонер», «про-
курор» і «суддя» стали фактично 
синонімами хабарництва, підла-
бузництва та повної втрати об-
личчя. За понад рік, що минув 
від перемоги Майдану, реформи 
справді почалися. Принаймні 
Верховна Рада встигла прийняти 
кілька дуже важливих докумен-
тів, що стосуються всіх трьох гі-
лок державного механізму, повне 
втілення яких у життя цілком 
здатне забезпечити цілковиту їх 
видозміну. Очільники відомств 
також активно говорять про не-
обхідність реформ. Однак дово-
диться констатувати: якщо не 
брати до уваги окремих успіхів, 
у більшості випадків справа не 
просунулася далі гарних доку-
ментів та красивої картинки, бо 
зустріла шалений саботаж на міс-
цях, що підживлюється слабкою 
політичною волею керівників 
держави.

міліЦія  
Мабуть, найактивніше справи йш 
ли в міліції, що не дивно, врахо-
вуючи одіозний імідж цього ві-
домства, переслідування акти віс 
тівмайданівців та їх убивства 
працівниками МВС. Упродовж 
перших півроку через початок 
прямої російської агресії та сепа-
ратистські акції на Сході країни 
всі зміни в МВС – це хіба що лік-
відація спецпідрозділу «Беркут», 
що був повністю дискредитова-
ний після Майдану, і перетво-
рення Внутрішніх військ на На-
ціональну гвардію.

Та на початку листопада 
2014го міністр Арсен Аваков ре-

презентував Стратегію реформу-
вання органів внутрішніх справ. 
Відповідно до неї з 2015 по 2017 
рік МВС у два етапи має стати єв-
ропейською поліцією з нормаль-
ним, нероздутим штатом, висо-
кими зарплатами, чесними пра-
цівниками, зрозумілими функ-
ціями й гарантіями невикорис-
тання її в політичних цілях. А на-
весні 2015го повинні бути прий   
няті основні законодавчі акти, на 
підставі яких має здійснюватися 
реформування. 

Отже, поки що в МВС більш
менш вкладаються в графік. Мі-
ністерство має складатися з п’яти 
підрозділів: Державної служби з 
надзвичайних ситуацій, Держав-
ної міграційної служби, Держав-
ної прикордонної служби, Націо-
нальної гвардії та Національної 
поліції. 4 квітня Кабінет Мініст  рів 
розглянув та ухвалив чотири за-
конопроекти щодо реформи МВС: 
«Про органи внутрішніх справ», 
«Про Національну поліцію», 
«Про сервісні послуги та сервісні 
центри Міністерства внутрішніх 
справ України», «Про внесення 
змін до деяких законодавчих ак-
тів України щодо вдосконалення 
регулюван  ня відносин у сфері за-
безпечення безпеки дорожнього 
руху». Понад те, деякі з листопа-
дових обіцянок уже виконані. 
Так, розформовано Управління 
по боротьбі з організованою зло-
чинністю, ветеринарна й тран-
спортні міліції, розпочато процес 
підготовки нової патрульної служ
 би, проведено скорочення цен-
трального апарату МВС. 

Але водночас нічого не зро-
блено в плані децентралізації 
сис  теми управління, про створен
 ня муніципальної міліції поки 
що мова не йде, не вирішено пи-
тання створення національної 
поліції тощо. Головна ж проб
лема – відсутність повномасш-
табної люстрації. Так, звичайно, 
чистка кадрів відбулася, до того 
ж і природна, особливо в Криму 
та на Донбасі, де десятки тисяч 

працівників МВС зрадили при-
сязі й перейшли на бік ворога. 
Однак у структурі міністерства, 
особливо на середніх щаблях, 
збереглося дуже багато одіозних 
людей старого режиму.

До позитиву слід зарахувати 
діяльність грузинського десанту 
в міліції в особі заступника міні-
стра Еки Згуладзе, з приходом 
якої процес реформування зру-
шив із мертвої точки. Найближ-
чим часом заплановано реформу 
МРЕВ, після якої цих центрів 
ста  не втричі менше, введення 
нової, диференційованої систе
 ми штрафів, реформу системи 
внесення застав для уникнення 
виходу на волю корупціонерів і 
терористів, підвищення плати 
міліціонерам тощо. Найближчі 
місяці покажуть, чи будуть реа-
лізовані задекларовані наміри. 
Хоча вже зараз найбільшою про-
блемою є кадрова.

Суд
Ключовими проблемами судової 
системи в Україні завжди були 
хабарництво, політична залеж-
ність суддів і загальна їхня не
ефективність. Мабуть, найпер-
шим гучним документом став 
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богдан буткевич
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ухвалений у квітні 2014го Закон 
«Про відновлення довіри до су-
дової влади в Україні», яким було 
затверджено порядок люстрації 
суддівського корпусу. На жаль, 
процес притягнення суддів до 
відповідальності, зміни керівних 
органів був майже заблокований 
і саботований на місцевому рівні. 
Стратегія розвитку країни прези-
дента Порошенка передбачає 
зміну до 70% суддів до 2020 року, 
але поки що цей показник і 
близько не досягнутий.

Наступним кроком у нама-
ганнях реформувати суддівську 
систему стало створення восени 
Ради з питань судової реформи, 
до якої увійшли європейські та 
українські експертиправники і 
яка, своєю чергою, розробила 
Концепцію судової реформи. Від-
повідно до неї 12 лютого 2015 ро 
ку Верховна Рада ухвалила За-
кон «Про забезпечення права на 
справедливий суд». Він закладає 
основи судової реформи й перед-
бачає конкурсний відбір суддів, 
їхню тотальну переатестацію, міс-
тить чіткий перелік можливостей 
відсторонення і притягнення до 
дисциплінарної відповідальності. 
Відповідно до міжнародних стан-

дартів повинні регулюватися пи-
тання створення судів, оптиміза-
ції їхнього складу та діяльності, 
призначення суддів на адміні-
стративні посади. Органи вико-
навчої влади не матимуть впливу 
на процедури створення судів і 
визначення кількості суддів. За-
кон також вносить зміни в орга-
нізацію та порядок формування 
Вищої кваліфікаційної комісії суд
 дів України, що діятиме у складі 
кваліфікаційної та дисциплінар-
ної палат.

Окрім того, 17 грудня 2014 ро
ку був ухвалений у першому чи-
танні Закон «Про судоустрій і ста-
тус суддів». Наступними кро-
ками, згідно з Концепцією, мають 
стати зміни процесуального зако-
нодавства, вдосконалення зако-
нодавства про адвокатуру та про-
куратуру, безоплатну правову до-
помогу, законодавство про вико-
нання судових рішень, а також 
проект змін до Конституції Укра-
їни в частині регулювання судів-
ництва.

Однак слід зазначити, що на-
разі всі вказані позитивні кроки 
майже не стосуються реального 
судочинства. Українські суди й 
далі виносять безліч скандаль-
них рішень, позаяк люстрація 
майже не торкнулася суддівсь
кого корпусу. Особливо якщо 
мова йде про керівні посади та 
системи Міністерства юстиції. 
Середні та нижчі ланки саботу-
ють реалізацію вже ухвалених за-
конів. До того ж є питання і щодо 
самого законодавства, яке перед-
бачає повне запровадження но-
ваторських законів тільки після 

початку повноцінного функціо-
нування Вищої ради юстиції, ко-
тра вже рік не може нормально 
зібратися.

прокуратура
Третьою головою правоохорон-
ного блоку є прокуратура (док
ладніше в інтерв’ю Сергія
Іванова,див.с.18). Саме тут си-
туація чи не найважча, адже і за-
конодавча реформаторська база 
слабша за міліцейський та судо-
вий блок, і система є ще більш 
уста леномо  нолітною. До цього 

також варто додати відверте неба-
жання всіх трьох генеральних 
прокурорів, що змінилися за цей 
рік, перетворень у своєму відом-
стві, хоча й із різною мотивацією. 
Прокуратура лишається караль-
ним інструментом у руках прези-
дента.

І це при тому, що 14 жовтня 
2014 року Верховна Рада ухва-
лила новий Закон «Про проку-
ратуру», який містить кілька 
дуже позитивних моментів. Ска-
совується прокурорський нагляд 
за дотриманням і застосуванням 
законів (зокрема, у «приватному 
секторі» економіки), вста  новлю
ється конкурсна система замі-
щення посад прокурорів з метою 
збільшення незалежності проку-
рорів, передбачається функ  ціону 
вання таких органів прокурор-
ського самоврядування, як Всеу-
країнська конференція працівни-
ків прокуратури та Рада прокуро-
рів України. Нарешті, встанов-
лена норма про недопустимість 
усних наказів прокурорам у їхній 
діяльності.

Однак перші реальні зміни 
ми побачили тільки в березні 
2015 року за генпрокурора Вік
тора Шокіна, коли було змен-
шено кількість районних проку-
ратур і стартувала професійна 
переатестація прокурорів. Також 
має розпочатися процес відкри-
тих конкурсів на заміщення по-
сад прокурорів у супроводі лю-
страції. Грузинський заступник 
Шокіна Давід Сакварелідзе обі-
цяє перші результати приблизно 
через півроку. 

Знову ж таки найбільша про-
блема – саботаж виконання ухва-
лених законів на місцях. Але є й 
ще одна, не менш серйозна: но-
вий Закон «Про прокуратуру» 
має набрати чинності 26 квітня 
2015 року, але внаслідок техніч
ноюридичних недоліків його пе-
рехідних положень, а також сві-
домої бездіяльності колишнього 
очільника прокуратури Віталія 
Яреми ця реформа може не від-
бутися. Понад те, за тверджен-
ням експертів, не виключений 
правовий та інституційний ко-
лапс, коли старий закон утратить 
чинність, а новий не запрацює. 
Прокуратуру може бути паралізо-
вано, адже в парламент внесено 
кілька законопроектів, які пропо-
нують узагалі відтермінувати цей 
закон на кілька років. Тож пи-
тання реформування прокура-
тури зависло в повітрі. 
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Найбільша проблема – 
Саботаж викоНаННя 
ухвалеНих ЗакоНів  
На міСЦях

Патрульний автомобіль нової  
української поліції – своєрідна  

візитівка реформ у МВС.  
Саме його обговорення стало  

символом гласності змін  
у правоохоронних органах
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Сергій іванов: 
«рік після майдану 
– це рік втрачених 
можливостей щодо 
реформування 
прокуратури»

14 
жовтня 2014 року 
Верховна Рада ухва-
лила оновлений За-
кон «Про прокурату

 ру». У ньому є кілька важли-
вих новацій, пов’язаних з адмі-
ністративними функціями цього 
органу, але головні проблеми – 
досудове слідство та нагляд за 
іншими органами – залиши-
лися, хай і в дещо урізаному ви-
гляді. Тиждень поспілкувався 
про те, що ж змінилося в укра-
їнській прокуратурі за останній 
рік, із Сергієм Івановим, колиш-
нім багаторічним слідчим про-
куратури. Зараз він популярний 
блогер та активний учасник лю-
страційних процесів у ній.

у. т.: Що змінилося і чи зміни-
лося в українській прокуратурі  
за останній рік?

– Рік, що минув від перемоги 
Майдану, можна сміливо назвати 
роком втрачених мож  ливостей 
щодо реформування прокура-
тури. Фактично жодних реальних 
змін системи не відбулося. Укра-
їнська прокуратура не стала, як у 
США, перевалочним пунктом між 
слідчими органами та судом, де 
вона мала також представляти 
державу. Натомість залишилася 
майже на тих самих позиціях, як 
її створили чи не в часи Пєтра I, 
тобто так званого ока государе-
вого. На жаль, вона досі на папері 
є декларативно незалежною, хоча 
і далі просто виконує команди 
згори. Бо ко ли президент, як у Ро-
сії, каже: «Я наказав прокурору», 
після цього його треба тягти до 
суду. Прокуратура має бути неза-
лежним органом, до якого можна 

звертатися з поданням, але не да-
вати накази. А Порошенко насту-
пає на ті самі граблі, що і його по-
передники, намагаючись зали-
шити її під своїм цілковитим 
контролем.

у. т.: а що саме, на вашу думку, 
мало в першу чергу змінитися в 
прокуратурі?

– Насправді прокуратура рік 
тому мала виконати кілька речей: 
об’єднати всі справи по Майдану 

в одне велике провадження, за-
бравши в міліції всі розсліду-
вання, так само вчинити зі спра-
вами щодо сепаратизму, довести 
їх до суду й спокійно реоргані-
зуватись. Однак, на жаль, наша 
влада вирішила, що їй таки по-
трібна прокуратура зі старими 
повноваженнями, може, в чомусь 
навіть більшими, ніж були. Ось 
вам цікавий момент: пан Ярема 
до останнього лобіював повер-
нення їй функції загального на-
гляду. Згадайте, скільки разів він 
казав про те, що, мовляв, не ви-
стачає повноважень. Чому? Та 
тому що, як і в 2005му, цей орган 
був потрібен у ролі молотка, який 
забиватиме виключно тих, хто не 
домовився з владою. Тим більше 
враховуючи, що МВС уже не під-
владне президенту, а голова СБУ 
Наливайченко зайняв нейтраль
 ну позицію. Саме тому ні Поро-
шенко, ні самі прокурори не по-
спішають позбуватися своїх по-
вноважень, адже знову правоохо-
ронні органи поділені між різ-
ними центрами впливу у владі. 
Прокуратура мала лишитися без 
свого головного корупційного ва-
желя – проведення слідства. Од-
нак виникає важливе питання: 
добре, не матиме вона слідчих 
функцій, а хто розслідуватиме ре-

Записав 
богдан 

буткевич 
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біографічНа  
Нота
Сергій іванов – 
український 
юрист, блогер, 
публіцист. На-
родився 1976 
року в місті Сва-
тове на Луган-
щині. За фахом 
юрист, закінчив 
Східноукраїн-
ський націо-
нальний універ-
ситет імені Во-
лодимира 
Даля. З 1998-го 
працював у ор-
ганах прокура-
тури Луганської 
області. У 2008-
му звільнився 
за власним ба-
жанням. Пра-
цює юрискон-
сультом

зонансні справи? Адже Антико-
рупційне бюро в нас так і не за-
працювало, міліція дієздатна 
тільки на папері, а фах слідчих 
СБУ навіть у часи моєї роботи в 
прокуратурі вважався найбільш 
низьким. Зараз ми його бачимо 
самі у справах щодо сепаратиз
 му. Наприклад, проти донецько
луганської верхівки з Партії регіо 
нів. Прокуратура має «пасти» як 
найбільший бастіон корупції в 
країні – впевнений, це обов’я з
ково станеться, адже то вже про-
сто суспільний запит, коли сло
 во «прокурор» є тавром. Тобто 
фактично мова повинна йти про 
повну заміну всіх співробітників. 
Так, розумію, коли триває війна, 
такий варіант, може, й не на часі, 
але інших немає. До речі, оплата 
в прокуратурі й так немала, тому 
охочих працювати там ніколи не 
забракне навіть за чесну зарп-
лату. Приміром, тільки началь-
ник управління – головний бух-
галтер Управління планово
фінансової діяльності, бухгалтер-
ського обліку, звітності, внутріш-
нього контролю та аудиту Гене-
ральної прокуратури Єрхова у 
2013 році заробила майже 400 
тис. грн. Заступник головбуха – 
270 тис. грн. І це при тому, що 
вони не є прокурорами. Проку-
рори отримують ще більше – ціл-
ком офіційно.  

у. т.: пройдемося по особистос-
тях. як оцінюєте останніх трьох 
генеральних прокурорів, що змі-
нилися на посаді за рік?

– Якщо оцінювати особис-
тості, то Ярема прийшов у проку-
ратуру, абсолютно не розуміючи 
сутності її роботи. Шокін – це 
справді професіонал, який бажає 
щось робити, але він ретроград, 
який хоче посилювати преферен-
ції свого органу, а не підганяти 
його під реалії цивілізованого 
світу. Він уміє «рвати», бо все 
життя працював слідчим, у прин-
ципі, хоче карати й саджа  ти, 
проте намагається посилювати 
позиції прокуратури, не здійсню-
ючи жодного її оновлен  ня. Але 
перебуває під повним впливом 
президента. Махніцький – це вза-
галі ніхто, такого генпрокурора не 
було, забудьте його ім’я. Він прий-
шов і мав реально посадити всіх, 
але «провтикав» усе, за що отри-
мав чимало грошей, – кажу про 
це відкрито. Такий собі Ющенко 
української прокуратури, який 
вбив сподівання на правосуддя, 

упустив момент, коли все лайно з 
України вимести дуже просто, 
адже воно було налякане. Найа-
декватнішим прокурором за ос
танні 20 років, згідно з моїми вра-
женнями як рядового виконавця, 
був, хоч як дивно, Святослав Піс-
кун. Він єдиний, хто намагався 
справді боротися проти бюрокра-
тизації відомства, всіх цих постій-
них поїздок на звіти тощо. І не до-
пускав перетворен  ня прокура-
тури на завод із заробляння гро-
шей, як це сталося за Пшонки.

 
у. т.: Зараз ведеться чимало 
розмов про тиск Заходу на 
україну щодо реформування, 
насамперед правоохоронних 
структур.

– Політика Заходу щодо ре-
форм дуже проста: вони кон
тролюють і поступово просува-
ють своїх людей, найчастіше 
грузинів. І саме з цим я й пов’я
зую свої головні надії – нам да-
ють гроші й питатимуть суворо, 
за кожну копійку. Так, у МВС 
пролобіювали Еку Згуладзе, у 
прокуратуру – Давіда Сакваре-
лідзе. Власне, з Давідом доводи-
лося спілкуватися особисто, і 
можу сказати, що він навіть не 
приховує, що має дещо відмінні, 
ніж у Шокіна, погляди на про-
куратуру. Він справляє дуже 
приємне враження – людина 
відверто говорить, що дає собі 
рік на зміни, розуміє, що голов

ним завданням наразі є вичи-
щення хоча б найодіозніших 
представників старої системи. 
Та, на жаль, навіть його зусиль 
може бути замало. Система, по-
будована в прокуратурі, повніс
 тю корумпована й дуже резис-
тентна щодо змін. Якщо слід-
чий із певних причин не хоче 
розслідувати якусь справу, то в 
нього для цього найширші 
можливості. Навіть генераль-
ний прокурор не зможе його 
так легко звільнити. А найпро-
стіше піти до тієї політичної 
сили, щодо якої триває розслі-
дування, й попросити її захисту. 

Мовляв, не хочу брати гріха на 
душу. А там і до Європейського 
суду дійти не проблема. За сло-
вами того ж таки Сакварелідзе, 
саботаж змін просто колосаль-
ний. Тому тема грузинського де-
санту має всі шанси провали-
тися. Хоча, думаю, грузини що-
найменше зможуть змінити 
якщо не систему, то знач  ну час-
тину людей, що теж немало. Я 
от дивився методологію, яку 
пропонує Сакварелідзе, – усе 
правильно, спочатку люстрація, 
а потім новий конкурсний на-
бір.   

 
у. т.: як ви оцінюєте останні ре-
зонансні справи і поведінку про-
куратури в них?  

– Затримання Бочковського 
та Стоєцького було дуже сумнів-
ним із погляду погляду Кримі на
ль нопроцесуального кодексу, 
адже арешт не підпадає під ті 
умови затримання, які в ньому 
прописані. Тому реакція проку-
ратури, а саме первинна відмова 
давати санкції на арешт, – то не 
тільки гроші, занесені за це, а й 
просто погана якість роботи мі-
ліцейських слідчих. Що до Єфре-
мова я вважаю, що розігрується 
«договірняк», тобто в нього є до-
мовленість із владою, мовляв, 
когось треба ж дати натовпу. 
Тому його або виправдають, або 
застосують якесь символічне по-
карання, що дуже швидко буде 
зняте. Стаття 358 «Розпалю-
вання міжнаціональної ворож-
нечі», яку йому «шиють», є без-
перспективною. Для мене дуже 
велике питання, чому не був аре-
штований ніхто з його команди, 
ті, хто власноруч розпалював ві-
йну та сепаратизм на Луган-
щині, всі ж перебували тут, у Ки-
єві. Чому випустили Харито-
нова? Чому не були арештовані  
Кравченко, Клінчаєв? Той самий 
Голенко, який кричав із натов-
пом «Росія!» на сходах Луган-
ської ОДА? Адже їх треба було 
брати, змушувати здавати пат
рона, а взамін укладати з ними 
певну угоду. На жаль, по біль-
шості цих справ уже заплачені 
дуже великі гроші. Є чимало пи-
тань навіть щодо вбивства у Вол-
новасі есбеушника Мандзика, 
адже досі навіть незрозуміло, з 
якої зброї це було зроблено, нам 
її не показують, не проведено ба-
гатьох процесуальних дій, без 
яких справа шита білими нит-
ками. 
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прокуратура ЗалишилаСя 
майже На тих Самих 
поЗиЦіях, як її Створили 
чи Не в чаСи пєтра I, –  
так ЗваНого ока 
гоСударевого



Суміш примусу, 
зволікання 
та успішного 
досвіду сусідів
Економічні реформи в Україні зі скрипом 
набирають хід, але результату поки що не видно

я
кщо Революція гідності 
була покликана забезпе-
чити гідне життя україн-
ців, то достойний рівень 

заробітку повинен бути нео-
дмінним його атрибутом. Через 
понад рік після Майдану ре-
альні доходи наших громадян 
помітно впали, а економічні ре-
форми, що мають на меті карди-
нально збільшити їх рівень, 
тільки починаються. Влада ви-
правдовує народне прислів’я, 
що характеризує українців, 
«довго запрягаючи» із почат-
ком ринкових перетворень. А от 
чи буде вона «швидко їхати», 
покаже час.

На сьогодні реформування 
економіки характеризується 
кількома загальними рисами, 
які визначатимуть його перебіг і 
впливатимуть на загальний 
успіх перетворень. Поперше, 
значна кіль      кість змін відбува-
ється під примусом, передусім із 
боку МВФ (кредитні програми) 
та ЄС (Угода про асоціацію). До-
свід показує, що українці часто 
найкраще працюють тоді, коли 
над ними стоїть наглядач, тому 
ті жорсткі терміни та вимоги, 
які нам встановлюють західні 
країни та міжнародні організа-
ції, безумовно, сприяють роз-
гортанню процесу реформу-
вання та підвищують шанси на 
його успіх.

Подруге, українська влада 
має чітке кількісне уявлення 
того, куди ми йдемо (рівень до-
ходу та деякі інші макроеконо-

мічні параметри найкраще від
об  ражено в Стратегії2020), але 
розмите якісне бачення того, 
яку країну будуємо (які ключові 
галузі розвиватимемо, на який 
розмір бізнесу зробимо ставку, 
яку модель розвитку регіонів 
оберемо тощо). Цим їй дорікає 
багато економістів. Певною мі-
рою вони мають рацію, але зва-
жаючи на те, що реформи поча-
лися широким фронтом і що пе-
редусім покликані «розчистити 
будівельний майданчик» для 
нової країни від уламків мину-
лого, можливо, ці питання ще 
не на часі. До них обов’язково 
повернемося згодом, у разі 
успіху першого етапу реформ.

Інший побічний ефект орі-
єнтації на кількість, а не якість – 
під реформами часто розуміють 
роботу з макроекономічними 
по  казниками, ручне, повер   хове 
їх вирівнювання. Наприклад, 
збільшення надходжень до бю-
джету чи скорочення видатків, а 
не зміну якісних, структурних 
факторів, які визначають про-
дуктивність економіки. Це хибні 
орієнтири, з якими можна зро-
бити лише косметичний ремонт 
системи, а не докорінну її зміну. 
Вони дуже дезорієнтують і галь-
мують процес змін, поглинаючи 
занадто бага  то соціальної енер-
гії змін.

Потретє, часто складається 
враження, що влада чи деякі її 
представники не знають, що і 
як робити далі. Це нормально, 
адже вони ніколи не проводили 

глибинних перетворень на рівні 
країни раніше. І це також стало 
б каменем спотикання на шля
 ху реформування економіки, як 
би керівництво держави не на-
вчилося дослухатися до порад 
успіш  них реформаторів із сусід-
ніх країн і не довірилося їхній 
компетенції. Наявність чималої 
кількості іноземців на ключових 
посадах в Україні, а також рад-
ників, що мають реальне право 
голосу, – безумовний крок упе-
ред, який вирішує проблему те-
оретичного незнання та браку 
практичного досвіду.

Почетверте, економічні ре-
форми, як і перетворення в ін-
ших сферах, наражаються на 
дуже великий опір чиновників, 
олігархів і вовків в овечій шкурі, 
якими кишить влада, що зага-
лом налаштована на зміни. Це 
дуже гальмує проведення пере-
творень, хоч і дає більше часу на 
те, щоб краще їх осмислити, 
спроектувати, врахувати всі 
«за» і «проти». Спротив цивіль-
них диверсантів уже недостат-
ній для того, щоб зупинити пе-
ретворення повністю, але ще 
досить вагомий, щоб сповіль-
нити їх темп до мінімального, 
майже непомітного для суспіль-
ства.

автор: 
любомир 
шавалюк
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джеНтльмеНСький  
Набір ЗміН
У підсумку маємо визнати, що 
процес реформування еконо мі
 ки пішов. Він іде широким 
фронтом і торкається багатьох 
напрямів, на яких є свої пере-
моги та невдачі, тож доцільно 
згадати про кожен із них.

Кадрова реформа. Пере-
дусім центральні органи влади 
(АП, КМУ, НБУ тощо) почали 
масову заміну кадрів. Зрозу-
міло, що менеджмент середньої 
ланки, який працював за старої 
системи, при низьких зарпла-
тах дуже часто мав свої коруп-
ційні інтереси, а отже, був заці-
кавлений у тому, щоб провести 
«реформи» без реальних змін. 
Тому він мав бути замінений на 
молодих, працездатних, ефек-
тивних та енергійних. На сьо-
годні зміна керівників депар-
таментів та управлінь торкну-
лася чи не кожного органу цен-
тральної влади. За словами ви-
сокопосадовців, у деяких ви-
падках їм довелося вибудову-
вати функцію рекрутингу бук-
вально з нуля, адже раніше 
нові працівники приходили в 
Кабмін чи Нацбанк за вказів-
кою новопризначеного керів-

ника, їхню компетентність та 
відповідність функціональним 
обов’язкам на конкретній по-
саді ніхто не перевіряв. Ще чи-
мало людей треба поміняти, і 
що більше, то вищий кадровий 
голод буде в країні. Однак про-
цес пішов, і в тому, що ринкові 
перетворення в Україні незаба-
ром дістануть належний, по-
вністю укомплектований ка-
дровий супровід, мало сумнівів.

Податковареформа. Біль 
ші сть змін до податкового зако-
нодавства було ухвалено під час 
голосування бюджету2015 в ос
тан  ні дні минулого року та по-
правок до нього місяць тому. Їх 
вимагав МВФ, а основною метою 
було наповнити бюджет в умо-
вах війни та економічного спаду. 
Звичайно, були і вкраплення 
структурних змін, наприклад усу-
нення кількох податків та збо  рів, 
укрупнення решти до дев’яти, 
спрощення податкової звітності 
та зменшення часу на її заповне-
ння, радикальне зниження став
 ки ЄСВ (за умови відповідного 
підвищення нарахованої зарп-
лати), оподаткування пасивних 
доходів тощо. Однак ці зміни ма-
ють фрагментарний характер, 
вони не реформують податкової 
системи в цілому, орієнтованої на 
виконання фіскальної функції, 
тобто якомога більше наповне-
ння бюджету, а не стимулювання 
економічного розвитку.

У новій програмі МВФ уряд 
продемонстрував рішучі на-
міри змінити вже найближчим 
часом саме податкову систему, 
а не окремі податки. До кінця 
квітня має бути розроблено 
план реформування Державної 
фіскальної служби (ДФС), ме-
тою якого буде реструктуриза-
ція мережі податкових і мит-
ниць та скорочення неефек-
тивних чиновників, створення 
бізнессередови  ща, незалеж-
ного від політичних впливів 
та вільного трактування зако-
нодавства податківцями й мит-
никами, якомога більша авто-
матизація роботи на митниці 
тощо. Нещодавні розслідуван ня 
діяльності та звільнення керів-
ників ДФС переконують в рі-
шучості дій влади. Уряд очікує, 
що нова податкова система за-
працює з 1 січня 2016 року.

Пенсійна реформа. Досі 
змі  ни до пенсійного законодав-

ства відбувалися разом із подат-
ковими перетвореннями й мали 
на меті зменшити дефіцит ПФ і 
його навантаження на бюджет, 
але не вирішували проблеми 
глобально. До таких змін нале-
жать зменшення пенсійних ви-
плат працюючим пенсіонерам, 
оподаткування високих пенсій, 
збільшення трудового стажу 
для виходу на пенсію за вислугу 
років тощо. Для кардинального 
реформування системи по-
трібно працювати у двох напря-
мах: виведення зарплат із тіні 
(зменшення ставки ЄСВ – хоро-
ший крок, який, за попередніми 
даними, уже дав перші резуль-
тати в I кварталі цього року) і 
стимулювання економічної ак-
тивності, яке вбереже україн-
ську молодь від еміграції, змен-
шивши середнє навантаження 
пенсіонерів на одного праців-
ника, та забезпечить зростання 
податкової бази для ЄСВ, але 
потребує всеосяжних економіч-
них реформ. У новій угоді з 
МВФ уряд взявся до вересня 
2015го розробити комплексну 
реформу пенсійної системи та 
внести на розгляд парламенту 
відповідні законопроекти, щоб 
реформа запрацювала на по-
чатку наступного року.

Реформа державних фі
нансів. Мається на увазі зміна 
пропорцій і напрямів, куди 
спрямовують державні кошти. 
Передусім ідеться про збіль
шен  ня про     зорості держзакупі-
вель. Торік в Україні було ухва-
лено новий відповідний закон. 
З лютого 2015го запрацювала 
система електронних держзаку-
півель ProZorro, на яку перехо-
дить дедалі більше органів вла
 ди. За оцінкою Дмитра Шим-
ківа, прозорі закупівлі мають 
забезпечити заощаджен  ня дер-
жавних коштів на 10–20% і сут-
тєво зменшити простір для ко-
рупції на ринку, обсяг якого 
становить близь  ко 200 млрд грн 
на рік.

Також ідеться про фінан-
сову децентралізацію. Страте-
гія2020 передбачає, що через 
п’ять років питома вага місце-
вих кошторисів у зведеному 
бюджеті країни становитиме 
65%. На сьогодні вона дорівнює 
близько 20%. І, як виявилося, 
навіть той невеликий ресурс, 
що, за різними оцінками, стано-
вить 25–45 млрд грн, який 
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влада заклала в кошторисі2015 
для збільшення доходів місце-
вих бюджетів, перевищує їхні 
можливості з освоєння коштів. 
Процес децентралізації потре-
бує зміни підходів, мислення 
місцевої влади, побудови відпо-
відної фінансової та виробничої 
інфраструктури, а відтак трива-
лого періоду для успішного 
завершен  ня. Однак перші кроки 
в цьому напрямку вже зроблено, 
крига скресла. Сподіваємося, 
що темп проведення реальної 
децентралізації лише нароста-
тиме.

Крім того, кардинального 
реформування зазнає система 
соціальної допомоги. Цього ви-
магає доведення тарифів на 
енергоносії та комунальні по-
слуги до економічно обґрунто-
ваного рів  ня та перехід відпо-
відних галузей економіки до 
ринкових принципів функціо-
нування. У бюджеті2015 закла-
дено 24 млрд грн на субсидії 
найбільш уразливим верствам 
населення. Ця сума, за оцін-
ками міністра соціальної полі-
тики Павла Розенка, дає змогу 
пом’якшити удар від зростан
 ня тарифів по доходах близько 
4 млн українських сімей. Щоб 
роздати таку суму стільком лю-
дям, система соціальної допо-
моги має запрацювати значно 
ефективніше, потрібно змінити 
програми допомоги. Й уряд бе-
реться зробити це вже цього 
року.

Окрім зазначених трьох на-
прямів структура видатків зве-
деного бюджету зазнає ще низ
 ки змін. Наприклад, у середньо-
строковому періоді планується 
довести видатки на оплату праці 
бюджетників до 9% ВВП за ра-
хунок скорочення зайнятих та 
оптимізації процесів у держу-
правлінні. Капітальні видатки 
планують збільшити з 1% ВВП у 
2014му до 3% у 2018му. Це 
створить матеріальну основу для 
модернізації інфраструктури в 
країні. Є й низка інших ініці-
атив.

Реформа фінансового
сектору.Нацбанк уже активно 
працює над змінами, поклика-
ними перетворити фінансовий 
сектор з інструменту висмокту-
вання грошей із народного гос-
подарства на джерело інвести-
цій та економічного розвитку. 
Ще торік почалося реформу-

вання структури НБУ, в резуль-
таті якого його бюджет змен-
шиться удвічі вже 2015го, а 
кількість працівників – на кіль-
кадесят відсотків. У новій про-
грамі МВФ регулятор бере на 
себе зобов’я зання до кінця 
квітня розробити низку попра-
вок до закону про НБУ, спрямо-
ваних на оптимізацію його 
структури, збільшення незалеж-
ності та покращення балансу.

Повним ходом іде процес ре-
структуризації банківської сис-
теми та виведення з ринку не-
платоспроможних банків, а та-
кож тих, які відмивали гроші, 
конвертували безготівкові ко-
шти для забезпечення потреб 
тіньового сектору економіки 
тощо. Ухвалено закон про поси-
лення відповідальності по в’я
заних із банками осіб, який має 
змусити фінустанови працю-
вати більш прозоро. НБУ взявся 
підготувати зміни до законодав-
ства та регулятивних докумен-
тів, поклика  ні обмежити обсяги 
кредитування банками пов’я за
них сторін. Адже такі позики 

дуже погіршують якість їхніх 
активів, додаючи значного не-
систематичного ризику кредит-
ним корпораціям, і, як наслідок, 
призводять до масової неплато-
спроможності фінустанов у кри-
зові періоди.

Крім того, НБУ планує роз-
робити стратегію реформування 
всього фінансового сектору, не 
обмежуючись банками. Йдеться 
про фондовий ринок, страхові 
компанії, інвестиційні та пен-
сійні фонди тощо. Роботу в 
цьому напрямку лише почина-
ють.

Дерегуляціятарозвиток
підприємництва. Окрім змін 
у податковому законодавстві, 
які полегшують бізнесу тягар 
робо  ти з державою, відбува-
ється низ  ка інших. Торік було 
зменшено кількість дозволів, 

необхідних для реєстрації біз-
несу, зі 143 до 85, а також полег-
шено їх отримання. Спрощено 
процедуру закриття бізнесу для 
фізичних осібпідприємців. За-
проваджено мораторій на пла-
нові перевірки бізнесу контро-
люючими органами. На сьо-
годні розроблено поетапний 
план усунення регуляторних 
бар’єрів, який, зокре  ма, перед-
бачає зменшення кількості 
контролюючих органів із 56 до 
28, їхніх функцій – із 1032 до 
680 до кінця першого півріч  чя 
поточного року. Також уряд 
планує створити превентивний 
механізм, щоб нові бар’є  ри не 
з’являлися після того, як значну 
їх кількість усунуто.

Реструктуризація держав
ної власності та приватиза
ція. Уряд зробив перші кроки у 
напрямку реструктуризації та 
підготовки до приватизації дер-
жавних підприємств. На най-
більші з них призначено нових 
керівників, яких відбирала неза-
лежна комісія на конкурсній 
основі. На сьогодні Кабмін пра-
цює над стратегією реформу-
вання державних компаній, яку 
повинні закінчити до кінця 
травня 2015 року, організацією 
їх інвентаризації, покращенням 
корпоративного управління на 
підприємствах, зменшенням ри-
зиків для бюджету, які виника-
ють через їхню неефективну ді-
яльність. До кінця серпня планує 
провести інвентаризацію нерухо-
мості, що перебуває в державній 
власності, щоб підвищити ефек-
тивність управління нею. У серед
ньостроковому періоді плану
єть  ся суттєво скоротити перелік 
об’єктів, що не підлягають при-
ватизації, підготувати більшість 
державних компаній до привати-
зації та реструктурувати решту.

Окрім названих горизон-
тальних реформ істотні зміни 
відбуваються в конкретних сек-
торах економіки, зокрема енер-
гетиці, аграрному секторі, інф-
раструктурі. Ці вертикальні пе-
ретворення, як і зазначені вище, 
спрямовані на те, щоб запустити 
механізм економічного розвит
 ку, який згодом приведе до ви-
щого рівня доходів кожного 
українця. Чи матимуть успіх 
розпочаті реформи, буде видно, 
зважаючи на терміни їх реаліза-
ції, вказані владою, вже на по-
чатку наступного року.  
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як не хліба, то хоч видовищ
Ірина Бекешкіна про суспільні очікування змін, сприйняття  
реформ і неготовність до них влади 

п
ід час нашого останнього 
грудневого дослідження, 
коли ми запитували лю-
дей, чи готові вони терпіти 

заради успіху реформ і як довго, 
10% респондентів були готові тер-
піти, скільки буде треба і 33% ска-
зали, що витримають ще рікдва. 
Загалом це 43%. Ще 40% тоді 
були не готові терпіти. Приблизно 
половина з них не вірила в успіх 
реформ, ще стільки само казало, 
що вже зараз не витримує (це на-
самперед бідне населення). Не-
щодавно було оприлюднено ре-
зультати дослідження Центру Ра-
зумкова, проведеного в першій 
половині березня. Попри істотне 
порівняно з груднем минулого 
року погіршення матеріального 
становища, майже не змінилася 
13% готові терпіти стільки, скільки 
того вимагається, а ще приблизно 
29% погодилися жити в такому 
стані ще рікдва. Утім, необхідно 
зауважити, що це дані за період, 
коли населення ще не отримало 
нових комунальних рахунків, тож 
зараз доволі важко прогнозувати, 
як це позначиться на статистиці, 
як суспільство сприйме такі ре-
форми і якою буде реакція на ці 
зміни. 

А що показником правиль-
ності вектора руху влади завжди є 
рейтинги, то, наприклад, у «На-
родного фронту» він зменшився 
до 4–5% від виборчих 20%. Відпо-
відно рейтинг особисто Арсенія 
Яценюка також упав. Населення 
вважає уряд відповідальним за 
проведення реформ, і цілком оче-
видно, що люди не задоволені 
тим, що відбувається. Насамперед 
це стосується підвищення цін. На-
приклад, мені не зрозуміло, чому 
так різко, фактично за один день, 
більш ніж удвічі підскочили ціни 
на вітчизняні продукти, що ле-
жали на полицях магазинів, якот 
на яблука – із 8 грн до 16 грн. Так 
само удвічі несподівано подорож-
чали крупи, незважаючи на те що 
вони мало залежать від курсу до-
лара. У населення є безліч запи-
тань, на які, на жаль, немає відпо-
віді. Просто хтось дуже нажива-
ється на біді. 

Нині падіння рейтингів ха-
рактерне майже для всіх парла-
ментських політичних сил. На 
тому самому рівні залишилася 
тільки «Самопоміч», менших 
втрат зазнали президентська пар-
тія і сам Порошенко. Зараз ми 
спостерігаємо падіння навіть у 
рейтингах Опозиційного блоку. 
Це означає, що люди не бачать 
політиків і лідерів, яким варто до-
віряти. Тому готові терпіти далі, 
доки не з’я ви  ться альтернатива. 
Раніше вона була, політичне поле 
чітко, майже навпіл, ділилося на 
владу та опозицію, обирали 
зпоміж двох. Бу ли ті, хто підтри-
мував владу, і ті, хто не йшов на 
вибори. Оскільки співвідношення 
становило приблизно 50 на 50 
(регіонально), то перемагали ті, 
кого більше прийшло на діль-
ниці. Як правило, лю  ди, які ра-
ніше підтримували владу, розча-
ровувалися, не йшли голосувати, 
отже, першість здобували ті, хто 
був в опозиції. Нині ж майже по-
ловина населення (насамперед   
– ті, хто свого часу симпатизував 
Партії регіонів) не готова робити 
волевиявлення. 

В Україні багато років культи-
вувався популізм, і очевидно, що 
зараз є політичні сили, насампе-
ред Опозиційний блок, які корис-
татимуться цим. У їхньому розпо-
рядженні є певні можливості: і те-
леканали, і фінансові ресурси. По-
пулізмом нас годували багато ро-
ків, а будьякі вибори були своє-
рідним аукціоном: хто більше по-
обіцяє. Голосували за «обіцяльни-
ків», а коли ті виявлялися неспро-
можними виконати те, про що ка-
зали, то підтримували опозицію. 
На всіх виборах (не враховуючи 
тільки кампанії 1999 року, коли 
Леонід Кучма переміг удруге) – і 

за партійними списками на пар-
ламентських, і на президентських 
– першість здобували опозиціо-
нери. На жаль, люди, яких надто 
довго годували цукерками обіця-
нок, зараз, коли треба лікуватися 
від набутих хвороб, а лікування  
дуже болісне (і жодних цукерок!), 
відчувають справжній шок.  

До того ж потрібно розуміти й 
місце та вплив у тих процесах 
партнерів чи донорів України, зо-
крема Міжнародного валютного 
фонду, з яким влада доволі тісно 
пов’язана. Можливо, якби цього 
зв’язку не було, вона й не була б 
змушена робити ті надто ради-
кальні й болючі кроки. Але інакше 
Україна не могла б отримувати 
позики, а без них їй не обійтися. 
Залучення інвесторів теж немож-
ливе без здійснення реформ, бо за 
нинішнього стану правоохоронної 
та судової системи ніякої гарантії 
для власності немає. Це не тільки 
питання війни, вона лише на Схо
 ді, у Центрі та на Заході її немає, 
але й у мирних регіонах рейдер-
ство ніхто не скасовував.  

Наразі бракує розуміння 
ситуа ції й розуміння того, що ми 
маємо величезні можливості, які 
ризикуємо втратити. 

Що заважає проведенню ре-
форм? Поперше, бракує волі. По
друге, у кожного урядовця є ото-
чення з різними інтересами, є по-
літичні сили, з якими потрібно 
домовлятися в парламенті, а вони 
висувають свої вимоги. Це досить 
складний процес, зовсім не про-
зорий. Усе під ковдрою. Напри-
клад, немає ясності, чому досі не 
призначено голову Антикоруп-
ційного бюро. Адже минув уже 
майже рік, відбувся конкурс, ви-
значені фіналісти. Тому що не ті? 
Ну вибачте, це конкурс. Коли 
влада рік нічого не робила для бо-
ротьби з корупцією, а потім рап-
тово почала здійснювати арешти 
на засіданні Кабінету Міністрів, 
то це ніби кинути чимось у народ. 
Як не хліба, то хоч видовищ. Зро-
зуміло, що в такий спосіб вона 
прагне показати, наскільки ак-
тивною є її боротьба з корупцією. 
Але це примітивно. 

Записав 
роман 
малко
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Ірина Бекеш-
кіна, директор 
Фонду «Демо-
кратичні іні-
ціативи іме-
ні Ілька Куче-
ріва»

НараЗі бракує роЗуміННя 
СитуаЦії та роЗуміННя 
того, Що ми маємо 
величеЗНі можливоСті,  
які риЗикуємо втратити



вільна енергетика 
та її вороги
Які шанси на успіх у реформуванні 
енергетичного сектору економіки

р
еформа енергетичного сек-
тору назріла в Україні 
давно. Адже саме його за-
стиглість у пострадянській 

системі була чи не основним галь-
мом економічних і соціальних пе-
ретворень, робила державу враз-
ливою до шантажу ззовні, затягу-
вала її в боргову яму. Політики ви-
користовували й використовують 
популістські спекуляції, щоб за-
блокувати перехід до нормаль-
ного ринкового середовища в 
енергетичному секторі. Зумов-
лена цим багатоступінчаста сис-
тема ціноутворення, перехресне 
субсидування, цілковита непрозо-
рість і монополізація виробни-
цтва, транспортування та збуту 
різних видів енергії робила енер-
гетику клондайком для вими-
вання коштів держави (тобто 
платників податків) у приватні 
руки.

Реформі енергетичного сек-
тору було присвячено окремий 

розділ укладеної наприкінці ми-
нулого року коаліційної угоди. 
Він передбачав проведення «лібе-
ралізації та перехід на єдині для 
всіх споживачів принципи ринко-
вого ціноутворення на газ та елек-
троенергію з метою створення 
стимулів для їх економії». Тоді ж 
було зафіксовано намір правлячої 
коаліції забезпечити необхідні 
умови залучення інвестицій для 
проведення структурної модерні-
зації енергетичної галузі, рекон-
струкції об’єктів інфраструктури 
та збільшення власного видо-
бутку газу, нафти й вугілля.

Однак, оскільки реформу-
вання сектору стало наслідком 
тиску обставин і зовнішніх сил 
(насамперед МВФ), то воно й далі 
наштовхується на явний і прихо-
ваний опір олігархів та чиновни-
ків, що зацікавлені у збереженні 
корупційних механізмів, і відбу-
вається повільно, непослідовно, 
зі збереженням лазівок для зло-
вживань.

Уже зараз очевидно, що ви-
значені в коаліційній угоді дед-

лайни не будуть витримані навіть 
приблизно. Так, у І кварталі 2015 
року мала б завершитися гармо-
нізація регуляторного середо-
вища функціонування ринків 
природного газу та електричної 
енергії в Україні з нормами євро-
пейського Третього енергетич-
ного пакета. Наразі більше шан-
сів на це в газового ринку, сто-
совно якого відповідний закон 
був у березні проголосований у 
першому читанні й начебто має 
шанси бути ухваленим загалом 
уже найближчим часом. Менш 
визначеними є перспективи при-
ведення до норм Третього енерге-
тичного пакета ринку електрое-
нергії.

31 березня, коментуючи пер-
спективи комплексного рефор-
мування сектору, заступник 
глави Адміністрації президента 
Дмитро Шимків заявив, що оста-
точно робота над реформою 
енергетики України повинна за-
вершитися лише до 12 червня. 
Мовляв, на 10 квітня «будуть роз-
роблені в усіх напрямках перші 
пріоритети, перші чернетки, ба-
чення їх концепцій», на 30 квітня 
– «проміжні результати, прове-
дена оцінка, моделювання, що 
стосуються енергоефективності, 
тарифів» тощо.

До 10 квітня Міненергову-
гілля має розробити і внести на 
розгляд КМУ: 1) проект галузевої 
програми реформування вугіль-
ної галузі; 2) проект Державної 
цільової економічної програми 
розвитку атомнопромислового 
комплексу України на 20152019 
роки; 3) законопроект «Про 
обов’язкове відокремлення видів 
діяльності в електроенергетиці»; 
4) законопроект про внесення 
змін до Закону України «Про за-
сади функціонування ринку 
електричної енергії України» з 
урахуванням пропозицій Секре-
таріату Енергетичного співтова-
риства.

тарифи та СубСидії
Слід віддати належне нинішній 
владі: попри складну соціально
політичну ситуацію в країні, вона 
таки наважилася на давно на-
зріле й життєво необхідне для 
оздоровлення української енерге-
тики приведення тарифів для 
різних категорій споживачів до 
ринкового рівня. Тарифи на газ 
зрівнялися на позначці 7,19 грн/
м³ майже для всіх категорій (для 
населення їх було значно підви-
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щено, а для комерційних спожи-
вачів знижено). Цей крок позба-
вив необхідності фінансувати ко-
рупційний дохід облгазів, які ра-
ніше продавали в кілька разів до-
рожче комерційним споживачам 
пільгове паливо «для насе-
лення».

Але, на жаль, залишився ко-
рупціогенний виняток у вигляді 
пільгового тарифу на газ для під-
приємств теплокомуненерго 
(ТКЕ). Від 1 квітня для них він 
становитиме лише 3 грн/м³, що 
зберігає ризик перепродажу ін-
шим категоріям споживачів уже 
за ціною 7,19 грн/м³. Крім того, 
внаслідок збереження пільгової 
ціни для ТКЕ та соціальних 200 
м³/місяць для населення на час 
опалювального сезону залиша-
ється, хоч і значно зменшений, 
дефіцит Нафтогазу (за оцінками 
цього року він може сягнути $3–4 
млрд проти $8 млрд торік).

Не вистачило нинішній владі 
політичної волі піти на такий са-
мий рішучий крок у встановленні 
цін на електричну енергію, як і на 
газовому ринку. 

Поперше, збережено коруп-
ціогенний тариф на споживання 
населенням від 100 до 600 
кВт•год електроенергії за місяць. 
Скільки саме використовує той 
чи той споживач (100, 200, 400 
чи 550 кВт•год), знатиме лише 
постачальник. Таким чином, 
приватні обленерго можуть і на-
далі продавати електрику, нібито 
використану цією категорією 
споживачів (тариф на яку від 1 
квітня встановлений на рівні 63 
коп./кВт•год) по 140,7 коп. спо-
живачам із затратами понад 600 
кВт•год за місяць. 

Подруге, приведення тари-
фів до економічно обґрунтова-
ного рівня триватиме два роки, 
що негативно позначиться на 
стані української електроенерге-
тики та її здатності диверсифіку-
вати джерела постачання палива, 
проводити необхідну модерніза-
цію. 

Якщо враховувати трикратну 
девальвацію гривні, яка сталася 
зараз, то збільшення доларової 
ціни на електроенергію навіть до 
квітня 2017 року дорівнюватиме 
не більш ніж 15% порівняно із 
2013 роком, причому за умови, 
що до того часу курс утримувати-
меться на нинішньому рівні. На-
разі ж ціни на електроенергію в 
доларах у нас, попри квітневе під-
вищення, є не те, що не біль-

шими, а навпаки у 2–2,5 раза 
нижчими, аніж у 2013му. При 
цьому ціна усіх видів палива (від 
ядерних зборок до газу й значної 
частини вугілля), а також необ-
хідного для модернізації галузі 
обладнання номінується саме у 
валюті.

Ще гірша ситуація із цінами 
на газ внутрішнього видобутку. 
Так, для Укргазвидобування 
ціна реалізації була збільшена 
лише до 1590 грн ($68) за 1 тис. 
м³, що в кілька разів дешевше, 
ніж імпортований газ. За такої 
ціни розраховувати на кри-
тично необхідне для зміцнення 
енергетичної безпеки держави 
стрімке нарощення внутріш-
нього видобутку годі. А отже, 
Україна й надалі змушена буде 
купувати дорогий газ за кордо-
ном.

Непродуманою виявилася й 
реформа системи субсидій. Зро-
зуміло, що, максимально спрос-
тивши їх надання, влада намага-
лася знизити рівень соціального 
невдоволення й загрозу масових 
неплатежів за новими тарифами. 
Однак у нинішньому вигляді 
принципи субсидування абсо-
лютно демотивують від ощадли-
вості у використанні газу та елек-
троенергії, енергозбереження й 
утеплення житла. Хоча мало бути 
навпаки.

Надання субсидії ніяк не 
пов’язане з тим, наскільки мар-
нотратно використовують тепло. 
Понад те, якщо її отримувач уте-
плить помешкання, це призведе 
до скорочення не його витрат, а 
обсягу субсидії. Аналогічна ситуа
ція і з використанням електро
енергії: встановлення енерго
ощадних побутових приладів чи 
ламп замість затратних за ниніш-
ніх умов субсидування недо-
цільне. Врешті, субсидію можуть 
отримати навіть власники кіль-
кох квартир (які за певними ви-
нятками мають дохід від їх здачі в 
оренду), але не можуть на неї роз-
раховувати ті, хто витратив упро-
довж останнього року понад 50 
тис. грн, зокрема й на утеплення 
власного житла.

Різко спростивши отримання 
субсидій і не встановивши ефек-
тивних критеріїв їх надання, 
уряд спровокує зростання спо-
живання газу та електроенергії 
навіть порівняно з минулим ро-
ком. І весь тягар оплати підви-
щених тарифів ляже на держав-
ний бюджет.

диверСифікаЦія   
та демоНополіЗаЦія 
Важливим досягненням року, що 
минув після повалення режиму 
Януковича, стала реальна дивер-
сифікація джерел постачання ім-
портованих первинних джерел 
енергії. Це стосується насамперед 
газу, але так само актуально й 
щодо вугілля (наприклад, із його 
0,48 млн т, імпортованих у січні 
– лютому 2015 року для потреб 
ТЕС і ТЕЦ, також лише 25% ста-
новило російське вугілля, решта 
надійшла із ПАР, Польщі та ін-
ших країн). У І кварталі 2015 року 
із 5,8 млрд м³ імпортованого газу 
лише 2,16 млрд м³ надійшло з 
Росії, а 3,65 млрд м³ було при-
дбано в ЄС. Таким чином, частка 
Газпрому впала до 37%. Попри 
досягнення домовленостей із РФ 
про 100відсоткову знижку на газ 
у ІІ кварталі 2015 року, міністр 
енергетики Демчишин запевнив 
у намірі продовжувати імпорт па-
лива з ЄС за наявними контрак-
тами. А норма закону «Про ри-
нок газу», який зараз готується 
до ухвалення в цілому, передба-
чає, що частка одного джерела не 
повинна перевищувати 30% ім-
порту блакитного палива.

Ще у травні 2015 року Україна 
приєдналася до європейської 
Платформи руху і запасів газу в 
газосховищах. У 2014му Кабмін 
прийняв рішення про реформу-
вання НАК «Нафтогаз України». 
Пропонується виділити з нього 
акціонерні товариства «Україн-
ська газотранспортна система» та 
«Українські газові сховища». 
Згідно з коаліційною угодою до 
кінця 2015 року мали відбутися 
комплексна реорганізація НАК 
«Нафтогаз України» та сертифі-
кація оператора ГТС із метою 
відо кремлення діяльності з видо-
бування, транспортування, збері-
гання й постачання природного 
газу та забезпечення прозорого й 
безперешкодного доступу до газо-
транспортної інфраструктури.

5 березня Верховна Рада 
України проголосувала в пер-
шому читанні законопроект 
«Про ринок природного газу». 
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Найближчим часом імовірне 
його ухвалення в цілому. Якщо 
закон таки буде прийнято у 
квітні, то 1 жовтня він набуде 
чинності, а до 1 червня 2016 року 
оператор ГТС має бути повністю 
відокремлений від постачаль-
ника, тобто Нафтогазу.

Законопроект передбачає, що 
ринок природного газу функціо-
нуватиме на засадах вільної до-
бросовісної конкуренції і на прин-
ципах забезпечення високого 
рівня захисту прав та інтересів 
споживачів; вільного вибору по-
стачальника; рівності прав на про-
вадження зовнішньоекономічної 
діяльності, пов’язаної з купівлею
продажем та постачанням при-
родного газу; невтручання дер-
жави у функціонування ринку, за 
винятком випадків, коли це є не-
обхідним для забезпечення за-
гальносуспільних інтересів; га-
рантування рівних прав доступу 
до ГСУ. Ціни на роздрібному та 
оптових ринках визначатимуться 
з урахуванням енергетичних ха-
рактеристик природного газу. 
Зміна постачальника за ініціати-
вою відповідного споживача має 
бути завершена в термін, що не 
перевищує трьох тижнів від дня 
надання повідомлення таким спо-
живачем про намір змінити по-
стачальника.

Паралельно із законодавчим 
реформуванням газового сектору 
важливу роль у його лібералізації 
відіграють зусилля Кабміну щодо 
повернення під контроль дер-
жавної компанії розподільчих га-
зогонів, які урядом Азарова у 
2012 році були передані фак-
тично у власність облгазам (біль-
шість із яких контролюється 
структурами Дмитра Фірташа).

В електроенергетиці, відпо-
відно до коаліційної угоди, відо-
кремлення передачі та розподілу 
електроенергії від інших видів ді-
яльності суб’єктів, які здійснюють 
діяльність на тому самому ринку, 
має відбутися до 2016 року. Нато-
мість до липня 2015го має на-
бути чинності не менш важливий 
Кодекс електричних мереж. Для 
споживачів електроенергії цей 
документ важливий тим, що ска-
совує «Правила приєднання до 
електромереж», які нині діють, і 
вводить нові. Вони дадуть спожи-
вачеві значно більше прав і ма-
ють покласти край корупції.

Реформування ринку елек-
троенергії наштовхується на про-
тидію ДТЕК Ріната Ахметова та 

кількох великих акціонерів укра-
їнських обленерго, котрі в такому 
випадку втратять нинішнє моно-
польне становище на ринку.

у пошуках  
україНСької тетчер
Украй складно відбувається й ре-
структуризація вугільної галузі. 
Відповідно до коаліційної угоди 
протягом 2015–2016 років по-
трібно було б приватизувати всі 
вуглевидобувні підприємства й 
ліквідувати або законсервувати 
до 2019 року всі шахти, які не 
вдалося б приватизувати. До ІІ 
кварталу 2015го мала б набути 
чинності заборона державної 
підтримки для модернізації/тех-
нічного переоснащення старих 
шахт, а також будівництва нових 
та переданих в оренду чи конце-
сію. Від ІІ кварталу 2015 року пе-
редбачалася лібералізація ву-

гільного ринку: впровадження 
біржової форми торгівлі вугіл-
лям (електронні торги) з метою 
переходу до ринкового ціноутво-
рення на енергетичне вугілля; 
перехід на прямі договори про-
дажу, ліквідація ДП «Вугілля 
України».

Нещодавно Володимир Дем-
чишин заявив, що державне під-

приємство «Вугілля України» 
буде ліквідовано способом бан-
крутства уже незабаром. Відтак 
шахти та їхні об’єднання змо-
жуть прямо продавати паливо 
споживачам. Програма діяль-
ності КМУ передбачала прива-
тизацію 37, консервацію 24 та за-
криття 32 збиткових шахт про-
тягом 2015–2019 років. Наразі 
Кабінет Міністрів затвердив пе-
релік тих, які підлягають прива-
тизації у 2015му: відокремле-
ний підрозділ Шахтоуправління 
«Нововолинське» ДП «Волинь-
вугілля», Шахта «Південнодон-
баська № 3», Шахта «Дмитрова» 
ДП «Красноармійськвугілля», 
Шахта «Центральна» ДП «Крас-
ноармійськвугілля», відокрем-
лені підрозділи ДП «Львівву-
гілля» та ін. Є у списку й пакет 
акцій 16,5% Шахти ім. Засядька. 

Однак припинення у 2015 
році дотування видобутку вугілля 
та підготовка до закриття шахт 
наштовхнулися на опір шахтарів 
та фактичних власників держав-
них копалень. Шахтарські проф-
спілки пригрозили масштабними 
акціями протесту й навіть захо-
пленням влади в Києві, якщо 
влада не змінить підходу до ву-
гільної галузі. Гостроти ситуації 
додавала активна гра на цій темі 
ДТЕК Ріната Ахметова, котра, во-
лодіючи як шахтами, так і основ
ними споживачами вугілля в 
країні – ТЕС, почала домагатися 
різкого (у півтора раза й більше) 
підвищення цін на вугілля й ви-
роблену ТЕС електроенергію.

Попри публічні заяви міні-
стра енергетики Володимира 
Демчишина про достатність ра-
ніше встановлених тарифу на 
електроенергію та ціни на видо-
буте в Україні вугілля, врешті 
йому, схоже, таки довелося посту-
питися перед тиском ДТЕК. Зо-
крема, у ЗМІ з посиланням на 
учасників ринку потрапила ін-
формація, що за результатами І 
кварталу тариф на теплову елек-
троенергію для ТЕС буде підви-
щено майже на 40%. Так само, за 
інформацією джерел, буде підви-
щено й ціну на вугілля газової 
групи, що спалюється при її ви-
робництві,  до 1500 грн/т. Із Мі-
ненерго почали надходити сиг-
нали про можливість повернення 
до часткового дотування держа-
вою видобутку вугілля, що піддає 
сумніву імовірність проведення 
найближчим часом реформи в 
цій проблемній галузі. 
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реформуваННя риНку 
електроеНергії 
НаштовхуєтьСя  
На протидію дтек 
ахметова та великих 
акЦіоНерів облеНерго

Як і в інших 
країнах Євро-
пи, реструк-
туризація ву-
гільної галузі 
наштовхнеть-
ся на рішучий 
спротив шах-
тарів. Чи ви-
стачить владі 
твердості йти 
до кінця? 
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вилікуватися самим
р

адянська медицина гордо 
позиціонувала себе як без-
платну. Проте на практиці 
все виходило як в анекдоті 

тієї доби: «Здрастуйте, безко-
штовний лікарю!» – «Добридень, 
невиліковний хворий!». Систе ма, 
яка первісно створювалася, щоб 
забезпечити всім громадянам рів-
ний доступ до медичних послуг, 
виродилася в те, що ми вже давно 
спостерігаємо. Як же так вийшло 
і, головне, що з цим робити?

Якщо на друге запитання від-
повідь коротка (докорінно рефор-
мувати), то з першим не все так 
просто. Модель Сємашка – сис-
тема охорони здоров’я, запрова-
джена в СРСР, – для свого часу 
була надпередовою. Її апологети 
люблять згадувати про великі до-
сягнення: подолання страшних 
епідемій, збільшення середньої 
тривалості людського життя від 
1926го до 1972го на 26 років (по-
при голод, репресії та війни!), та й 
доступність медичної допомоги 
спочатку справді була не лише 
номінальною.

Лікарі довго працювали фак-
тично на ентузіазмі й загальній 
пошані. Але поступово запал зга-
сав. Бюрократичний апарат брав 
до уваги кількість ліжкомісць, 
докторів та медсестер: її збіль-
шення і вважалося поліпшенням, 
та й самі медики були зацікавлені 
в «добрих» показниках. Зазвичай 
пацієнтів тримали в лікарнях 
максимально довго, бо від ліж ко
днів залежав обсяг виплат персо-
налові. До речі, оскіль  ки радян-
ський трудящий мав оплату не за 
результат, а за проведений на ро-
боті час, то людям доводилося го-
динами просиджувати в чергах до 
лікарів, щоб отримати бюлетень 
тимчасової непрацездатності. Ба-
гато хто зловживав своїм правом 
на оплачуваний лікарняний, а са-
мотні пенсіонери могли викли-
кати лікаря додому під будьяким 
приводом просто тому, що їм бра-
кувало уваги… ККД солідного фі-
нансування, яке радянська меди-
цина мала до початку Перебу-
дови, був доволі низьким через 
неефективний розподіл: кількість 
медиків та лікарень суттєво по-
значалася на їхній якості, гонитва 
за ліжкоміс  цями не залишала 

вільних фондів на закупівлю не-
обхідного обладнання (у деяких 
медзакладах навіть водогону не 
було!), а оклад лікаря залежав від 
наукового ступеня, кваліфікації та 
спеціалізації, утім, аж ніяк не від 
результатів праці…

Звичайно, ці негативні явища 
набували щороку більших масш-
табів. Ось уже радянські лікарі по-
чали брати приносини за додат-
кові послуги, а потім і за вико-
нання своєї звичної роботи… А 
коли економіка СРСР дала сер-
йозну течу, тоді як медичні техно-
логії у світі почали стрімко розви-
ватися, з’ясувалося: модель Сє-
машка вичер  пує себе, і її крах –  
лише справа часу. Зміни були не-
обхідні. Інакше просто колапс.

Почувши слово «реформа», 
так звана консервативна біль-
шість хапається за серце. Медики 
не виняток. Багато з них вважає, 
що система Сємашка була нее-
фективною, але треба було просто 
її трішки підрихтувати (а головне 
– виділити більше грошей!) – і 
все налагодилося б… Медична ре-
форма поукраїн  ськи вирізнача-
ється багатовекторністю. Насам-
перед це пояснюється тим, що по-
коління реформаторів зміню-
ються, а з ними й візія кінцевого 
результату. Проте ситуація така 
важка, що рухатися справді дово-
диться в багатьох напрямках вод-
ночас. На жа ль, комплексного 
підходу вітчизняній медичній ре-
формі довго бракувало – вона за-
звичай відбувалася хаотично, 
ривками, і досі не можна просто 
так узяти й зрозуміти, куди ж 
прямує наша медицина.

А втім, кроки в її реформу-
ванні достатньо чіткі. Наразі ми 
спостерігаємо злагодженість 
зуси  ль МОЗ та парламентського 
Комітету з питань охорони 
здоров’я, їхнє практично одна-
кове бачення потрібних результа-
тів та способів досягнення мети.

Сімейна медицина. Одна з 
найперших новацій медичної ре-
форми є випробувана на території 
України ще в далекому 1987 ро  ці. 
Наші медпрацівники здебіль-
шого зустрічають її воро  же, бо 
вважають поверненням у часи 
земських лікарів. Насправді сі-
мейний лікар відрізняється від 
земського не лише розмірами 
дільниці (всетаки не про 150х150 
верст ідеться) та кількістю пацієн-
тів (останній іноді приймав пів-
тори сотні за день, а перший опі-
кується загалом 1500). Річ у під-
ході. Пригадуєте тих легендарних 
володарів на Давньому Сході, ко-
трі платили своїм лікарям лише 
будучи здоровими? Сімейний лі-
кар теж може розраховувати на 
бонус тільки у випадку, коли його 
пацієнти не хворі. Він надає комп-
лекс первинної меди  косанітарної 
допомоги, а це 80% усієї потріб-
ної. Загальновідомо, що набагато 
простіше виправити становище 
на ранніх стадіях, ніж реагувати 
тоді, коли недугу запустять. Тому 
лікарсімейник кидає свої сили на 
профілактику й діагностику, а 
якщо ситуація всетаки вийшла 
зпід контролю, відправляє паці-
єнта до вужчого фахівця чи до 
лікувальнопрофілактич ного за-
кладу. Сімейний лікар надає до-
помогу як у гострих, так і в хро-

автор: 
атанайя та
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нічних станах, підтверджуючи 
своєю роботою тезу про те, що, 
коли хтось у родині хворіє, ліку-
вати треба цілу родину. Крім того, 
він завжди зважає на спадковість, 
житловопобутові умови, психо-
логічний мікроклімат у домі паці-
єнтів тощо.

Сімейна медицина давно за-
рекомендувала себе як одна з 
найефективніших стратегій під-
вищення результативності сис-
теми охорони здоров’я загалом, 
котра, окрім іншого, допомагає 
забезпечити раціональніший роз
 поділ бюджетних асигнувань у 
медичній галузі. Адже реформу-
вання саме первинної ланки 
медикосанітарної допомоги дає 
найшвидший і найвідчутніший 
результат.

Звичайно, лікарем цієї ланки 
може бути не лише сімейник – 
ним є, скажімо, тойтаки педіатр, 
але його «цільова аудиторія» зна-
чно вужча. Ідеться про створення 
нормального конкурентного по
ля. Сімейник – це універсал, по-
кликаний лікувати не хворобу, а 
людину. «Краса» ситуації в тому, 
що на нього треба вчитися спеці-
ально аж шість років, а в наших 
реаліях фахівців часто відправля-
ють на чотиримісячні чи дев’яти
місячні курси: фактично це «зліт
посадка». І зазвичай на сімейних 
лікарів перекваліфіковуються 
лю  ди, котрі не розуміють суті 
саме такої медицини…

Перехід від фінансуван ня 
ліжок до фінансування по-
слуг. Держава не відмовляється 
від своїх фінансових зобов’язань 
щодо лікарень, але вже готова 
врахувати, що, поперше, сучасні 
методи терапії дають змогу або в 
багато разів пришвидшити тер-
мін одужання, або взагалі уник-
нути госпіталізації, подруге, ще з 
радянських часів ліжкомісця 
часто створюють мало не в комо-
рах задля потрібної статистики. 
Отже, суму зарплати лікаря слід 
прив’язати не до 400 тис. ліжко
місць, завантажених на 30%, а до 
обсягу реально наданих послуг. 
Таким чином, «гроші йдуть за па-
цієнтом», і медик отримує оплату 
за протоколом лікування кожної 
конкретно взятої людини.

Наразі систему готують до 
того, щоб уже бюджет2016 був 
орієнтований на фінансування 
послуг, а не ліжкомісць.

Децентралізація, надан
 ня фінансової та адміні-
стративної автономії лі-

кувальним установам. Са-
моврядування лікарень, зокрема, 
допомагає їм легалізувати ті при-
бутки, які вони дефакто мають, 
але лікарі просто розцінюють їх 
як надбавку до своєї зарплати. 
Врештірешт, ми давно навчи-
лися платити за надання медич-
них послуг, тепер черга медиків 
навчитися використовувати ці ко-
шти для загального добра лі-
карні. Бо якщо вони не вкладати-
муть достатньо в закупівлю но-
вого обладнання, ремонт примі-
щень, підвищення власної квалі-
фікації, то пацієнти понесуть свої 
гроші до іншого медзакладу…

Дерегуляція. Мається на 
увазі встановлення простих і чес-
них ліцензійних правил гри, котрі 
унеможливлять бізнес чиновни-
ків на зловживаннях державною 
печаткою. Міністр охорони 
здоров’я Олександр Квіташвілі, 
обійнявши посаду, дов  го не розу-
мів, чому, маючи, з одного боку, 
людей, котрі потребують ліків, а з 
другого – списки препаратів 
ВООЗ та ЮНІСЕФ, котрі дають 
змогу вибрати най ефективніші з 
них за протоколом лікування, 
наша номенклатура купує наба-
гато дорожчі аналоги в якихось 
непевних постачальників, бо тіль
 ки «свої» можуть отримати необ-
хідну ліцензію… Наразі україн-
ське МОЗ налагоджує закупівлі 
через ООН з допомогою міжна-
родних експертів, котрі вивчати-
муть потре  би й формуватимуть 
технічне завдання. А вже за спис-
ком потрібних медикаментів, 
який вони складуть, відбувати-
муться відкриті тендери в режимі 
онлайн, і всі претензії можна буде 
оприлюднити відразу, в процесі 
закупівель.

Соціальне страхування. 
Насправді саме собою воно не є 
вирішенням усіх проблем. Навіть 
якщо залучити в наявну систему 
охорони здоров’я більше коштів 
– на додачу до тих 46 млрд на рік, 
котрі розподілені (точніше розпо-
рошені) по всій українській ме-
дичній галузі, то за нинішньої мо-
делі й додаткові кошти розсі-
ються так, що звичайний украї-
нець їх не відчує. Тому МОЗ по-
ставив собі мету за 2015 рік зі-
брати статистичні дані про кіль-
кість і географію надання медич-
них послуг у нашій державі. Па-
ралельно економісти розрахову-
ють реальну вартість кожної ме-
дичної послуги. Бо поки що ми 
платимо стільки, скільки скаже 

лікар, і ніхто не розуміє механіз-
мів ціноутворення. По закінченні 
обрахунків на сайті МОЗ з’яви
ться інформація про те, скільки й 
чому саме стільки коштує кожна 
процедура.

Після цього держава зможе 
оцінити свої фінанси і сказати, 
який саме обсяг медичної допо-
моги кожному вона готова взяти 
на себе, а який уже покривати-
меться за рахунок медичного 
страхування. Послуги, які оплачу-
ватиме уряд, коштуватимуть од-
наково на всій території країни, а 
охочі дістати обслуговуван  ня ви-
щого класу просто покриють різ-
ницю із власної кишені. Але в 
будьякому разі держава має ви-
дати людині ваучер на потрібну 
послугу, щоб та змогла піти з ним 
до будьякої вподобаної клініки. 
Таким чином, лікарні будуть фі-
нансово зацікавлені в тому, щоб 
пацієнти зверталися саме до них.

Щодо того, як саме проводи-
тимуть страхування, на цей мо-
мент цілковитої певності в рефор-
маторів немає. Точно можна ска-
зати лише одне: воно не буде 
обов’язковим. МОЗ планує по-
класти турботу про нього на робо-
тодавців, які купуватимуть у при-

ватних страхових компаній по-
ліси для своїх працівників (цю 
статтю витрат має бути звільнено 
від оподаткування), а парламент-
ський Комітет з питань охорони 
здоров’я просуває страхування 
трьох рівнів (державне – гаранто-
ваний базовий безоплатний пакет 
медичних послуг та медикамен-
тів, обласне – розширений пакет, 
приватне – пакети від страхови-
ків).

За всього оптимізму не випа-
дає пророкувати швидкі й безбо-
лісні реформи нашої системи охо-
рони здоров’я. Але насправді лі-
кар потребує лише двох речей: 
нормальних умов роботи й до-
стойної оплати праці. Якщо ме-
дична реформа це йому забезпе-
чить, то ми нарешті зможемо ко-
ристуватися доступною і якісною 
медициною, не перетинаючи дер-
жавного кордону. Хіба заради 
цього не варто докласти зусиль? 
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СиСтему готують до того, 
Щоб уже бюджет-2016  
був орієНтоваНий  
На фіНаНСуваННя поСлуг,  
а Не ліжко-міСЦь



від написання до втілення 
Ухвалення нового Закону «Про вищу освіту» вже називають одним  
із прикладів реалізації реформ в Україні. Проте вітчизняна освіта  
не зводиться виключно до вищої школи і прямо залежить не тільки  
від ухвалення законопроектів, а й від їх практичного втілення в життя

проект, який Став 
ЗакоНом
Одним із найбільш очікуваних 
суспільством рішень ВРУ торік 
було ухвалення нового Закону 
«Про вищу освіту» № 11872. Бо-
ротьба за нього тривала від 2010 
року як реакція на ініціативи мі-
ністра освіти часів Януковича 
Дмитра Табачника (очевидно, він 
розраховував сидіти у своєму 
кріслі мало не вічно). З оновлен-
ням складу Верховної Ради та 
при  ходом нового президента 
краї  ни ухвалення закону, який 
принаймні намагається набли-
зити реалії української освіти до 
європейських і світових, стало ре-
альністю. Він запроваджує низку 
новацій у вищій школі. Перед
усім згідно з документом, який 
набув чинності 6 вересня 2014 
року, рівень роботи галузі контр-
олюватиме незалежний орган – 
Національне агентство із забез-
печення якості вищої освіти. Це 
один з органів управління у від-
повідній сфері, створений за 
європейсь кими взірцями, по-
стійна колегіальна структура, що 
має повноваження реалізовувати 
державну політику у відповідній 
царині. Агентство перебере на 
себе певні регуляторні та контр-
ольні функції Міністерства освіти 
і науки України, замінить Вищу 
акредитаційну комісію (ВАК) та 
Держав  ну акредитаційну комісію 
(ДАК). Воно вестиме аналіз якості 
освітньої діяльності ВНЗ, здій-
снюватиме ліцензійну експер-
тизу, формування єдиної бази 
спеціальностей, затвердження 
стандартів вищої освіти, акреди-
тацій спеціальностей. Раз на рік 
ця інституція має оприлюднити 
результати своєї роботи.

Українські виші набувають 
академічної, фінансової та госпо-
дарської автономії. Кожен із них 
тепер має право впроваджувати 
власні освітні та наукові про-
грами, відкривати рахунки, отри-
мувати кредити, керувати май-

ном та землею. Вони зможуть за-
сновувати наукові парки та під-
приємства, що займаються нау-
кою чи інноваціями. Усі ВНЗ кра-
їни за ухваленим у липні 2014 
року Законом «Про вищу освіту» 
зобов’язані публікувати на влас-
ному сайті документи про свої фі-
нанси, майно, зокрема кошто-
риси, звіти про їх виконання, роз-
поділ зарплат тощо, аби таким 
чином забезпечити прозорість. 
Ректори, декани, завідувачі ка-
федр обиратимуться на посади на 
п’ять років і не зможуть їх обій
мати більш ніж двічі.

Новий закон про вищу освіту 
прописує відповідно до західних 
стандартів структуру освітньо
кваліфікаційних рівнів, яких буде 
п’ять: молодший бакалавр, бака-
лавр, магістр, доктор філософії 
(замість кандидата наук), доктор 
наук. Скасовано рівні акредитації 
вищих навчальних закладів. На-
томість існуватимуть чотири ти 
пи вишів: університети, інсти-
тути, академії та коледжі. Техні-
куми, училища й консерваторії 

відтепер, очевидно, діятимуть під 
іншими назвами.

На студентів та викладачів 
зменшиться навчальне наванта-
ження: від 900 до 600 год на 
ставку та 30 год замість 36 на кре-
дит. Вступ до ВНЗ відбувати-
меться лише через зовнішнє оці-
нювання. Система держзамов-
лення у вишах має стати конку-
рентною. Окрім того, буде розро-
блено механізм електронного 
вступу й автоматичного розмі-
щення держзамовлення. Всю ін-
формацію про видані дипломи 
ВНЗ мають вносити до Єдиної 
державної електронної бази з пи-
тань освіти. Доступ до неї пови-
нен здійснюватися через офіцій-
ний сайт Міносвіти.

Студентське самоврядування 
має значно посилитися, і новий 
закон створює для цього всі умо
 ви, а стипендії встановлено на 
рівні прожиткового мінімуму. 
Зникає норма, відповідно до якої 
студенти зобов’язані відпрацю-
вати за направленням три роки, 
якщо вони навчалися коштом-
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Демократич-
ність навчаль-
ного процесу 
– одна з голо-
вних рис євро-
пейської осві-
ти, якої бра-
кує українській 
школі 



держави. Дисертації на ступінь 
доктора філософії або доктора 
наук та відгуки опонентів перед 
захистом розміщуватимуть на 
сайтах вишів, аби зробити цю 
процедуру прозорою і в такий 
спосіб боротися з можливим пла-
гіатом. Також гарантованим стає 
цільове фінансування наукових 
розробок в університетах, які діс-
тають статус національного або 
дослідницького. Діятиме перед-
бачене Болонською системою 
кредитномодульне вимірювання 
навчального навантаження, як то 
відбувається в університетах Єв-
ропи й решти світу, що стане ба-
зовою засадою для пожвавлення 
академічного життя. Гарантова-
ною мовою викладання у вишах є 
державна, тобто українська. Для 
підвищення міжнародної акаде-
мічної мобільності виші здобули 
право частину дисциплін вести 
англійською чи іншими інозем-
ними мовами, але забезпечивши 
при цьому знання здобувачами 
відповідного предмета й україн-
ської.

Хоча новий закон і справді 
прописує норми, які реформують 
вітчизняну вищу освіту, під пи-
танням лишається його імпле-
ментація. Із першими пробле-
мами, які ма ло не вилились у 
грандіозний скандал, МОН зі-
ткнулося тоді, коли під час запро-
вадження автономії університетів 
(вищий навчальний заклад сам 
вирішує, які предмети є обов’я
зковими) під загрозою виклю-
чення із програм опинилися дис-
ципліни філософського, історич-
ного та українознавчого спряму-
вання, тобто було уможливлено 
результат, прямо протилежний 
духові нового закону про вищу 
освіту. Проблеми виникатимуть і 
в інших царинах, зокрема фінан-
совій та адміністративній. Пи-
тання полягає в тому, аби зміни, 
які відображено в новому Законі 
«Про вищу ос  ві  ту», не блокували 
норми інших документів, які ре-
гулюють фінансову сферу, управ-
ління майном тощо.

плаНи На майбутНє
Докорінна реформа всієї освіти, а 
не лише вищої, стала одним із 
пер  шочергових до виконання пун
ктів президентської Стратегії ста-
лого розвитку «Україна2020», 
опублікованої в січні 2015 року. 
Освітяни випередили події на 
кілька місяців. Наприкінці жов-
тня 2014 року МОН презентувало 

проект Концепції розвитку освіти 
на період 2015–2025 років, підго-
тований стратегічною дорадчою 
групою при МОН, до якої входять 
представники Коаліції неурядо-
вих організацій «За освітню ре-
форму». Технічну та фінансову 
підтримку Стратегічної дорадчої 
групи фінансово забезпечує Між-
народний фонд «Відродження». 
Цей документ після завершення 
фази громадського обговорення 
буде подано на розгляд уряду.

Автори згаданої Концепції 
на голошують, що Україні потріб
 на системна реформа освіти, яка 
має бути предметом суспільного 
консенсусу, розуміння того, що 
педагогічний процес є одним із 
основних важелів цивілізацій-
ного поступу та економічного 
розвитку. Впродовж 23 років не-
залежності України в її освіт
ньо  му секторі накопичувалися 
численні проблеми системного 
характеру, основними з яких є 
занепад матеріальнотехнічної 
бази, старіння професійних ка-
дрів, ма ла заробітна плата, зни-
ження соціального статусу пра-
цівників галузі. Окрім того, про-
блемами системи є неефективна, 
надміру централізована й заста-
ріла система управління та 
фінансуван ня, дедалі більша не-
рівність у доступі до якісних 
знань, надмірна комерціалізація 
освітніх послуг, корупція та «ди-
пломна хвороба», зниження 
якості освіти й падіння рівня під-
готовки вихованців, моральне 
старіння методів і методик на-
вчання тощо.

Структуру вітчизняної освіти 
має бути приведено у відповід-
ність до потреб сучасної еконо-
міки та інтеграції України в євро-
пейський економічний і культур-
ний простір. Тривалість навчан ня 
в школі та навчального року від-
повідатиме типовій європейсь
кій. Зміст освіти також має бути 
реформовано. Впродовж 2015–
2017го заплановано розробити і 
впровадити національний кури-
кулум для 12річної школи, а та-
кож увести єдині стандарти й ін-
дикатори знань, умінь і навичок у 
галузі ІКТ для учнів та виклада-
чів, сумірні з міжнародни  ми по-
казниками, зокрема PISA in Com
puter Skills, індустріальними 
міжнародними тестами Microsoft 
Cer tified Educator тощо. Автори 
концепції пропонують законодав
 чо легалізувати сімейну та індиві-
дуальну освіту, спростити й чітко 

регламентувати процедури на
вчання в екстернаті, змінити 
принципи фінансування мало-
комплектних шкіл способом вау-
черизації шкільної освіти.

Також упродовж 2015–2017 
ро  ків буде розроблене і впрова-
джене нове покоління стандартів 
вищої освіти на основі компе-
тентностей з урахуванням мо-
дельних стандартів євробакалав-
рів та євромагістрів, а у 2020–
2025 роках здійснюватиметься 
поступова відмова від стандартів 
вищої освіти.

Реформовано буде також сис-
тему підготовки й перепідготовки 
педагогічних та управлінських 
кадрів в освітньому секторі, забез 
печено високі соціальні стандар
 ти для працівників освітньої сфе
 ри. Також між 2015–2025му від-
будеться реорганізація систем 
управління, фінансування та ме-
неджменту освіти способом де-
централізації, дерегуляції, запро-
вадження інституційної, акаде-
мічної та фінансової автономії 

навчальних закладів, дотриман
 ня принципу їхньої відповідаль-
ності за результати освітньої та 
виховної діяльності.

Очевидно, що загальний сенс 
перетворень, запропонованих 
Концепцією розвитку освіти на 
період 2015–2025 років, може від-
битись у новому проекті закону 
«Про освіту», над розробкою 
якого нині активно працює пар-
ламентський Комітет з питань на-
уки і освіти. Такий закон діє в 
Україні з 1991го й відтоді ще 
якісно не оновлювався. До струк-
тури майбутнього документа вже 
включено статті, які нормувати-
муть державну політику й мову в 
царині освіти, а також визначати-
муть можливі форми останньої. 
Як складеться доля цього законо-
проекту й чи ухвалить україн-
ський уряд Концепцію розвитку 
освіти на період 2015–2025 років, 
покаже час. 
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Структуру вітчиЗНяНої 
оСвіти має бути 
приведеНо у відповідНіСть 
до потреб СучаСНої 
екоНоміки та іНтеграЦії 
україНи в європейСький 
екоНомічНий і культурНий 
проСтір



мовчання муз
Без відповідальності й бажання щось змінити навіть найкращі 
стратегії та концепції державних реформ в українській культурі 
приречені припадати пилом у глибоких міністерських архівах

С
истемні зміни в галузі куль-
тури потрібно запроваджу-
вати одночасно з реформу-
ванням економічних, полі-

тичних та безпекових механізмів 
функціонування держави як та-
кої. Не секрет, що культура, влада 
і вплив взаємопов’язані. Тому по-
ступально займатися культурою в 
Україні потрібно було ще від 1991 
року паралельно з дерадяніза-
цією та люстрацією. Здорове, 
прагматичне будівництво нації за 
європейськими зразками немож-
ливе без прискіпливої уваги до 
всього, що відбувається в царині 
культури, бо саме за нею державу 
ідентифікують поза її межами. 
Якби в Україні від початку неза-
лежності існувала національна 
програма «хліба і видовищ», ми 
не лише нагодували б, а й здиву-
вали б увесь світ.

мемораНдуми  
про Наміри
25 грудня 2014го міністр куль-
тури В’ячеслав Кириленко пові-
домив, що вперше в історії неза-
лежної України охорона культур-
них закладів стала захищеною 
статтею державного бюджету, а 
видатки на культуру 2015 року 

збільшено в 3,5 раза – до 2,3 млрд 
грн. Далі розпочався процес при-
значення нового менеджменту в 
національних музеях. Якщо про 
перші зміни говорили менше, то 
про другі не почув хіба що ліни-
вий. Утім, на старт структурних 
реформ у галузі культури такі дії 
навряд чи тягнуть.

Єдиної стратегії реформу-
вання української культури у ви-
гляді конкретного документа ни 
ні не існує. Проте є ціле гроно 
стратегій і концепцій різної ети-
мології, які прописують ці зміни. 
Зокрема, у Стратегії сталого роз-
витку «Україна2020», що схва-
лена Указом президента України 
№ 5/2015 від 12 січня 2015 року, 
згадку про культуру містить роз-
діл про мету реалізації зазначе-
ного документа та вектори руху. 
Є так званий вектор гордості, 
який передбачає «забезпечення 
взаємної поваги та толерантності 
в суспільстві, гордості за власну 
державу, її історію, культуру, нау
 ку, спорт». Як тут не згадати 
жарт: «Я українець, я не хочу ні-
чого робити, я хочу пишатися»? 
Справді, створена в Адміністрації 
президента Стратегія окремим 
рядком прописує реформу дер-
жавної політики у сфері культу
 ри, формування і просування 
брендмеседжів про країну, зокре

 ма що Україна – держава з ви
знач  ними культурними та істо-
ричними традиціями. У підсум
 ку 20 фільмів українського ви-
робництва повинні вийти в ши-
рокий прокат у 2020 році, й саме 
це має стати одним із індикато-
рів успішної реалізації згаданого 
вище документа. 

Показово, що про українську 
культуру не йдеться в розділах 
про розвиток і безпеку україн-
ського суспільства. Біда в тому, 
що Стратегія дуже чітко відобра-
жає ставлення влади до куль-
тури як такої, спільну парадигму 
мислення можновладців, відпо-
відно до якої в згаданій царині 
робляться певні кроки. У цій 
картині світу культура не є дина-
мічною, цікавою, потрібною, 
важливою, дотичною до реаль-
ного життя. Нею знову ж таки 
можна знехтувати, як нехтували 
в минулі десятиліття за різних 
президентів та очільників Мін-
культу, за різних складів РНБО. 
А якщо культура – явище ефе-
мерне, то й зусилля для подо-
лання корупції в цій галузі до-
кладати не треба.

На рівні Міністерства куль-
тури України, одним із головних 
завдань якого, відповідно до По-
станови Кабінету Міністрів Укра-
їни № 495 від 3 вересня 2014 
року «Про затвердження Поло-
ження про Міністерство куль-
тури України», є забезпечення, 
формуван  ня та реалізація дер-
жавної політики у сфері куль-
тури та мистецтва, ведеться мова 
про створення принаймні двох 
документів. Один із них – «Куль-
тура 2025. Довгострокова націо-
нальна культурна стратегія», що 
зараз перебуває у стадії організа-
ції секторних, тематичних семі-
нарів і круглих столів для обгово-
рення її проектів та плану дій із 
реалізації. У Дорожній карті 
цього проекту (до створення якої 
долучив  ся Раґнар Сііл, керуючий 
партнер Creativity Lab, радник 
міністра культури Естонії) про-

автор: 
ганна трегуб
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писано, що в результаті будуть 
розроблені два документи: «Дов-
гострокова національна куль-
турна стратегія 2015 – 2025 – 
основні принципи» і «План дій 
щодо реалізації довгострокової 
національної культурної страте-
гії». Обидва вони мають бути за-
тверджені або указом прези-
дента, або законом України у 
жовтні – грудні 2015 ро  ку. В іде-
алі «Довгострокова на ціо нальна 
культурна стратегія» має реалі-
зовувати низку цілей. Зокрема, 
«переосмислити місце культури 
з другорядного (компетенції 
лише Міністерства культури та 
відповідних підрозділів) на цен-
тральне через демонстрацію її 
ролі в стабільному розвитку кра-
їни та підкреслення необхідності 
включення питань культу ри і 
креативності до порядку денного 
інших міністерств та зацікавле-
них сторін». Далі йдеться про 
укладання «договору про роль 
культури між різними рівнями 
державної влади національними, 
регіональними і місцевими орга-
нами влади», формування «дов-
гострокового бачення перспек-
тив розвитку культури і креатив-
ності України, котре виходитиме 
за рамки поточної ситуації, нато-
мість підкреслюючи потенціал 
культури у розвитку економіки, 
зміцненні ідентичності та соці-
ального порозумін  ня». Пара-
лельно мають бути розроблені 
чіткі правила ефективного уря-
дування в культурі «шляхом ви-
значення принципів форму-
вання рішень у культурній полі-
тиці в умовах прозорості, залу-
чення всіх зацікавлених сторін та 
їх співпраці», а також окреслені 
«короткострокові пріоритети та 
основні заходи для посилення 
культурної та креативної галузі й 
для відновлення згуртованого 
суспільства через конкретні і не-
обхідні реформи у сфе  рі культур-
ної політики». 

24 березня було анонсовано, 
що В’ячеслав Кириленко 6 квітня 
презентуватиме Стратегію рефор 
мування культури. Проте, як по-
відомили Тижню в пресслужбі 
Мінкульту, документ ще на до
опрацюванні, а презентація пере-
носиться на невизначений тер-
мін. Незрозуміло, чи він якимось 
чином дотичний до законотвор-
чої діяльності в межах «Довго-
строкової національної культур-
ної стратегії «Культура 2025», чи 
має існувати паралельно з нею. 

Проте не Мінкультом єдиним 
обходиться в українській куль-
турі. 4 березня на засіданні Комі-
тету Верховної Ради України з 
питань культури і духовності 
було репрезентовано проект Кон-
цепції реформування культурної 
сфери в Україні, автором якого є 
голова згаданого комітету, нар-
деп Микола Княжицький. Кон-
цепція пропонує реформу дер-
жавного адміністрування, адап-
тацію до законодавства ЄС, ре-
форму фінансування галузі куль-
тури та вдосконалення системи 
підтримки українського продук
 ту, зокрема створення Інституту 
кінематографії. 

беЗ Стратега  
у Своїй вітчиЗНі
Будьякі реформи – це конкретні 
дії, які треба виконати в певний 
строк. Вони повинні мати поча-
ток і кінець, конкретну мету й 
передбачати можливі ризики. Є 
ще кілька ключових компонен-
тів: відповідальність і бажання. 
На жаль, у запропонованих кон-
цепціях та стратегіях розвитку 
української культури усе це не 
було чітко артикульовано. Влас
 не, як і те, що в результаті мож-
ливих реформ має докорінно 
оновитися стиль менеджменту 
культури, котрий повинен пере-
йти на підприємницькі рейки, як 
це є в країнах ЄС, на який нині, 
принаймні на словах, орієнту-
ється Україна у своєму подаль-
шому розвитку.  

Нещодавно мала нагоду від-
відати зустріч медійників із міні-
стром культури та віцепрем’єром 
із гуманітарних питань В’ячесла
вом Кириленком. Міністр звер-
нувся до журналістів, які висвіт-
люють культурну тематику, з пи-
танням: а як зробити так, щоб 
спілкування Мінкульту й ЗМІ ста
 ло продуктивнішим, адже в кому-
нікації щось явно порушено? Чи 
то журналісти не бачать хороших 
і корисних справ міністерства, чи 
то саме воно з якихось причин не 
може донести до медіа й відпо-
відно до громадськості, що ро-
бить справді необхідні для укра-
їнської культури кроки. 

Розказати про те, які кроки 
Мінкульт і сам міністр особисто 
роблять для того, щоб добива-
тися від українських парламен-
таріїв, Мінфіну, Мін’юсту 
ухвален  ня потрібних для куль-
тури рі  ше  нь, зокрема про бої за 
фінансування не на життя, а на 

смерть, могла б електронна сто-
рінка його пресслужби. Власне, 
від пана міністра про стратегічні 
зміни в галузі культури пролу-
нало лише кілька речень. Стра-
тегія, тобто загальний план дій 
на довготривалу перспективу, 
з’являється тоді, коли є чітке 
усвідомлення, якого результату 
хочемо досягти в ідеалі у тій чи 
іншій царині. Досі такої візії не-
має, тож про засадничі пози-
тивні зрушення в українській 
культурі фактично не йдеться. 
Тому й про коректні тактичні за-
ходи, зокрема про прискіпливий 
внутрішній аудит у культурних 
інституціях від національних му-
зеїв і заповідників до консерва-
торій, говорити не випадає, так 
само як очікувати зваженого під-
ходу до пошуку джерел фінансу-
вання української культури поки 
що марно. 

«Може, якось обійдеться. Та, 
власне, якось воно буде, бо не 
мо же бути так, щоб не було 
ніяк» – у нашій державі, зда-
ється, саме та ке ставлення до 
культури. Якщо в одне місце по-
над 25 років скидати різне 
сміття та відходи без розбору, то 
матимемо щонаймен  ше ло-
кальну екологічну катастрофу, 
яка не дасть змоги нормально 
жити нічому живому. Це пра-
вило спрацьовує і в культурі. 
Гора проблем, які накопичува-

лися протягом чверті століт  тя, 
меншою не стає, лякає своїм 
масштабом і спонукає ставити 
низку незручних запитань. Чи 
усвідомлює держава, у якому 
ста  ні перебуває українська куль
ту ра? Хто і що до такого стану її 
дове ли? І, головне, що потрібно 
зробити, аби вивести її з ко-
лапсу й на перспективу ожи-
вити? Чому це критично необ-
хідно? Але ж ні, нам би хоч 
якось у найближчому майбут-
ньому вирулити, ніч протрима-
тися і день прожити. А питан  ня 
перспективи, зокрема різних 
культурних стратегій, культури 
як складової національної без-
пеки, нехай лишаються в довгій 
шухляді міністерського столу. 
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вільні кияни 
підземелля
Подорожуючи далекими країнами, ми подеколи 
навіть не усвідомлюємо, що й наше подвір’я може 
містити великий світ. Часи постсоціалістичного 
капіталізму створили безліч можливостей  
для життя у столичному мегаполісі

п
одружжя віком близько 
60 років швидко і якісно 
робить ремонти квартир. 
Взагаліто вони обоє 

двірники на сусідніх ділянках і 
підміняють одне одного до 15ї 
години, а ввечері та у вихідні за-
ймаються дрібними ремонтами. 
Він за фахом електрик і родом із 
буковинського села, а вона ко-
лишній будівельник із Полтав-
щини. Живуть разом відне-
давна й дітей не мають. Добре 
одягнуті, доглянуті та з доро-
гими гаджетами. Мешкають у 
вагончику, який залишився 
після турків, що будували го-
тель неподалік. 

Через мізерний заробіток 
ніхто не йде працювати двірни-
ком. Кмітливий голова житло-
вого кооперативу відремонту-
вав приміщення колишнього 
сміттєзбірника й оселив там 
двох чоловіківбезхатченків. 
Вони працюють за житло. І вия-
вилися дуже добрими двірни-
ками. 

Від певного часу я стала по-
мічати вечорами у своєму 
під’їзді охайних юнаків, що сто-
яли під лампою, вдивляючись в 
екран мобілки. Запитала про 
них у сусідки з першого поверху, 
яка тримає руку на пульсі життя 
нашого невеличкого будинку в 
центрі міста.

«Та це з «мусорки». – Звід
 ки? – Зі сміттєзбірника в на-
шому дворі, а до цього чотири 
роки жили в «бомбику». – Де? – 
У бомбосховищі». 

То була родина нашого двір-
ника, дебелого чолов’яги років 
50 із сином, племінником і ху-
дорлявою, невеличкого зросту 
подругою життя. Тітоньки «на 

варті» все про них знають: мов-
ляв, казали про себе, що з 
Одеської області, а вона пропи-
сана в Донецькій; розповідали, 
що купили хату на Одещині й 
виїдуть туди жити, але вже 
кілька років навіть не навіду-
ються. Тим часом син двірника 
досягнув повноліття і не отри-
мує паспорта, без якого немож-
ливо офіційно працевлаштува-
тися. 

Утім, це проблема для нас, 
ми надто залежні від усіляких 
формальностей. А вони люди 
свободи. Щойно родина засели-
лася в «бомбик», до них приї-
хала 20річ  на донька двірника. 
Дів чи  на вийшла заміж і до са-
мих пологів жила з ними в під-
земеллі. І, вагітна, вправно хо-
дила крутими сходами. Потім 
виїхала й знову повернулася – 
вже з чоловіком та маленькою 
донькою.

Охоронці паркінгу у дворі 
розповідали, що дворічна ди-
тина днями могла не виходити 
на сонце. Двірник щиро диву-
вався: «А навіщо? Я ж їй плазму 
купив та мультики!». Лише 
зрідка бать  ки виводили ді-
вчинку ввечері на вулицю. По-
бачивши її, залякану й тиху, 
охоронці пригощали апельси-
нами та цукерками. А сусідка 
купила м’якого ведмедика. Це 
була справжня дитина підзе-
мелля, адже мати виносила її 
під землею, а потім сонце їй за-
мінив телевізор. 

Яким чином офіційно пра-
цевлаштований двірник ЖЕКу 
опинився в підземеллі? На-
справді йому та родині надали 
кімнату в трикімнатній кому-
нальній квартирі в тому са-

мому кварталі. Проте він обла-
штувався у «бомбику» і якось 
дістав на це дозвіл в адміні-
страції. Подейкували, ще зда-
вав кімнату в комуналці за 600 
грн. Чому він не жив у квар-
тирі? Знову ж таки обмеженість 
нашого поневоленого тісними 
суспільними рамками розуму, 
адже у квартирі слід дотриму-
вати загальних правил, а в під-
земеллі вони мали у своєму 
розпорядженні понад 10 кім-
нат. Справж  ні апартаменти! 
Роби що хочеш!

Однак на свободу в час її ста-
новлення чигає безліч небезпек. 
Підвела любов до чарки. До-
мівка двірника була відкрита 
для гостей – вхідним квитком 
слугувала пляшка. Подеколи 
безхатченки жили в нього, 
сплачуючи спиртним або від-
працьовуючи. Дружні пиятики 
часто закінчувалися бійками і 
сварками. Якось побита жінка 
ввечері вибралася з підземелля, 
а охоронці, пожалівши її, ви-
кликали швидку. Тим часом 
кремезний двірник знову затяг-
нув супутницю життя до себе, а 
лікарі не наважилися спуска-
тися вниз. Після цього інци-
денту ЖЕК виселив родину без 
попередження: пригнали трак-
тор із причепом і вивезли всі 
речі на звалище. 

Але родина не розгубилася 
після втрати «хоромів» і «ма-
єтку» й одразу переселилась у 
будівлю колишнього сміттєзбір-
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Через 
мізерний 
заробіток 
ніхто не йде 
працювати 
двірником. 
Кмітливий 
голова 
житлового 
кооперативу 
відремонтував 
приміщення 
колишнього 
сміттєзбірника 
й оселив там 
двох чоловіків-
безхатченків

ника. На відміну від втраченої 
розкоші «бомбика» будиночок 
мав три відсіки, які вміщали 
тільки ліжко. Раніше це примі-
щення обжив син двірника – він 
навіть повісив тюль на двері й 
спав, насолоджуючись теплом і 
свіжістю літніх вечорів. Тепер 
двірник обшив стіну клейонкою 
і прилаштував телевізійну ан-
тену. 

Підземна ідилія була безпо-
воротно втрачена. Донька з чо-
ловіком переїхали до кімнати 
двірника в жеківській кому-
налці, а потім до гуртожитку. 
Племінник вирішив розпочати 
нове життя і також оселився з 
дівчиною в гуртожитку. Для 
цього він улаштувався працю-
вати в сусідньому мінімаркеті 
на касі, а в іншому неподалік – 
вантажником. 

Однак постає логічне запи-
тання щодо зручностей, адже 
ані «бомбик», ані «мусорка» не 
пристосовані для проживання. 
Проте це проблема лише для 
нас, геть розбещених комфор-
том. А вони люди «не горді». У 
під’їзді є туалет із мийкою, ко-
трий колись зробили спочатку 
для консьєрж  ки, а потім ним 
користувалися охоронці пар-
кінгу, на який перетворилося 
подвір’я. Можна, зрештою, і 
«мийний» день влаштувати у 
гуртожитку в доньки. 

Жити в центрі престижно й 
вигідно. Заробити можна скрізь. 
Треба лише уважно роздиви-

тися й, головне, розслабитися – 
робота сама знайде вас. І двір-
ник не перевантажував себе 
обов’язками. Він виявився вина-
хідливим: брав у субпідряд без-
хатченка, який за прихисток у 
«бомбику» й пляшку працював 
замість нього. Це ж краще, ніж 
на лавці мерзнути. Син зазви-
чай сидів у дворі, курив, пив 
пиво, теревенив з охоронцями і 
грався мобілкою. Гуляє собі – 
аж тут трапиться якась заможна 
пані, якій важко підніматися 
сходами з покупками в будинку 
без ліфта. Сусідка хотіла від-
дати йому речі свого сина, але 
бачить – двірник перебірливий, 
одягається в дороге.

Пізніше син влаштувався в 
сусідньому дворі охоронцем. 
Племінник також згодом став 
працювати двірником. Жінка 
двірника була дуже товариська, 
купувала поїсти охоронцям і за 
півпляш  ки вина чи горілки 
прибирала під’їзд. Подеколи 
заходила до сусідки поскаржи-
тися на долю, позичити дрібні 
гроші чи залишити паспорт на 
зберігання в надії виїхати й змі-
нити своє життя. Врешті вона 
також знайшла роботу в кафе в 
«Ашані», де вручну мила посуд. 

Щовечора двірник із жінкою 
здійснювали ритуал: обходили 
смітники у кварталі. Поверта-
лися з величезними мішками 
макулатури та брухту. У центрі 
міста і смітники багаті, адже 
часто викидають цілком добрі 

речі. Потім дещо можна навіть 
продати на товчку. Наприклад, 
каструлі за 5 грн чи килимок за 
пляшку. Двірник хвалився, що 
знайшов був навіть добрий пи-
лосос. Він його розкрутив, ви-
йняв 5 копійок із двигуна й пи-
лосос знову запрацював. По-
мешкання облаштовували з ме-
блів і килимів зі смітників. На-
дибали електричну плиту, доку-
пили холодильник, фритюр-
ницю і пекли пиріжки. Двірник 
розказував, що часом навіть 
траплялися зовсім нові пляшки 
з дорогим алкоголем.

Заможна жінка із сусіднього 
двору придбала газонокосарку 
для свого квітника й дозволяла 
користуватися нею. Тож двірник 
косив траву за гроші. Однак не-
довго, бо замість підрівняти у 
запалі зрізав під нуль. А ще пра-
цював у господарстві батьків 
Вовкисолдата (бо в камуф-
ляжі), охоронця паркінгу у 
дворі. Той сам із Троєщини, а 
господарство в селі. Двірник ко-
пав картоплю за кілька мішків, 
які отримував восени. Тому 
Вовкасолдат усіляко захищав 
дешевого працівника від невдо-
волених сусідів. І сина його вла-
штував на роботу: добу в міні
пекарні й добу охоронцем у су-
сідньому дворі на паркінгу. 

Урешті ЖЕК вирішив звіль-
нити недбалого двірника за не-
виконання обов’язків, але того 
вхопило серце і він пробув мі-
сяць у лікарні. А під час лікар-
няного не можна скорочувати. 
Потім оформив собі інвалід-
ність із пенсією. Знову складно 
звільнити й вигнати інваліда 
другої групи. «Менше пити 
треба!» – кинула йому сусідка. 
«Це важка робота на холоді 
звела мене!» – відрізав їй двір-
ник.

Родині двірника пропону-
вали замешкати в селі зі старою 
людиною в хаті – задарма, аби 
тільки бути для неї товари-
ством. Не погодилися. У селі 
треба працювати, щоб жити. А 
місто – це хлібне місце. Тут до-
бре. Ба навіть птахи з лісу ле-
тять сюди, у вир життя, на багаті 
смітники. 

Урешті сусіди домоглися 
сво  го і родину таки відселили. 
Але колишній двірник заходить 
на подвір’я, балакає з охорон-
цями й зі смутком дивиться на 
втрачений підземний рай у 
серці мегаполіса. 

№ 14 (386) 10 – 16.04.2015|УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ|35

столиця|СУСпілЬСТво



парадокс землі
Навколо цього ресурсу оберталося все доіндустріальне 
господарство. Сьогодні він стримує зростання

і
сторія економіки показує нам, 
зокрема, як людство поступово 
втрачало пієтет у ставленні до 
землі. Французькі фізіократи 

XVIII століття вважали її осно-
вною запорукою багатства. Адам 
Сміт називав, разом із працею та 
капіталом, одним із трьох чинни-
ків виробництва, які давали про-
дукцію. Трохи згодом Томас Маль 
тус помітив обмеженість землі як 
ресурсу, адже врешті через експо-
нентне зростання населення вона 
мала дійти до катастрофи.

Замість пасивно чекати кінця 
західні країни знайшли способи 
співіснування з дефіцитом земель 
них ресурсів: якісь із них були ге-
ніальні (хмарочоси, штуч  ні до-
брива, залізниці, передмістя), а 
якісь – огидні (виселення при-
гноблених і колонізованих). Удо-
сконалення транспорту дало змо
 гу перекинути на віддалені землі 
роботу, яку раніше виконували 
поблизу: згадаймо про вирощу-
вання врожаїв на іншому кінці 

світу чи про облаштування робіт-
ничих «спальних кварталів» у пе-
редмістях. Збільшення продук-
тивності праці допомогло виро-
бляти більше товарів на меншій 
кількості ферм.

Цінність землі відносно ВВП 
невблаганно падала (див.
«Спад»). До другої половини ХХ 
століття в багатих країнах вона 
настільки відійшла на другий 
план як ресурс, що майже не зга-
дувалася в підручниках з еконо-
міки. До 1970х деякі провидці, 
спостерігши зниження собівар-
тості й збільшення потужності ін-
формаційних технологій, переко-
нали себе, що земля та місце роз-
ташування незабаром так само не 
означатимуть нічого в реаль-
ності, як на той момент у підруч-
никах.

Однак дуже скоро дефіцит 
землі нагадав про себе. І питання 
тут не в загальній її нестачі як та-
кій, а в дефіциті в конкретних 
точках – містах, на які припадає 

непропорційно велика частка сві-
тового виробництва. Висока ціна 
землі там – неминуча супутниця 
успіху. Але водночас вона й наслі-
док дисбалансів, які дорого обхо-
дяться світові. За деякими оцін-
ками, вони з’їли понад 13% ВВП 
США від 1960х.

від Нетрів до еліти
Повернення актуальності земель-
ного ресурсу випливає із двох 
ключових явищ. Перше, хоч як 
це парадоксально, стосується ре-
волюції комп’ютерів і комуніка-
цій, ознаки якої почали з’явля
тись уже в 1970х. У певному сенсі 
вона «поклала край відстані», як 
передбачала колишня журналіст
 ка The Economist Френсіс Керн-
крос. Тепер кордони й океани не 
становлять перешкод для ланцю-
гів постачання; клієнт може по-
дзвонити до служби підтримки 
на інший континент. Але якщо 
фактор відстані й зник, то лока-
ції – аж ніяк.
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У середині ХХ століття чима  ло 
великих, колись жвавих міст бага-
того світу почало зменшуватися. 
Але вже в 1980х у деяких із них 
цей процес повернувся навспак. 
Професор економіки Едвард 
Ґлейзер (Гарвардський універси-
тет) і Джакомо Понцетто, науко-
вий співробітник аналітичного 
центру CREI з Барселони, вважа-
ють, що це зумовлено стрімким 
зростанням прибутковості деяких 
наукомістких галузей завдяки ін-
формаційним технологіям. Тепер 
фінансові трейдери можуть опе-
рувати більши   ми сумами і працю-
вати з більшим пулом інвесторів, 
а програмісти – легко й недорого 
продавати свій продукт на світо-
вому ринку. Розворот у бік науко-
місткого бізнесу збагатив ті місця, 
де продукують ідеї.

Цю думку підтверджує дослі-
дження економістів Тора Берґера 
(Лундський університет) і Карла 
Бенедікта Фрея (Оксфордський 
університет). До 1980х років ста-
тистичного зв’язку між рівнем 
кваліфікації робочої сили кон-
кретного міста і схильністю цих 
людей до інновацій у роботі не 
було. Але від 1980х нові категорії 
професій почали виникати знач
 но частіше там, де були високок-
валіфіковані працівники, ніж там, 
де їх не існувало. Крім того, Ґлей-
зер і його колега Меттью Рессі-
джер установили тісний зв’язок 
між населенням міської агломе-
рації та продуктивністю праців-
ників у її межах. Схоже, що люди 
швидше накопичують знання в 
містах, де є багато наукомістких 
галузей.

Найбільші міста стали цен-
трами інновацій, із якими важко 
конкурувати іншим територіям. 
Велике скупчення населення на 
певній площі збільшує для нього 
можливості працевлаштування й 
потенційний прибуток. Як наслі-
док – від Бангалора до Остіна, від 
Мілана до Парижа земля стала 
дефіцитним і цінним ресурсом; 
економічний потенціал гектара 
на фермі в Кентуккі набагато ниж 
чий, ніж у Кремнієвій доли  ні, що 
в окрузі СантаКлара. А Санта
Клари на всіх не вистачить.

Проте можна було б набуду-
вати ще таких сантаклар, якби не 
інший, тривожний фактор, що хо-
вається за «другим пришестям» 
землі: дедалі більші обмеження з 
боку регуляторів землекористу-
вання. Наприклад, у тому самому 
окрузі є місто МаунтінВ’ю, де роз-

ташовано кілька компаній – світо-
вих технологічних лідерів. Але 
майже половина житла в цьому 
місті – приватні будинки для од-
нієї родини; густота населення 
ледве перевищує 2300 осіб на ква-
дратний кілометр. Це втричі 
менше, ніж у не надто густо за-
людненому СанФранциско.

Збільшення контролю за зем-
лекористуванням зрозуміти не-
важко. Розростання міст, яке 
спри  яє пожвавленню місцевого 
бізнесу, має свою ціну, і це засвід-
чило їх стихійне зростання в ХІХ 
столітті. Перенаселені міські не-
трі стали розсадниками злочин-
ності й епідемій; від забруднення 
повітря та води однаково страж-
дали й бідні, й багаті. Влада по-
чала запроваджувати нові пра-
вила для забудовників у містах, а 
згодом і поза ними: обмеження 
на висотність і проекти споруд, 
установлення максимальної гус-
тоти населення й мінімальних 
вимог до паркування, виділення 
зелених зон, де заборонялося 
будьяке будівництво. Правил пос 
тійно ставало більше, вони поши-
рювалися в містах по всьому світу.

Коли економіка великих міст 
вийшла із кризи середини ХХ сто-
ліття, зростання відновилося. Ще 
ніколи населення центральних 
районів Лондона і НьюЙорка не 
було настільки великим. А зі 
збільшенням попиту на якісне 
житло проявилися не передбачені 
ніким наслідки щільної забудови, 
яка розрослася в більшості вели-
ких міст.

Це питання не здивувало б 
Девіда Рікардо, видатного еконо-
міста початку ХІХ століття й до 
того ж друга Мальтуса. Ще коли 
земля посідала основне місце в 

науці, спостереження підказали 
йому ідею ренти – шалених при-
бутків, що падають в кишеню 
власникові дефіцитного ресурсу.

Через перебої з постачанням 
харчових продуктів зростатимуть 
ціни на продовольство, розмірко-
вував Рікардо, а це спонукатиме 
землевласників пускати дедалі 
більше площі під землеробство. 
Але дорога агропродукція ви-
гідна їм усім. Якийнебудь помі-
щик, власник високопродуктив-
них угідь, раптом різко починав 
багатіти. І не завдяки запрова-
дженню інновацій, а тому, що 
людству потрібно більше того, 
чим йому пощастило володіти. Те 
саме відбувається у великих міс-
тах світу сьогодні.

За даними, які зібрав профе-
сор економіки Єльського універ-
ситету Роберт Шиллер, вартість 
будівництва нового житла (з по-
правками на інфляцію) у США 
зараз приблизно така сама, як у 
1980х роках. Навпаки, вартість 
купівлі нових помешкань із по-
правкою на інфляцію за той са-
мий період збільшилася на 30% 
(під час «бульбашки» нерухо-
мості 2000х років ціни на житло 
дуже зросли, а потім знову 
впали). В окремих містах це зрос-
тання було ще вищим. Від 1993 
до 2013 року ціни в Бостоні й Сан
Франциско в реальному вира-
женні піднялися на 60% (див.
«Зростання»).

від еліти до Нетрів
Економісти, які займаються цим 
питанням, зазвичай вважають, 
що зростання витрат на житло – 
результат зростання витрат на 

землю. На думку Девіда Елбоя з 
Університету штату Іллінойс і 
Ґабріеля Ерліха з Бюджетного 
управління Конгресу США, в Аме 
риці земля становить третину за-
гальної вартості житла (у деяких 
великих містах – близько поло-
вини). Що більша частка її у вар-
тості житла, то вищу ренту отри-
мують землевласники.

Якби було знижено норма-
тивні обмеження на висоту й гус-
тоту забудови, для задоволення 
певного рівня попиту знадоби-
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лося б менше ділянок. Це знизило 
б ренту, яку отримують землев-
ласники, адже будьяке зростання 
попиту можна було б швид  ко за-
довольнити за допомогою нової 
забудови. Подібно до того як різке 
збільшення продуктивності сіль-
ськогосподарського виробництва 
призвело до зниження відносного 
економічного впливу сільських 
землевласників у ХІХ і ХХ століт-
тях, пом’я к шення суворих обме-
жень стосов    но забудови спричи-
нилося б до зменшення частки ба-
гатства, отриманого від нерухо-
мості, в економіці. Працівники й 
інвестори отримували б більше 
доходів від економічної діяль-
ності.

Натомість будівельні норми 
утримують продуктивність місь-
кої землі на низькому рівні при 
захмарних витратах. У 2005 році 
др Ґлейзер, Рейвен Сакс (Феде-
ральний резерв США) і Джозеф 
Джурко (Пенсильванський уні-
верситет) провели дослідження з 
метою встановити, скільки до 
вартості нерухомості додають 
обмеження пропозиції, зумов-
лені нормативами. У 1998 році 
цей «тіньовий податок», як вони 
його називають, дорівнював 
близько 20% у Вашингтоні та 
Бостоні та близько 50% у Сан
Франциско й на Манхеттені. Від-
тоді ситуація, безумовно, лише 
погіршувалася.

Схожа робота економістів 
Пола Чешира й Крістіана Гілбера 
(Лондонська школа економіки) 
показує, що на початку 2000х 
цей нормативний тіньовий пода-
ток сягав приблизно 300% у Мі-
лані й Парижі, 450% у Лондон-
ському Сіті й 800% у районі Вест
Енд британської столиці. Отож 
левова частка вартості комерцій-
ної нерухомості в найважливіших 
з економічного погляду містах 
Європи зумовлена нормативами, 
які ускладнюють будівництво.

Лондонським фінансистам, 
яким доводиться платити високу 
орен  ду за офіси, співчувати може 
й важко. Але підсумковий ефект 
цих витрат більше зачіпає бідних, 
аніж багатих. Візьмімо американ-
ських домовласників. Той факт, 
що 60% сімей володіють нерухо-
містю, здавалося б, означає, що 
підвищення цін на житло й роз-
дута вартість землі виявилися 
сприятливими для великої час-
тини середнього класу. Проте про-
фесор економіки НьюЙоркського 
університету Едвард Вольф заува-

жує, що через одночасне збіль-
шення іпотечного боргу середній 
клас не зміг значно покращити 
своє матеріальне становище (див.
«Перетасовкажитловоїнеру
хомості»). Тим часом бідніші 
американці, що винаймають 
житло, постали перед захмар-
ними цінами, які серйозно й на-
довго збільшили для них вартість 
життя.

Багатство у житловому сек-
торі відіграло вирішальну роль у 
зростанні нерівності. Увагу до 
цього привертає економіст Томас 
Пікетті з Паризької школи еконо-
міки у своєму бестселері «Капітал 
у ХХІ столітті». У недавній статті 
аспірант Массачусетського техно-
логічного інституту Меттью Ронлі 
зазначає, що збільшення частки 
національного доходу, яку отри-
мують не працівники, а власники 
капіталу, є однією з основних 
причин подорожчання платежів 
власникам житла. Дохід від капі-
талу в житловому секторі стано-
вив лише 3% усього в 1950 році, 
зате нині – приблизно 10%.

На багатьох нових ринках зем-
левласники також забирають зе-
мельну ренту. За даними компанії 
CBRE, яка працює з комерційною 
нерухомістю, Пекін і НьюДелі 
входять до десятки найдорожчих 

ринків офісної нерухомості у світі, 
а КуалаЛумпур і Джакарта – до 
тих, де відбувається найшвидше 
підняття цін. Регіони з надзвичай-
ною швидкістю зростання часто 
мають критичну вагу для країн, 
що розвиваються, відповідно не-
задовільне регулювання ринків 
нерухомості може завдати значної 
шкоди. У великих містах Індії бю-
рократична тяганина з дозвіль-
ними процедурами, пильний кон
троль за орендними платежами й 
суворе нормування землекорис-
тування значно викривили мо-
делі зростання та розподіл благ 
від нього.

Збільшення ренти, яку отри-
мують господарі нерухомості, 
стимулює корупцію і призводить 
до марнування ресурсів. Землев-
ласники намагаються посилити 
обмеження на забудову, а полі-
тики, вибірково затверджуючи 
проекти, наживаються на мож-
ливості йти назустріч конкрет-
ним прохачам. У країнах, де полі-
тична корупція вже стала про-
блемою, таке відродження землі 
може стати особливо руйнівним. 
Газета Times of India в жовтні 
2014 року писала, що через ха-
барі, необхідні для проходження 
різних етапів плановодозвільної 
процедури в центрі Мумбаї, основ
 ні витрати на будівництво збіль-
шуються наполовину.

Утім, можливо, найгірший 
наслідок такого повернення зем
 лі – це гальмо для економіки за-
галом. Один із головних способів 
збільшити продуктивність праці 
(а отже, й багатство) – перемі-
щення людей та ресурсів із мало-
продуктивних секторів до ефек-
тивніших. У бізнесі це означає 
розорення гірших компаній і роз-
ростання кращих. Щось подібне 
має відбуватись і з містами. Там, 
де робітники працюють із висо-
кою віддачею, дефіцит трудових 
ресурсів веде до швидкого зрос-
тання плати. Це приваблює ка-
дри з інших міст. Коли люди мі-
грують і знаходять нову, високо
оплачувану роботу, виграє вся 
економіка.

«моНополія»:  
З екоНомічНо  
ЗаСтійНих райоНів  
до ділових ЦеНтрів
Але нині цей процес у багатьох 
країнах зупиняється. Щоб робіт-
ники переїхали до СанФран цис
 ко, де їм світить вища заробітна 
плата, їм потрібно виграти аук-
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ціон на помешкання, яке дасть 
доступ до місцевого ринку праці. 
Участь у цих торгах підіймає ви-
трати на житло, аж доки зали-
шиться конкретна кількість пра-
цівників, зацікавлених у переїзді 
й отриманні наявних квартир. 
Зарплата, яка повинна приваб
лю  вати інших, натомість потра-
пляє до рантьє, а несправедли-
вість мо же спровокувати протес
 ти, як це в СанФранциско вже 
було. Багато хто вважає за краще 
трудитися деінде на нижче опла-
чуваній роботі, тому що завдяки 
дешевшому житлу на руках зали-
шається більше грошей. У під-
сумку трудові ресурси знаходять 
собі низькопродуктивні ринки, 
від чого страждає економіка за-
галом.

Професори економіки Чан
Тай Шей (Школа бізнесу при 
Чиказькому університеті) та Ен-
ріко Моретті (Університет Калі-
форнії в Берклі) спробували під-
рахувати масштаби наслідків. На 
їхню думку, якби не жорстке об-
меження забудови у районі Калі-
форнійської затоки, зайнятість 
могла б піднятися приблизно 
вп’я  теро. У ще не опублікованій 
статті вони підрахували подібні 
викривлення по всій країні від 
1964 року й дійшли висновку, що 
американський ВВП у 2009му 
був аж на 13,5% нижчим від 
можливого. За нинішнього рівня 
виробництва такі дисбаланси 
з’їда ють понад $2 трлн за рік, 
або приблизно $10 тис. на особу.

Але є і добра новина: дефіцит 
землі в містах світу – переважно 
штучна проблема. А погана в 
тому, що від цього проблема не 
вирішиться. Виправлення суво-
рого земельного регулювання на-
лежить до найбільш політично 

заангажованих питань. Багато в 
чому це схоже на інші складні 
проблеми, якот стосовно тор-
гівлі або імміграції. У підсумку 
суспільство отримує новий ім-
порт або приплив населення, а 
відтак і загальну користь. Але ті, 
хто опинився на узбіччі ділової 
активності через конкуренцію 
або кого лякають культурні змі
 ни, почуваються постраждалими 
й організовують спротив. А він, 
коли йдеться про землю, буде 
широким.

Існують способи цьому зара-
дити. Держава може надавати 
конкретну допомогу постражда-
лим від густої забудови, як уже 
робить це у випадку з потерпі-
лими від лібералізації торгівлі. 
Виділення частини податкових 
надходжень від нової забудови 
для компенсації за завдані не-
зручності землевласникам у не-
великому районі навколо відпо-
відних об’єктів допоможе по-
слабити опір новим будівельним 
проектам.

Можна також прислухатися 
до поради Генрі Джорджа, амери-
канського послідовника Рікардо, 
який у 1880х роках обґрунтував 
податок на вартість землі. У ньому 
є чимало теоретичних плюсів. 
Більшість фіскальних платежів 
розхолоджує, викривлює або ви-
тісняє економічну діяльність, змі-
нюючи стимули на полях. Але зе-
мельний податок не може змен-
шити пропозицію землі. Він став 
би стимулом для економічної ак-
тивності, караючи тих, чия земля 
непродуктивна. І податкова база 
завжди на місці, адже місто не 
можна перевезти кудись до Люк-
сембургу.

Мер НьюЙорка Білл де Бла-
зіо сподівається, що оподатку-
вання вартості незайнятих діля-
нок допоможе боротися із зане-
падом у Бронксі та інших місцях. 
Але земельний податок має прак-
тичні проблеми, і найсерйозніша 
з них, певно, – це те, що за самою 
своєю природою він найбільше 
вдарить по багатих із зв’язками. 
Навіть такий фіскальний пурист, 
як Естонія, де земельний податок 
було запроваджено в 1993 році, 
додала до нього численні катего-
рії включно з пільгами для до-
мовласників.

Щасливим власникам неру-
хомості може, окрім того, не спо-
добатися інший очевидний підхід 
до проблеми: швидше й потуж-
ніше сполучення, яке дасть змогу 
охопити більші території. Деякі 
способи покращення транспорт-
ної системи (якот платний про-
їзд через зони з інтенсивним ру-
хом) можуть бути дешевими, але 
створення нової інфраструктури, 
особливо у великих містах, – 
справа довга й витратна, в чому 
вже переконалися ветерани бу-
дівництва Великого Бостонського 
тунелю. Crossrail, нова гілка лон-
донського метро, – найдорожчий 
інфраструктурний проект у Єв-
ропі на сьогодні.

Що ж іще здатна запропону-
вати технологія зараз, за браком 
реактивних ранців? Можливо, з 
часом вона зробить із місцем роз-
ташування те саме, що зробила 
вже з величезними відстанями, і 
таким чином зніме цю проблему. 
Віртуальна реальність і соціальні 
мережі разом можуть дати пере-
ваги густоти населення, але без 
тісняви. Так, це важко уявити, 
але, мабуть, не важче, ніж колись 
Девідові Рікардо – хмарочос або 
підземний поїзд. 

Зростання 
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політичний пріоритет, 
економічний ризик
Зони вільної торгівлі на піку популярності –  
особливо серед політиків 

р
уанда розробила стратегіч-
ний план щодо спеціаль-
них економічних зон 
(СЕЗ). М’янма відкрива-

ється світу й готується запрова-
дити їх у себе. Країни, які давно 
були «за», від Китаю до 
Об’єднаних Арабських Еміратів, 
починають грати покрупному. 
Плани Індії в цьому напрямку, 
за словами одного міністра, «ре-
волюційні» й можуть додати 2% 
до її ВВП. СЕЗ – останній писк 
моди в країнах, які намагаються 
пожвавити торгівлю і збільшити 

інвестиції. З’являються навіть 
«гавані» в «гаванях»: нещо-
давно, наприклад, це сталося на 
Кайманових островах. «Кожна 
країна, яка не мала [СЕЗ] 10 ро-
ків тому, зараз або вже має, або 
планує відкрити її», – каже стар-
ший економіст Світового банку 
Томас Фарол.

Надто завзятих міністрів тор-
гівлі може дещо остудити звер-
нення до історії. СЕЗ (анклави, у 
яких експортери та інші інвес-
тори дістають податкові, тарифні 
й регуляторні стимули) створю-

ють перекоси в економіці. Інші 
їхні мінуси – необхідність вкла-
дати кошти в побудову місцевої 
інфраструктури та недоотримані 
податкові надходження. Розраху-
нок робиться на те, що ці недо-
ліки перекриє зростання робочих 
місць і торгівлі. Насправді багато 
СЕЗ не виправдовують себе. По-
казники їхньої продуктивності 
ненадійні, тому що важко ска-
зати, де економічний ефект є на-
слідком роботи СЕЗ, а де – інших 
економічних факторів. Але нео-
фіційні дані свідчать, що за по-

казниками успішності вони поді-
ляються на три загальні катего-
рії: одиниці випадково, але 
справді успішних; дещо більше 
тих, які мають незначний пози-
тивний баланс витрат і результа-
тів, а також довгий шлейф про-
вальних зон, які або так і не за-
працювали, або мали неефек-
тивне управління, або ті, де інвес-
тори поквапилися скористатися 
податковими пільгами, не ство-
ривши значної кількості робочих 
місць чи не одержавши помітних 
надходжень від експорту.

СЕЗ мають довгий родовід: 
перші зони вільної торгівлі 
з’явилися ще у Фінікії. Першу су-
часну зону відкрили в ірланд-
ському аеропорту Шеннон 1959 
року, але ідея зажила популяр-
ності в 1980х, коли її підхопив 
Китай. Нині є понад 4 тис. СЕЗ 
(див. «Гавань в анклаві»). 
Проведене у 2008 році дослі-
дження встановило, що в них 
працює 68 млн осіб. Зони мають 
різні форми: від базових «екс-
портних виробничих» до «міст із 
самоврядуванням» – міських зон, 

які встановлюють власні норми в 
різноманітних сферах, що стосу-
ються бізнесу.

Найуспішніший випадок – це 
Китай, який у 1980 році вирішив 
створити таку зону в Шеньчжені. 
Це перетворило місто на центр 
експорту. Відтоді по всій країні 
з’явилися десятки СЕЗ. У березні 
голова КНР Сі Цзіньпін розпоря-
дився прискорити темпи їх від-
криття. Інші добрі приклади – 
Об’єднані Арабські Емірати, Пів-
денна Корея і Малайзія. Філіп-
піни заслужили похвалу своїми 
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спеціальними зонами PEZA, ко-
трі пропонують іноземним інвес-
торам спрощений процес отри-
мання дозволів, як розповідає 
старший економіст Азійського 
банку розвитку Вей Шанцзінь.

Більшість економістів пого-
джується, що СЕЗ прискорили 
процес лібералізації Китаю, який 
випробовував у них занадто ра-
дикальні для загальнодержав-
ного рівня реформи. У Доміні-
канській Республіці вони допомо-
гли створити значний виробни-
чий сектор, тоді як раніше країна 
залежала переважно від сіль-
ського господарства.

Комплексний вплив СЕЗ на 
торгівлю ще до кінця не зрозумі-
лий. У статті, опублікованій 2014 
року економістами Університету 
ПарижДофін, зроблено висно-
вок, що при певному даному рівні 
тарифного захисту вони збільшу-
ють експорт для країн, у яких 
розміщені, а також для інших, які 
постачають проміжні товари або 
комплектуючі. Це пояснює, чому 
Світова організація торгівлі зага-
лом терпить СЕЗ, навіть якщо ба-
гато з них порушують її правила 
щодо субсидій. Проте автори 
статті зауважують, що такі зони 
інколи дають державам привід 
зберігати протекціоністські 
бар’єри для всієї економіки.

Навколо СЕЗ з’являються і 
прозаїчніші проблеми, напри-
клад засилля бюрократії та по-
гано оплачуване чиновництво 
(інколи ці два явища спостеріга-
ються одночасно). Часто недофі-
нансовуються залізниці, автомо-
більні шляхи й порти, які мають 
сполучати зону з рештою світу. 
Через це мають труднощі багато 
африканських СЕЗ. Скажімо, се-
негальська, зазнала фіаско через 
надмірну забюрократизованість, 
високі тарифи на електроенергію 
та віддаленість від нормального 
порту.

Забудовники покинули 61 зі 
139 схвалених СЕЗ в індійському 
штаті Махараштра через мінли-
вість політики, непрозорі пере-
вірки й непевність економічних 
перспектив. За даними одного 
опитування, компаніям у СЕЗ цієї 
країни інколи доводиться мати 
справу із 15 різними службами. 
Стримують інвесторів також за-
тяті протести місцевого насе-
лення проти придбання землі під 
зони.

Крім того, деякі країни засно-
вують СЕЗ з іншою метою: щоб 

здобути голоси, які підтвердять, 
нібито вони впроваджують ре-
форми, але не здійснювати пов
ної лібералізації. Часткова також 
дає змогу зберегти частину рент-
них платежів, отриманих в інших 
місцях завдяки захисту бізнесу 
від конкуренції.

Деякі політики бачать у зо-
нах лазівки для хабарництва. У 
2005 році близько 60% компаній 
в індійських СЕЗ повідомляли 
про вимушені «нерегулярні» 
платежі адміністраціям зон. Ми-
нулого місяця прем’єрміністр 
України заявив, що виступає 
проти СЕЗ – через корупцію. 
Створенню СЕЗ у Нігерії запекло 
опиралася митна служба, яка не 
хотіла втрачати свій вплив. Ще 
одна проблема – використання 
зон для відмивання грошей спо-
собом роздування вартості екс-
порту.

Схоже, що поняття СЕЗ має 
ще й природні межі. Те, що 
успішно діє у промисловому ви-
робництві, може не спрацювати в 
інших секторах. Шанхайська 
зона вільної торгівлі, відкрита у 
2013 році й орієнтована на фі-
нанси, лише розчарувала. Еконо-
місти нарікають, що в її межах, 
наприклад, не можна коригувати 
китайські правила контролю за 
капіталом без наслідків для всієї 
економіки. Можливо, саме через 
це влада діє обережно: за резуль-
татами нещодавнього опиту-
вання, три чверті американських 
компаній у Шанхаї сказали, що 
не бачать жодних переваг у цій 
зоні.

Це не заважає Піднебесній 
затверджувати плани відкриття 
нових фінансових СЕЗ. Уряд та-
кож заохочує зони за кордоном: 
він допомагає створювати їх 
шести африканським країнам. 
Хоча китайськими СЕЗ керує 
держава, дедалі більше зон мо-
жуть мати приватних власників і 
управління. На Філіппінах при-
ватних зон уже вдесятеро більше, 
ніж державних. Ця тенденція 
може посилитися, якщо прижи-
вуться міста із самоврядуванням 
та інші так звані зони спеціаль-
ного управління. Їх задумують як 
анклави, що пишуть власні пра-
вила у всіх питаннях бізнесу: від 
трудового регулювання до анти-
корупційного законодавства, 
«щоб дивитися на закони як на 
послуги, котрих вимагають ком-
панії», – каже Лотта Моберґ, еко-
номіст Університету Джорджа 

Мейсона. У них конкуренція за-
безпечуватиметься ефективніше, 
ніж у зонах, орієнтованих на по-
даткові стимули, вважає Шенкер 
Сінґгам, засновник Enterprise 
Cities.

Сінґгам веде перемовини про 
створення об’єктів у Домінікан-
ській Республіці, Колумбії, Ма-
рокко, Боснії, Індії та Омані. Але 

вони переважно ще на початко-
вій стадії. Найсучасніший проект 
міста із самоврядуванням, якому 
допомагає група американських 
лібертаріанців, мають створити в 
Гондурасі. Однак, іще навіть не 
почавшись, він уже кишить су-
перечностями: багато гондурас-
ців бояться дістати «державу в 
державі», дійну корову для 
бізнесінтересів. У більшості 
країн такі напівдержавні проекти 
зазвичай стикаються з політич-
ними труднощами.

Незалежно від того, стануть 
популярними такі вільні зони чи 
ні, варто чекати нових експери-
ментів. Південна Корея і Таїланд 
будують екопромислові парки. 
Інші країни розглядають мож-
ливості пристосування ЗЕС під 
потреби груп біженців. Добре це 
чи погано, але кількість таких 
зон невдовзі може перевищити 
5 тис. 
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СпеЦіальНі екоНомічНі 
ЗоНи – оСтаННій пиСк 
моди в країНах,  
які НамагаютьСя 
пожвавити торгівлю  
і Збільшити іНвеСтиЦії

Гавань в анклаві

За даними Міжнародної організац� праці,
Т. В. Белла, Чепменського університету

Спеціальних економічних зон у світі, тис.
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д
умки чеського суспільства щодо багатьох 
політичних тем істотно різняться. Зокрема 
президентові Мілошу Земану не вдається 
виконати обіцянки зробити все можливе 

для досягнення єдності свого народу. Адже саме 
його публічні виступи стали однією з причин 
конфліктів у суспільстві. Проте в цьому немає ні-
чого нового. Чехи часто розділяються, коли опи-
няються під геополітичним тиском: одні стають 
на бік Сходу, інші – Заходу. Так було тоді, коли 
над Чехословаччиною нависала загроза з боку 
нацистської Німеччини в 1938 році, і за німецької 
окупації у 1939–1945му, а також під час Празької 
весни 1968го, коли закінчився наступ радян-
ських танків.
Здавалося, якщо Чеська Республіка від 1999 року є 
членом НАТО і з весни 2004го – Європейського 
Союзу, то питання її вектора в міжнародній полі-
тиці вже давно вирішені. На жаль, як виявилося, 
ні. Останні події знову викликали напружені дис-
кусії і навіть протести.
Світові інформагенції повідомили, що під час уро-
чистостей з нагоди 70ї річниці закінчення Другої 
світової війни Москву відвідає лише один прези-
дент із країн ЄС, а саме Мілош Земан. Пояснювати 
цю заяву чеській громадськості мусила не лише Ад-
міністрація, а й прем’єрміністр. Безперечно, чесь-
кий лідер міг би вшанувати 
пам’ять 150 тис. загиблих 
визволителів Чехословач-
чини набагато людяніше 
й політично далекогляд-
ніше, якби залишився 
вдома. Адже більшість його 
співвітчизників дуже кри-
тично поставилася до його 
рішення асистувати Путіну 
на Червоній площі.
Інша обговорювана подія – чотириденний 
прохід конвою американської армії через 
Чеську Республіку наприкінці березня – на 
початку квітня, коли військові поверталися з на-
вчань у країнах Балтії до бази в західнонімець-
кому місті Фільзек. Уряд Чехії схвалив перемі-
щення територією держави солдатів США, пояс-
нюючи це тим, що йдеться про співпрацю відпо-
відно до зобов’язань, які випливають із членства у 
НАТО. І все одно акція привернула до себе поси-
лену увагу, зокрема лівих ЗМІ, а комуністичні 
провідники навіть закликали виходити на про-
тести й блокувати пересування конвою.
Загалом землями Чехії пройшло 120 бронемашин 
та 520 вояків американського 2го механізованого 
полку. Траси й магістралі для них вибирали так, 

щоб якомога менше порушити й ускладнити рух. 
Американці ночували й відпочивали в казармах 
чеської армії, а також ушанували пам’ять військо-
вослужбовців Сполучених Штатів, які 70 років 
тому звільняли від нацистів територію Західної та 
Південної Чехії. Зазвичай такі військові переходи 
здійснюють за допомогою залізниці: це привертає 
меншу увагу громадськості. Американські броне-
транспортери викликають на вулицях чеських 
міст посилені емоції, зокрема, й тому, що їхній 
прохід вважають демонстрацією військової сили 
та присутності США в Центральній Європі. Ін-
шими словами, мова про застереження для Мо-
скви. Прозахідно настроєна частина населення ві-
тала американців із чеськими прапорами в руках. 
Прихильники Росії збиралися протестувати.
Суть протиріч криється в різниці поглядів та від-
повідно оцінок ролі СРСР і США у звільненні Че-
хословаччини 1945 року. Важливе значення тут 
мав, зокрема, 40річний негативний досвід спів-
життя з радянським режимом аж до 1989го. Для 
Чехії розпад радянської імперії не катастрофа, а 
радше навпаки.
Більшість чеського населення притримується 
думки, що Радянський Союз дуже допоміг подо-
лати нацизм, тому ми так вшановуємо пам’ять 
червоноармійців. Однак не можна погодитися з 

думкою, що в Другій сві-
товій війні переміг СРСР і 
це дає право Російській 
Федерації втручатися в 
політику тих держав, на 
землю яких ступив чобіт 
її вояка. Велику тривогу 
серед європейців викли-
кали слова посла РФ у Ко-
пенгагені, який нещо-
давно погрожував дан-

ському урядові, що Москва спрямує ядерні 
ракети на цілі в Данії, коли та приєднається 
до натовської системи ПРО.

Погроз і тиску Кремля останнім часом було 
стільки, що нинішню ситуацію можна розглядати 
як прагнення викликати міжнародний конфлікт. 
Така політика не лише дестабілізує найближчих 
сусідів Росії, а й негативно впливає на ситуацію в 
Європі загалом. Звичайно, Захід повинен адек-
ватно відреагувати. Адже росіяни мають усвідо-
мити, що путінська агресія може довести їхню 
країну до трагедії. Зміна політичного курсу 
Кремля – основна передумова життя в мирі й зла-
годі для всіх у Європі. Ми хочемо не боятися Росії, 
а поважати в ній солідного й достойного парт-
нера. 

Суть протиріч криєтьСя 
в ріЗНиЦі поглядів та 

відповідНо оЦіНок ролі 
СрСр і Сша у ЗвільНеННі 

чехоСловаччиНи  
1945 року
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дві вершини
У Китаї можуть незабаром почати зменшуватись 
обсяги виробництва сталі та попит на неї

т
ри десятки років Китай був 
раєм для сталевара. За роки 
гарячкового зростання еко-
номіки й урбанізації країна 

мала величезний апетит до сталі. 
Із початку століття споживання 
його в Китаї зростало в серед-
ньому на 15% щороку, і тогорічні 
689 млн т становили майже поло-
вину всієї сталі, яку використали у 
світі.

Незабаром потреба в залізі 
може зменшитися. Щорічне зрос-
тання китайської економіки зни-
зилося від двозначних показни-
ків приблизно до 7%. Величезні 
інвестиції в інфраструктуру, які 
уряд Піднебесної запустив для 
стимулювання сповільненої сві-
товою фінансовою кризою еконо-
міки, йдуть на спад. Ринки неру-
хомості по всій країні швидко 
охолоджуються, а забудовникам 
лишається головний біль через 
кредити, набрані на будівництво.

З усього цього можна зробити 
висновок, що Китай уже впритул 
підійшов до «сталевого піка». 
Аналітики інвестиційного банку 
Morgan Stanley вважають верши-
ною рік, коли споживання й ви-
робництво в країні сягають найви-
щої точки, а відтак повільно змен-
шуються (див. «Втома ме
талу»). Голова Китайської асоціа-
ції заліза і сталі Чжан Гуаннін не-
давно заявив, що «виробництво 
сталі в Китаї вже сягнуло піка».

Ці аргументи стали неприєм-
ним сюрпризом для кількох вели-
ких компаній, на які припадає 
більша частина світового видо-
бутку залізної руди – сировини 
для виплавки сталі. Австралій-
ський гірничодобувний гігант 
BHP Billiton заявляє, що в Китаї 
попит на сплав стабільно зроста-
тиме ще кілька років. Генераль-
ний директор британської Rio 
Tinto Сем Волш прогнозує, що ви-
робництво сталі в Китаї продов
жить зростання і зрештою сягне 1 
млрд т за рік (для порівняння: у 
2014му воно становило близько 
823 млн т). Але це можуть бути 
лише спроби видати бажане за 
дійсне. За деякими оцінками, ці 

та інші гірничодобувні компанії 
від 2011 року разом витратили на 
розробку нових родовищ залізної 
руди $120 млрд.

Про те, як ослаблення попиту 
на сталь у Китаї позначається на 
гірниках, свідчить австралійська 
компанія Fortescue, котрій мину-
лого місяця довелося скасувати 
випуск облігацій на $2,5 млрд. 
Ще за кілька днів до того вона на-
магалася залучити цю суму на 
ринку позик. Найбільший дер-
жавний конгломерат Китаю 
CITIC недавно оголосив про змен-
шення чистого доходу за мину-
лий рік майже на 18%, почасти 
через проблеми на ринках заліза і 
сталі. Йому довелося визнати 
збитки на $2,5 млрд від знеці-
нення активів у масштабному 
проекті з видобутку залізної руди 
в Австралії через відставання від 
графіка й перевищення кошто-
рису.

Які ще наслідки окрім підри-
вання обґрунтованості інвестицій 
такого штибу може мати китай-
ський «сталевий пік»? Перелік 
можна почати з торгових воєн. Не 
маючи внутрішнього ринку для 
збуту всієї своєї продукції, вироб-
ники сталі в КНР збільшують екс-
порт, що викликає занепокоєння 
виробників у інших країнах, які 
звинувачують їх у демпінгу. За 
оцінкою консалтингової компанії 

MEPS, торік Китай експортував 
понад 90 млн т сталі, що переви-
щує річне виробництво всієї ста-
леплавильної індустрії США й на 
50% китайський експорт за попе-
редній рік. 2015го вивіз сталі з 
Піднебесної продовжить стрім ке 
зростання.

Західні виробники сталі вима-
гають від своїх політиків захис-
тити їх від хвилі дешевого ім-
порту з КНР. 25 березня ЄС зая-
вив, що запровадить антидемпін-
говий збір до 25,2% на різнома-
нітні китайські й тайванські ви-
роби з нержавіючої сталі після 
того, як європейська асоціація ви-
робників сталі Eurofer звинува-
тила підприємства цих двох країн 
у протиправному демпінгу. На-
ступного дня керівники амери-
канських сталеплавильних ком-
паній вирушили на Капітолій ви-
магати від конгресменів ужити 
аналогічних заходів. Якщо Китай 
не знайде способів зменшити свій 
експорт (цьому може посприяти, 
зокрема, нещодавно скасуване 
вдшкодування експортного мита 
для певних сортів легованої 
сталі), скарги можуть дійти до 
Світової організації торгівлі.

Але більше від «сталевого 
піка», не виключено, постраждає 
сама Піднебесна. Її сталепла-
вильна галузь надзвичайно роз-
дроблена, кричуще неефективна 
й обтяжена надлишковими по-
тужностями. Пекін намагається 
змусити численні підтримувані 
державним коштом компанії до 
консолідації, але непіддатливі 
провінційні чиновники, які праг-
нуть зберегти в себе робочі місця, 
зводять ці зусилля нанівець. Є ін-
формація, що Міністерство про-
мисловості готує нову спробу ре-
структуризації сталеплавильної 
галузі країни через спрощення 
механізму банкрутства для про-
блемних заводів.

Про бажання центральної 
влади витіснити слабких учасни-
ків ринку свідчить її недавнє рі-
шення зняти багаторічну забо-
рону для закордонних інвесторів 
на володіння контрольними па-
кетами акцій місцевих сталепла-
вильних підприємств. Але за ни-
нішніх обставин іноземці навряд 
чи кинуться скуповувати їх. До 
того ж, хоча ключові для галузі 
постаті, якот Чжан Гуаннін, і ви-
знають, що найкращі часи китай-
ського сталеваріння минули, еко-
номічна логіка в цьому бізнесі за-
панує ще не скоро. 

На Схід  
чи на Захід
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Втома металу
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Сини ображених батьків…*
До 1960х років Україна залишалась аграрною країною, більшість  
її населення становили селяни. І за будьякого політичного  
режиму селянство було фундаментом соціальної піраміди,  
маючи при цьому найменше прав

у
країнська історична наука 
як у ХХ столітті, так і досі 
залишається надзвичай но 
заполітизованою. Можли

 во, це неусвідомлений спадок ра-
дянської історіографії. Револю-
ція 1917–1921 років постає в ній 
здебільшого як боротьба тих по-
літичних сил, які претендували 
на здобуття вищої влади в країні, 
тому селянська складова 
фактич но залишилася недооці-
неною. Хтось розглядає револю-
цію як продовження Великої 
(світової) війни, хтось – як ви-
ключно національновизволь  ні 
змаган  ня, ігноруючи, по суті, її 
соціальні чинники.

Радянські історики були зму-
шені трактувати події революції 
крізь призму офіційної партійної 
програми. Їх цікавив не об’єк 
тивний аналіз соціальної бо-
ротьби як важливої складової 
революції, а насамперед необхід-
ність легітимізувати право кому-
ністів на довічну владу. Більшо-
вики (а слідом за ними, звісно, й 
радянські історики) трактували 
роль селянства у подіях револю-
ції 1917–1921 років відповідно до 
своєї доктрини. Більшість селян 
розглядалася ними як трудящі, 
але не зовсім повноцінні (як, 
скажімо, пролетарі), як друго-
рядні, менш варті, бо вони, мов-
ляв, малокультурні й духовно 
відсталі, а також політично не-
свідомі і взагалі дрібна буржуа-
зія. Така оцінка селянства прав-
лячою партією, поперше, зали-
шала численне селянство на со-
ціальному дні нової – радянської 
– спільноти, подруге, унемож-
ливлювала об’єктивне дослі-
дження цієї верстви.

Образ селянина, розтиражо-
ваний більшовицькорадянсь
кою пропагандою, був створений 
у середовищі російської демо
кратичносоціалістичної інтелі-
генції кінця ХІХ – початку ХХ 
століття, від якої комуністи ви-
водили свій політичний родовід. 

Прогресивна, якою вона вважа  ла 
себе, інтелігенція селянам, звіс
 но, лиха не бажала, навіть нав 
паки, проте ставилася до них 
зверхньо, як до дорослих дітей, 
яких треба навчити розуму. Се-
лянам було відмовлено в само-
стійності, самодостатності, само-
свідомості; всі їхні проблеми ма 
ли вирішити інтелігенти – за-
звичай суто міські жителі, які на-
віть теоретично не знали сільсь    
кого життя. Утім, на думку 
про гресивної інтелігенції, селян 
зрештою можна було чогось нав  
чити.

Зверхність більшовиків щодо 
селян була величезною, адже ко-
муністи вважали себе передовим 
загоном найпрогресивнішої час-

тини трудящих – пролетарів, 
тому їхня партія вперто ставила 
селянство перед дилемою: або 
слухатися в усьому нову, «на-
родну» владу, або страждати від 
покарань. Ставши владою, біль-
шовики – очевидно, свідомо – 
взяли до вжитку ще один образ 
селянина, створений царським 
чиновникомурядовцем: селя-
нин як неповноцінний член ро-
дини, якому постійно потрібен 
опікун у вигляді держави. Такий 
селянин не здатний був чогось 
навчитися і стати самостійним 
індивідуумом, він погано розу-
мів власні інтереси, був наївним, 
простим і навряд чи міг стати 
інакшим. Отже, держава (цар, 
поміщик, чиновник, поліцмей-

* Самоназва 
багатьох 
повстансько-
селянських 
загонів 
України під 
час революції 
1917−1921 
років

Молоді 
селяни, 

Київщина, 
початок ХХ 

століття. Фото 
з Музею Івана 

Гончара

автор: 
дмитро 

архірейський
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стер тощо) благородно обтяжу-
вала себе вічним опікунством 
над селянством і, звісно, еконо-
мічним зиском від такого опі-
кунства. Більшовики перейняли 
хід думки щодо економічного 
зиску, але не бажали бути опіку-
нами.

Українська діаспорна історіо-
графія набагато краще розумі-
лася на земельному питанні, 
адже її родоначальники були 
безпосередніми учасниками ре-
волюційних подій і представ-
ляли соціалістичні партії, у тому 
числі партію українських есерів, 
яка відстоювала інтереси саме 
селянства. Проте історики діа-
спори також у цілому недооці-
нювали соціальну складову ре-
волюції, зосереджуючись зде-
більшого на національнополі   
тичних та військових сюжетах 
українського державотворення.

Ще під час революції аполо-
гети національної ідеї якось аб-
страгувалися від українського 
селянина з його реальними по-
требами, за інерцією дивлячись 
на нього очима дореволюцій-
ного російського інтелігента
демократа. Як наслідок – селян-
ство у скрутний час не підтри-

мало Центральну Раду, Директо-
рію, а проти гетьмана Павла 
Скоропадського з його «здоро-
вим» консерватизмом узагалі 
повстало. Хіба ж міг після цього 
образ сільського дядька бути по-
зитивним для історика діаспо
 ри? І тільки заднім числом, уже 
після масових репресій комуніс-
тичної влади проти українського 
села наприкінці 1920х – у 1930х 
роках, з’ясувалося, що селяни 
були природними носіями укра-
їнської ідентичності, отже, істо-
ріографічний образ їх мав бути 
позитивним.

Більш об’єктивно та повно 
українське селянство першої 
третини ХХ століття висвітлю-
ють сучасні вітчизняні історики, 
звільнені від ідеологем радян-
ського минулого. Останнім ча-
сом дослідники все частіше гово-
рять навіть про цілу аграрну ре-
волюцію першої чверті ХХ сто-
ліття, підкреслюючи важливість 
розв’язання земельного питання 
на російському імперському й 
постімперському просторі в кон-
тексті подальших перспектив. 
Хоча, відверто кажучи, дисбаланс 
у вивченні державнонаціональ
ної, військовополітичної та со 
ціальноекономічної складових 
революції 1917–1921 років не по-
долано й досі. Селянство, як і за 
радянського часу, розглядається 
здебільшого як масштабний со-
ціальний контекст національно
політичної боротьби, а не як са-
мостійне явище, здатне рішуче 
впливати на хід революції. Схо
 же, що традиційні образи селя-
нина, створені на зламі ХІХ−ХХ 
століть і сповна використані під 
час революції, досі впливають на 
наукову свідомість багатьох до-
слідників.

хроНічНе беЗЗемелля Села
На початку ХХ століття під впли-
вом світових тенденцій, пов’яза
них із науковотехнічним про-
гресом, процесами політичної та 
соціальноекономічної модерні-
зації, селянство Російської імпе-
рії почало рішучу боротьбу за 
покращення своєї долі. Активна 
позиція селян Наддніпрянської 
України проявилася, зокрема, в 
участі в ПолтавськоХарківсь
кому повстанні 1902го, револю-
ціях 1905–1907 та 1917–1921 ро-
ків.

Невирішеність аграрної про-
блеми стала однією з основних 
причин революції 1917го. Ра-

дянська пропаганда представля
 ла білогвардійців суцільно дво-
рянами та поміщиками, хоча це 
не зовсім так. Ставлення лідерів 
білого руху до селян визнача-
лося швидше їхньою політич-
ною інертністю, соціальним до-
гматизмом, а не поміщицькою 
упередженістю. У кожному разі 
неусвідомлення білогвардій-
ським рухом суті й значення 
аграрної проблеми (аграрна ре-
форма Пєтра Вранґєля відверто 
запізнилася, та й не всі побор-
ники «єдиної та неподільної» 
погоджувалися з бароном щодо 
запропонованого ним роз в’я
зан ня земельного питання), іг-
норування білими вже наявних 
революційних соціальноеко но
мічних змін і зверхнє ставлення 
до селянства в сукупності з недо-
оцінкою національних потреб 
українців (а більшість їх на по-
чатку ХХ століття була, па м’я
таємо, саме селянами) та інших 
народів колишньої Російської 
імперії прирекли цю політичну 
силу на поразку.

Яскравим і переконливим 
свідченням потужної соціально
аграрної складової революції 
1917–1921 років в Україні слід 
вважати так звану отаманщину 
– явище, істориками недооці-
нене так само, як і селянство. 

Ким же насправді були селяни 
України часів революції і чого 
вони прагнули?

Споконвічним інтересом се-
лян була земля, якої їм для нор-
мальної господарської діяль-
ності не вистачало ні після 
аграрної реформи 1861 року, ні 
після аграрної реформи 
1906−1917го, ініційованої Пє-
тром Столипіним. Не вистачало 
тому, що численність цієї вер-
стви на початок ХХ століття від-
чутно зросла, родинні наділи се-
лянської землі постійно дроби-
лися, через що знижувалася за-
гальна рентабельність більшості 
селянських господарств. Звісно, 
в селянському середовищі акти-
візувалися процеси соціальної 
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був СамоСтійНим  
і в екоНомічНих Зв’яЗках 
іЗ міСтом, і в Своїх 
поглядах На державу



диференціації, чому істотно 
сприяла реформа Столипіна. Се-
ляни поділялися на безземель-
них, малоземельних (чи неза-
можних), середніх та заможних 
господарів.

Можна до безкінечності го-
ворити про економічну недо-
цільність існування величезної 
кількості слабких селянських 
господарств, неспроможних зро-
бити сільське господарство дер-
жави рентабельним у цілому, 
проте не треба забувати, що цар-
ський режим не пропонував для 
найчисленнішої категорії насе-
лення імперії якийсь альтерна-
тивний спосіб життя. Влада на-
віть не змогла зробити для селян 
України привабливою програму 
переселення на Схід імперії. 
Тому, мало покладаючись на 
державу, яка в село фактично ні-
чого не інвестувала, натомість 
вимагаючи податки, продоволь-
ство та новобранців для армії, се-
ляни прагнули добитися еконо-
мічної самостійності. 

Загальні процеси політизації 
та модернізації, які охопили Ро-
сійську імперію на початку ХХ 
століття, так чи інакше зачіпали 
й село. Неправда, що селяни ні-
чого не вчилися. Перед Світовою 
війною у всіх більшменш знач
них селах України були школи, 
осередки «Просвіти», бібліоте
 ки, самодіяльні театри. В аван-
гарді освітньокультурної діяль-
ності села перебували селянські 
діти, які завдяки освітнім рефор-
мам 1860−1870х років здобу-
вали в містах вищу освіту й по-
верталися в село вчителювати. 
Вчилися селяни не тільки про-
стої грамоти, вони опановували 
складну для того часу сільсько-
господарську техніку, навчалися 
новим технологіям, звикаючи 
бути самостійними геть у всьому, 
навіть у своїх економічних зв’я  з
ках із містом, а також у поглядах 
на можливу модель відносин із 
самою державою. Тут, звісно, без 
підказок зацікавлених політич-
них партій не обходилося, проте 
селянин звикав міряти все на 
власний розсуд. І національною 
свідомістю сільські дядьки від-
чутно прониклися напередодні 
революції 1917 року, хоча пере-
більшувати її рівень усе ж не 
варто.

Одним із відомих стереоти-
пів, за яким часто порівнюють 
українських і російських селян, є 
індивідуалістичні риси менталь-

ності українців і колективістські 
– росіян. Певним чином це від-
повідає дійсності, але абсолюти-
зувати ту відмінність не варто. 
Так, український селянин був 
значно більшим індивідуаліс-
том, ніж російський, але не-
вдача реалізації столипінської 
реформи в Україні продемон-
струвала всю силу місцевої сіль-
ської громади. Український се-
лянин традицій  но був громадя-
нином, тільки не в державному 
сенсі, а в сенсі відданості своїй 
громаді. Коли держава спробу-
вала розколоти реформою се-
лянську громаду, всіляко під-
тримуючи заможних селян за 
рахунок решти жителів села, 
громада доклала максимум зу-
силь, аби нейтралізувати уря-
дові впливи. Тільки гуртом село 
могло протистояти державній 
несправедливості, тільки у своїх 
традиціях, у тому числі соціаль-
них, селяни знаходили необхід
 ну моральну силу. Скільки не на-
цьковували більшовики під час 
революції незаможних селян на 
заможних, використовуючи 
штучні для села гасла класової 
боротьби, проте радикально роз-
колоти українську сільську гро-
маду вони так і не спромоглися. 
Сталін зробив висновки з не-
вдачі Лєніна, тому з кінця 1920х 
років уже не розколював, а про-
сто добивав самостійну громаду, 
перетворюючи селян на слухня-
них і залежних від держави кол-
госпників.

проблеми Села  
в руках Самих СеляН
Звісно, відданість селян своїм 
традиціям, у тому числі соціаль-
ним, можна вважати архаїзмом, 
консерватизмом відсталого села, 
яке чинило нерозумний і впер-
тий опір прогресу і т. ін. Тільки 
хіба ж українське село початку 
ХХ століття відмовлялося від 
прогресу як такого? Тут слід точ-
ніше розставити акценти: кон-
сервативно селяни ставилися до 
того, що потенційно могло їм на-
шкодити; те, що було для них ко-
рисним, вони в цілому сприй-
мали. Схильність українських се-
лян до громадських традицій у 
синтезі з господарським індиві-
дуалізмом ще до революції 1917 
ро  ку почала приносити диво-
вижні результати у вигляді се-
лянської кооперації. Відомо, що 
селянське господарство Півден-
ної України, наприклад, почало 
працювати на експорт і коопера-
ція значно посилила економічну 
конкурентоспроможність селян-
ства. Загальне ж зростання се-
лянської економіки було немож-
ливе без достатньої кількості 
землі. Перерозподіл землі, аби 
кожний хлібороб отримав її до-
статньо для збільшення ефек-
тивності власного виробництва, 
ставав справжньою ідеєю фікс 
для більшості селян.

Значну роль у справі самоор-
ганізації селян відіграла Перша 
світова війна. Мільйони україн-
ських селян отримали військовий 

Махновський 
рух 
підтримувався 
значними 
масами селян, 
і це могло 
означати 
повний збіг 
життєвих 
інтересів 
українського 
селянства й 
політичних 
цілей 
махновсь кого 
командування
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досвід, тисячі селянських синів 
України за свій героїзм і навички 
одержували офіцерські звання. 
Але, ризикуючи життям, селяни
фронтовики сподівалися на оста-
точну реалізацію своєї ідеї фікс 
удома. Проте, доки йшла війна, 
держава в будьякому форматі – 
монархічному чи республікан-
ському, російському чи україн-
ському, не поспішала з вирішен-
ням аграрної проблеми. Ось тоді, 
в повній відповідності до тогочас-
них революційних реалій, селяни 
взяли цю справу у свої руки: 
взимку 1917–1918 років в Україні 
було здійснено так званий чор-
ний переділ землі, підкріплений 
наявною на руках селян
фронтовиків зброєю.

Цей чорний переділ не спо-
добався насамперед поміщикам, 
які спробували повернути свою 
власність під час гетьманування 
Павла Скоропадського і в 1919 ро
 ці під час нашестя білих. Реакція 
українського селянства достат-
ньо відома: в цілому вдалі по-
встання проти політичних режи-
мів. Чорний переділ не сподо-
бався і жодній політичній партії 
включно з лівими, включно з 
українськими, адже селяни на-
важилися на це за власною ініці-
ативою, не питаючи дозволу в 
політиків. Зрозуміло, що полі-
тичні наративи того часу рясні-
ють негативними оцінками дій 
селянства. Інша справа, що укра-
їнський національний політикум 
знайшов внутрішні сили пере
осмислити ситуацію і спробу-
вати порозумітися із власним се-
лянством, на відміну від черво-
них і білих росіян.

Дореволюційний економіч-
ний, кооперативний досвід се-
лян, а потім фронтовий, рево-
люційний змушували їх не про-
сто пристосовуватися до нових 
реалій, а думати про організа-
цію майбутнього життя. Ало-
гічно думати, що українські се-
ляни часів революції були інте-
лектуально неспроможні віді-
рватися від звичних традицій, 
серед яких не було досвіду орга-
нізації політичного життя. У то-
дішній Україні взагалі було 
мало людей з таким досвідом. 
Приклад Нестора Мах  на – з 
його програмою побудови без-
державного ладу, основою якого 
мала бути соціальна, економічна 
й, головне, політична коопера-
ція окремих селянських громад, 
керованих реально виборними, а 

не самопризначеними, як за 
біль  шовиків, рада ми, – доводить 
достатню політичну зрілість 
українського села. Утопічно це 
було чи ні, наскільки під впли-
вом ідей анархізму перебував 
сам Махно, наразі абсолютно не-
важливо; нас цікавить лише той 
факт, що махновський рух, ма-
ючи такий політичний проект, 
підтримувався значними ма-
сами селян, і це могло означати 
повний збіг життєвих інтересів 
українського селянства й полі-
тичних цілей махновсь кого ко-
мандування. Тоді в Украї  ні по-
встанських отаманів було чи-
мало, вони були різні, але їхня 
більшість представляла саме се-
лянство, отже, повністю чи част-
ково вони поділяли й політичні 
погляди Нестора Махна.

Здобутки і пораЗки  
в НаЦіоНальНій 
революЦії
Образ останнього, як і образ 
українського селянина, як пам’я
таємо, був надзвичайно спотво-
рений ворожою пропагандою. 
Наприклад, махновцям, як ви-
разникам волі селянства, припи-
сували якусь біологічну нена
висть до міста як такого. За логі-
кою радянських пропагандистів 
це й мало доводити споконвічну 
культурну та політичну відста-
лість селян, за якими був потріб-
ний культурний і політичний на-
гляд. Що в цьому міфі є правди-
вого? Так, махновці інколи беш-
кетували у захоплених містах, 
траплялися випадки мародер-
ства, але таких погромів, які вла-
штовували у містах білі козаки, 
махновці собі не дозволяли. Не 
влаштовували вони проти міс-
тян і масовий терор у дусі черво-
них чекістів. А те, що вони не за-
тримувалися в містах, будучи 
переважно селянами, свідчить 
рад  ше про особливості їхньої 
військовопартизанської такти
 ки. Коли ж затримувалися в міс-
тах, як, наприклад, у Катеринос-
лаві у листопаді − грудні 1919 
року, то знаходили час і можли-
вості відновити багатопартійне 
життя (із вільними зібраннями, 
мітингами, друкованими видан-
нями, що у принципі неможливо 
було ні за червоних, ні за білих), 
пояснити місцевим пролетарям, 
що ті самі мають подбати про са-
моорганізацію виробництва і т. 
ін. Працювали ринки, крамниці, 
навчальні заклади, музеї. І це 

був прояв біологічної ненависті 
махновців до міста?

Навряд чи селяни мріяли 
про знищення міста, адже воно 
було потрібне селу. Тільки не як 
осередок державного апарату 
(чиновник, комісар, генерал та ін.), 
отже, зверхник, а як рівноправ-
ний економічний партнер. Селя-
нину того часу треба було кудись 
збувати свою сільськогосподар-
ську продукцію і звідкись брати 
промисловий реманент, техніку 
тощо. Селянин чудово усвідом-
лював місто як культурний та 
освітній центр, потрібний і селу. 
Він чудово розумів і переваги 
транспортної інфраструктури – 
інша справа, що війна, яку вів се
лянинповстанець, значною мі 
рою коригувала ці його погляди.

Революцію 1917–1921 років 
українські селяни тактично вигра
 ли і стратегічно програли. Так 
сталося, що їхні соціальноеко
номічні прагнення були більш 
пріоритетними, ніж національ
нополітичні, і Лєніну вдалося їх 
обдурити, запропонувавши по-
ступки в економічній та націо
нальнокультурній сферах і не 
пустивши в політичну. Мож-
ливо, пересічному селянину да-
леко не все подобалося в країні 
станом на 1921 рік, проте коли 
він порівнював ситуацію з почат-
ком 1917го, то бачив певні пере-

ваги, а головне, в нього була ре-
альна земля, нехай формально її 
власником вважалася тепер дер-
жава. Політична наївність се-
лян не дозволила їм розгледіти 
взаємозв’язок між політикою та 
економікою і прорахувати на-
слідки непівського компромісу 
із правлячими більшовиками. 
Більш пасіонарна частина селян-
ства усе розуміла, тому й продов
жувала повстанську боротьбу 
проти нових можновладців де до 
середини, а подекуди й до кінця 
1920х років. Державна пропа-
ганда нав’язувала населенню 
шта мп про революційну сутність 
нової влади, в чому й сумніва-
лися повстанці наприкінці рево-
люції. Ось чому вони вважали 
себе синами ображених, обдуре-
них наперед батьків. 
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Наказано радіти

г
оловною подією минулого тижня в Криму 
стало, безперечно, припинення мовлення від 
1 квіт  ня кримськотатарського телеканалу 
АТR. Це аж ніяк не перший засіб масової ін-

формації на півострові, заглушений окупантами. 
Але жоден із попередніх випадків не діставав на-
стільки гучного розголосу, зокрема й міжнарод-
ного, бо АТR, на відміну від інших, був не однією 
із барв на політичній палітрі думок, а, по суті, 
єдиним загальнонаціональним каналом для ці-
лого окремого народу. Не маючи рівних у регіоні 
ані за професійними даними журналістів, ані за 
технічним оснащенням, АТR давно вийшов за 
межі вузькоетнічного проекту й здобув широку 
багатонаціональну аудиторію як у Криму, так і 
далеко поза межами краю. Але після його офі-
ційного проголошення «ворожим» доля телека-
налу була вирішена. В останній вечір мовлення 
тисячі глядачів зі сльозами на очах стежили за 
ефіром, плекаючи наївну надію, що кати в остан-
ній момент таки змилуються над жертвою. 
Звісно ж, дарма. Рівно опівночі телеекран пере-
творився на чорну дірку. Окупанти тут нічим не 
здивували, а от що справді стало неочікуваним, 
то це погано прихована зловтіха колишніх крим-
ських колегмедійників. Жодної підтримки чи 
співчуття журналістам з АТR не висловила на-
віть кримськотатарська редакція державного 
«обласного» телебачення. Авжеж, там тепер жа-
дібно очікують притоку кадрів та-
кого класу, про який раніше й 
не мріяли. Втім, намарно. Бо 
атеерівці заявили, що пра-
цюватимуть як і раніше, хоч 
і без телеефіру, але через ін-
тернетне та супутникове 
мовлення.

Багато кримських татар, 
зокрема похилого віку, скар-
жаться, що із припиненням 
потоку рідної мови з домаш-
нього телевізора, який був 
звичним «тлом» у багатьох 
оселях, нібито щось обірва-
лось у душі, викликаючи від-
чуття тривоги та самотності. 
Це той самий біль, що мучить і 
наших дідусів, і бабусь від ми-
нулого року, коли у Криму за-
мовкло українське дротове радіо. 
«Брехунець» ніби й не був найпер-
шою річчю в господарстві, його не дуже поважали, з 
ним не погоджувались і вголос сперечались, але, 
коли він замовк після кількох десятків років мов-
лення, знести цю тишу виявилося важко.

Проте не журіться, нацмени! «Старший брат» 
іде на поміч. Хочете мови, то буде вам мова. Ак-
сьонов, лицемірно поремствувавши із приводу за-
криття телеканалу (нібито його власники на-
вмисно саботували перереєстрацію із провокатив-
ною ціллю очорнити Росію), «заспокоїв» підданих 
обіцянкою, що АТR на екранах замінить КОТ: 

«крымскотатарское общественное телевидение» 
(гострі на язик користувачі соцмереж – представ-
ники корінного етносу півострова відразу заува-
жили подібність цієї абревіатури до рідного слова 
«къот», що означає, перепрошуємо, «дупа»). За-
попадливі проросійські діячі кримськотатарської 
національності гаряче підтримали ініціативу. Ав-
жеж, бо вони тепер за кремлівський кошт нарешті 
дістануть омріяний необмежений доступ до вух 
аудиторії! Тож тепер промивання мізків у Криму 
відбуватиметься і кримськотатарською мовою.

Із таким самим завзяттям купка колаборантів 
аплодувала й іншій ідеї: скасувати традицію жа-
лобних заходів у пам’ять про депортацію крим-
ськотатарського народу 18 травня 1944 року. «Мі-
ністр інформації» Полонський запропонував, щоб 
18 травня кримські татари не проводили жалобних 
акцій, а приватно «пом’янули» жертв удома та «на 
цвинтарях». Вочевидь, хлоп’яга уявляє собі ті по-
минки чимось на кшталт «родітєльской субботи» з 
горілкою на могилах. Бо про які цвинтарі може 
йтися, якщо поховання депортованих розкидані по 
всій Середній Азії та вздовж залізничних колій? За 
словами Полонського, пам’ять про трагедії прище-
плює народові комплекс меншовартості. Натомість 
«міністр» призначив інородцям нову, «позитивну» 
дату для святкувань: 21 квітня 2014 року. Це день, 
коли Путін підписав «закон» про «реабілітацію 
жертв депортації» (як той «закон» виконується, ми 
всі добре бачили на прикладі й закриття АТR, і без-

лічі інших заходів відверто расист-
ського штибу). «Поминать 
нужно тихо, а радоваться – 
громко», – проінструктував 
тубільців чиновник. Усі ці 
«позитивні» пропозиції на-
справді означають одне: 18 
травня нікому не буде дозво-
лено збиратися більше, ніж 
утрьох. Варта уваги тут іще й 
така деталь. 21 квітня майже 
збігається з іншою жалобною 
датою в історичній долі корін-
ного народу півострова – захо-
пленням Кримського ханства 
Російською імперією в 1783 
році. Адже саме 19 квітня (8го 
за старим стилем) Єкатєріна ІІ 

підписала указ про анексію тієї 
держави. Протягом останніх 20 років про-

російські організації Криму незмінно святкували 
цю дату як «день воссоединения с Россией». Нині її 
навіть офіційно включено до «списку пам’ятних 
дат Республіки Крим». Ці заходи завжди мали ви-
гляд неприхованого антитатарського шабашу, з 
рясною риторикою щодо «визволення Криму 
зпід туре цькотатарського іга». Не цілком зрозу-
міло, чи ця ініціатива Полонського про «нове наці-
ональне свято» – свідоме знущання з корінного на-
роду, чи просто наслідок невігластва. Але, здається, 
окупанти не сумніваються у своїй здатності при-
мусити кого завгодно «громко радоваться», коли 
їм це потрібно.

автор: 
лесь терен
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«дНр» і «мультизона»

я
к відомо, питання про мультивалютну зону 
на території «республік» порушували вже 
давно. Ще від вересня керівництво «ДНР» 
погрожувало ввести в обіг «червінці», які 

вже стали тут сумновідомими, щоб компенсувати 
нестачу паперових гривневих купюр. Після еконо-
мічної блокади окупованих територій загальна 
маса національної валюти справді істотно змен-
шилась, і от, нарешті, керівництво «республіки» 
видало указ про введення в обіг поряд із гривнею 
російського рубля.

Для цього процесу, як і для більшості нововве-
день на території «ДНР», відразу стали характер-
ними репресивність і сувора регулятивність, адже 
самі торговельні точки не поспішали переводити 
свої цінники в еквівалент російської валюти. Крім 
того, виникала й низка технічних питань на кшталт 
двох касових апаратів для чеків у гривнях та рублях 
або курсу, за яким треба розраховувати щоденний 
коефіцієнт для товарів і послуг, бо ж обидві валюти, і 
українська, й російська, вкрай нестабільні, тощо. 
«Народна рада ДНР» спустила на місця спеціальну 
групу з «аудиторів» і «податкових інспекторів», які 
дохідливо пояснювали власникам магазинів і торго-
вих мереж просту істину: або ви працюєте за на-
шими правилами без зайвих запитань, або не пра-
цюєте зовсім. Як наслідок – у Макіївці було закрито 
кілька невеликих торгових точок, чиї власники не 
поставилися з належною серйозністю до про-
хання «ДНР» виставляти ціни на свої то-
вари, зокрема і в рублях. Зрозуміло, 
привід для такого «якісного» ау-
диту й податкової перевірки 
обирали інший, але при-
клад закритих конкурентів 
справді змусив більшість 
магазинів писати ціни не 
тільки в гривнях, а й у ру-
блях.

Буквально через кіль
 ка днів після видання указу 
про «мультивалютну зону», а 
саме після 25 березня, «міністер-
ство фінансів ДНР» видало ще одну 
постанову, суть якої зводиться до двох аспектів. По
перше, рішенням «центрального республікан-
ського банку» була встановлена фіксована маржа 
між курсами купівлі та продажу рублів, що в прин-
ципі не викликало б жодного подиву, якби ця 
маржа не дорівнювала 00 руб. 00 коп. Інакше ка-
жучи, якщо раніше фіксований курс російської ва-
люти в Макіївці та Донецьку становив 4–5 грн за 10 
руб., то тепер це одне число – 5 грн і для при-
дбання, і для збуту. І туттаки «міністерство» від-
разу закріпило у свідомості місцевих бізнесменів 
іще одну думку, щоб більше не доводилося 
роз’їжджати містом зі спеціальними роз’яс
нювальними бесідами. На сайті «міністерства фі-
нансів ДНР» була вивішена інформація про те, що 
«валютнообмінні операції в парі валют російський 
рубль – українська гривня проводяться виключно за 
фіксованим курсом, що встановлений Центральним 

Республіканським Банком Донецької Народної Рес-
публіки». Насправді маємо ось яку ситуацію.

Голослівні заяви «міністрів ДНР» про те, що про-
блема введення російських рублів не просто назріла 
вже давно, а й багато в чому регулюється діями са-
мих жителів «республіки», – це не більш ніж чергове 
інформаційне «вкидання», що має закріпити думку, 
нібито в кожного другого тамтешнього мешканця й 
без того в кишені вже рублі, а не гривні. Насправді 
такий вигідний курс для тих, хто все ще не наважу-
вався здавати російську валюту в місцеві обмінні 
пункти, повинен лише підштовхнути до насичення й 
без того «наповненого» фінансового ринку «ДНР» 
рублями, бо ж реальних причин для підвищення за 
ніч ціни купівлі від 4 грн до 5 грн немає.

Безумовно, цей захід має водночас вимушений 
характер, зумовлений усетаки істотним усклад-
ненням процедури обрахунку націнки товарів зі 
«стрибаючим» коефіцієнтом. Тепер, зайшовши в 
Донецьку до будьякої великої торговельної точки 
на кшталт «Амстору», можна побачити додані 
вручну до українських цінників російські ціни у 
співвідношенні 1:2. Так, якщо кілограм картоплі 

коштує 10,2 грн, то туттаки, вже без жодних 
проблем, можна підрахувати і його фіксовану 
вартість у рублях – 20,4 руб. Необхідність мно-

жити все на два справді не викликає в біль-
шості населення особливих претензій та затруд-

нень, і залишається однаєдина про-
блема: де взяти ці російські рублі?

У вирішенні питання керівництво 
«ДНР» розраховує на помітний експорт 

своєї продукції до РФ, що має допомогти 
заповнити фінансовий ринок «республіки» 

російською валютою. Однак потенціал таких 
планів зі зруйнованою економікою, шахтами, 
що не працюють, і продовольчою сферою, яка 

ледь животіє, коли більшість про-
дукції або перейшла в розряд де-
фіциту, або її виставляють на 

полицях з уже явно вичер-
паним терміном при-

датності, викликає хіба 
що подив та великий 
скепсис. А саме «респу-

бліканське» керівництво 
починає стійко асоціюватися з 

героями відомого російського фільму «Особли-
вості національного полювання», що приймали свої 
рішення, керуючись якоюсь абсолютно незрозумі-
лою для оточення логікою, нерідко за пляшкою ал-
коголю.

Нарешті, є ще один аспект «республіканських» 
нововведень. Через відсутню фінансову маржу між 
російськими рублями в «ДНР» і наявністю її на тери-
торії, що підконтрольна Україні, в майбутньому ціл-
ком може постати питання про так званий фінансо-
вий туризм, коли куплені в Україні за середнім кур-
сом 4,5–4,7 руб. здаватимуть уже на території «рес-
публіки» за бетонною ціною 5,0 руб., що теоретично 
відкриває необмежені можливості для валютних 
спекуляцій. 

автор: 
Станіслав 
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Стяжкіна

ти хто такий?
З

апитання початку дев’яностих «хто ти та-
кий?» було образливою спробою поставити 
людину на місце. Вказати їй, що без малино-
вого піджака, «даху» від якогонебудь Чіріка, 

Самвела, директора шахти чи заступника мера 
вона не має права на слово, а тому повинна мовчки 
терпіти відсутність зарплати чи віддавати «бри-
гаді» відсоток із заробленого. Згодом малинові під-
жаки й крісла «червоних директорів» було конвер-
товано в політичні та управлінські кар’єри, а «да-
хом» стали не Самвели, а президенти та прем’єри. І 
тут з’ясувалося, що «говорити» – це важлива функ-
ція для творення правильного іміджу. Десь на тому 
етапі народилася генерація «експертів», а з нею і 
практика, згідно з якою вміння складати букви у 
слова та речення було достатньо, щоб вважати себе 
фахівцем у всьому. З часом «малинові» та «чер-
воні» трохи цивілізувались, опанували нехитру ри-
торику «експертів» та вже самі з’являлися серед 
аналітиків, щоб на наступному етапі стрибка у 
владу публіка їх не забула. 
Так сформувався стиль, який затягнув у своє коло і 
колись пристойних людей, і журналістів, і, звісно, 
публіку. Стиль дався легко, бо він не передбачав ані 
відповідальності за слова, ані подекуди навіть напо-
внення їх змістом. 
Оскільки справжня політика зводилася до дери-
бану країни, зовні прийнято було транслювати 
ефектні шоу за участю «експертів» та «еліти». 
Стиль формував культуру споживання спрощених 
та вихолощених смислів. А самі смисли вже мало 
кого цікавили. Тому раз на півроку експертно
аналітична команда технічно перевдягалася про-
сто в польоті, «білі» поступалися місцями «чор-
ним» і навпаки. Може, десь за лаштунками обмі-
нювалися «чернетками», щоб не пропадало до-
бро?
За 23 роки спікери встигли забути, хто вони, яку 
освіту здобули, ким працювали (якщо працювали) і 
в якій галузі були фахівцями. Належності до табору 
«патріотів» чи «професіоналів» було досить, щоб 
транслювати кілометри порожнечі – байдуже, кри-
тики чи обіцянок. Бо ж стиль.
І він нікуди не подівся. Він затягує все нових людей, 
які за місяцьдва кам’яніють в образах «експертів» 
та «лідерів думок». Було б добре, якби ці відносно 
«нові» люди говорили від свого імені. Тільки від 
свого. Однак ні. Вони знову транслюють думки то 
армії, то Донбасу, то бізнесменів чи аграріїв. 
Затим витворюється парад голих королів, але ніяк 
не народжується хлопчик, який їм про це повідомив 
би. 
Так, це дуже важливо – почути та зрозуміти незадо-
волення військових «експертів», яким не подоба-
ється спосіб організації армії. Але хто він – цей екс-
перт? Який послужний список має? Чим відзна-
чився? Чому не на фронті? 
Зрозуміло, що не обов’язково вміти плавати, щоб 
навчити цього когось. Але «поважна публіка» має 
знати, хто виголошує військові стратегії і де його 

того вчили. Те саме і про дипломатію, і про бізнес, і 
про медицину. Про все.
До речі, свого часу всі студенти університетів ви-
вчали медицину. А студенти медичних вишів над 
ними потішалися. «Не існує медицини «взагалі». Є 
анатомія, нормальна та патологічна, є фармаколо-
гія, є хірургія, що, своєю чергою, ділиться на досто-
біса хірургій… Що ви там вчите?»
Що ми там вчимо, коли узагальнюємо, генералізу-
ємо і при тому забуваємо, фахівцем у якій галузі ко-
лись були?
Що таке «успішний бізнес» за часів Януковича? Біз-
нес, створений на бюджетних потоках? То чи потріб-
ний такий досвід зараз? Кого слухаємо?
Хто такий «представник обманутих вкладників»? 
Це така професія? Спеціальність? Таке уособлення 
решти вкладників банків? У який момент історії цих 
людей стали настільки однаковими, що від імені 
«всіх» можна говорити?
Донбас теж. Коли від імені Донбасу промовляють 
ватажки терористів – це, хоч як дивно, зрозуміло. У 
них така робота: сформувати зцементований на-
мертво образ огидного люду, щоб на віки вічні за-
класти мінні поля розколу та розбрату. Однак коли 
«аналітикипатріоти» роблять те саме, це стиль. Бо 
сьогодні треба сказати так, а завтра можна буде й 
інакше. І жоден когнітивний дисонанс у поважної 
публіки завтра не виникне. Бо ми так звикли. 
Фахівці «широкого профілю» формуються не тільки 
через бажання персони вийти з тіні та піднестися 
над головами простих людей. Голого короля ство-
рює почет. 
Це ж комфортно: мати телефончик «на всі руки 
майстра» і тягати його з шоу на радіо, з радіо на 
інтерв’ю. «Зайкувсезнайку» народжують журна-
лісти й громадські діячі, а в пору політичних жнив 
на них полюють ті, хто складає списки партій під ви-
бори.
Бовкати язиком – це спосіб творення кар’єри. І спо-
сіб руйнації держави. Бо «широкі профілі» хтозна 
ким призначених експертів та керівників зараз ні-
кому не потрібні. Вони шкідливі й небезпечні. Пла-
вання у стилі популізму ще десятки років давати-
меться взнаки в країні. Невміння розбиратися в суті 
проблеми, заміна навички заглиблюватися звичкою 
бігти по поверхні й далі створюватимуть ілюзію про-
стих рішень і швидких зрушень. 
Девальвація смислів та слів – це більший виклик, 
ніж девальвація державної валюти. Щоправда, для 
спасіння смислів не потрібні вливання МВФ. До-
статньо випробовування малиновим піджаком. 
Вдягнути його. Підійти до дзеркала. Противним 
бандитським голосом спитати у себе: «Ти хто та-
кий?». І після чесного визначення своєї суб’єктності 
можна починати віщати. Не від імені всіх, хоча й не 
без узагальнень, звісно. Але всі генералізації – 
тільки через реальні досвід і фах, які мають ознаки 
дійсних досягнень – тих, що не бояться ані «мали-
нового піджака» сьогодні, ані запитань наших дітей 
завтра. 
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